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Prvi dvomi
(Po 12. kongresu KD)

Vsedržavni kongres neke 
stranke, ki že celih osemin
dvajset let drži trdno v last- 
Wh rokah vajeti oblasti, je že 
sam po sebi važen politični 
dogodek, ki pa zasluži še več
jo pozornost, če se odvija — 
kot je bil primer 12. kongre
sa KD — v krizni situaciji 
v«like politične in družbene 
bapetosti ter ob skrajno ne
ugodnem. gospodarskem polo- 
2a'ju. V takem primeru mora 
stranka relativne večine poka
pati, ali se zaveda važnosti 
trenutka in izbir, ki jih držav
ljani pričakujejo od njenega 
pasedanja, pokazati mora, ali 
je sposobna na ta pričakova
nja ustrezno odgovoriti.

Kakšen je torej odgovor, ki 
Sa je KD dala na svojem kon
gresu? Dokončna ocena kon- 
®r&snih sklepov bi bila v tem 
trenutku vsekakor prezgodnja, 
“©veda pa ne moremo mimo 
Nekaterih bistvenih ugotovitev.

Prva je nedvomno pozitivna: 
stranka relativne večine je 
^la na znanje — in to z 
jasnostjo, ki ni običajna na 
jternokrščanskih zasedanjih — 
|*a je sredinsko desničarski 
Poskus žalostno propadel. Ne 

1 se mogli strinjati z neka- 
primi analizami o vzrokih 
.Sa neuspeha, ki smo jih ali— 
ati na kongresu, vendar pa 
0 bili zaključki dokaj enotni: 

Srediinsko desničarska linija 
Pptoia perspektiv, ni sposobna, 

a rešuje kočljive probleme 
rzave, da zagotovi demokra
ti red in da se uspešno 
°ri proti čedalje hujši gospo
dki krizi.

Kongres KD se ni omejil 
pahio na ugotovitev, da je cen- 
ristačna formula propadla; 

^akazal je tudi alternativno 
a^itev, in sicer v poskusu ob- 

Pj^itve sodelovanja s sociali- 
>3- S tem se je strinjala ve- 
Jpa večina stranke. Razen 

c©lbove skrajne desnice in — 
bolj dialektični obliki — An- 

.j^ottija in Forlanija, ni ni- 
jr6 oporekal tej liniji. Tudi 
, izbira demokrščansfcega 

°3pgresa je v bistvu pozitivna.
, manj pozitivnih zaključ- 
. * * * * v Pa pridemo, če ocenjuje- 

Posamezna stališča, ki so 
■a izražena na kongresu v 

, ©hieljitev potrebe obnovitve 
twpega centra. Če naj nekoliko 
^ dostavimo, bi lahko rekli, 

se v bistvu pojavili dve

&.“■*> fc
ttot
/tstičma

m ju je zagovarjala 
, ramkdna levica, meni, da KD 

velika ljudska in protifa- 
stranka ne sme pre

žati vezi z velikimi delav- 
, 'hii in ljudskimi množicami 
v ,z njihovimi političnimi 
j, atfidikalndmi predstavništvi. 
^av te sile, ki so v znatni 
^eri prisotne tudi v sami KD, 
<js logične in nujne nosilke 
U dkratienega razvoja, ker 

i°°ij neposredno in priza- 
0 občutijo potrebo po spre-

P ra . v smeri večje socialne 
tjjj^foosti in bolj demokra
tov, ureditve državnih usta
li Prekinitev sodelovanja s 

silami nujno vodi v ob- 
% reaIccije. če ne celo faši- 

zato bo potrebno prite- 
čL 1 k vladnemu sodelovanju 
Z q Večji del teh sil, pa tudi 
^stalim delom (konkretno s 
tov bo morala' KD uvesti 

°.dnose. tako da bo tudi
zicdja, lajjj^, ,ja'a svoi

ff^vekv\-
Vd ~

faz-,
<ot

lahko dala svoj pri- 
v okviru konstruk- 

ve-
demokratdčnemu 

pa
obnovitev

Cit dialektike z vladno

v°ju države. To pa ima
s°dei P°sledico, da 
Stue 0vania s socialisti ne 
Site v P°men-iti skoraj mehan- 
SrP5a P°vratka k starim levo-

J® nove poti, na kateri 
se izognili starim na-

shemam, pač pa
J**

bi

lili

">ll"iiit::::....lllllllllll||llllllllllllllllll||||||li

Nonjic sprejd 
avstrijskega
obrambnega ministra

(Od našega dopisnika)
S(wi GRAD, 13. _ Podpredsednik
ie sn ■ Va SFRJ Rato Du§oniičtega reiel danes zveznega obramb- 
kenri^dtra Avstrije Karla Lueb- 

LV°jašW a’ ^ ie na čelu avstrijske 
bw Ke delegacije na uradnem o- 
s« urjV, Jugoslaviji, Razgovora so 
•kg eiežili tudi namestnik zvez- 

■rlika za narodno obrambo 
veletvf i Pikovnik Miloš Šumonja, 
•it. '•Planik Avstrije v Jugoslaviji 
Vojas, . ksander Otto in avstrijski 
thonv1, ataše brigadni general 

rir‘sky. B. B.

- Druga teza, ki se bistveno 
razlikuje od prve, se je po
javila na kongresu v bolj me
gleni obliki in z bolj številni
mi inačicami. Lahko hi jo str
nili takole: bodisi socialistič
na kot liberalna stranka sta 
demokratični sili, s katerima 
je mogoče konstruktivno so
delovati v vladi. Toda sodelo
vanje z liberalci mirna potreb
ne parlamentarne baze in to
rej trdnosti, ki je potrebna za 
učinkovito vladanje, kot so po
kazali dogodki zadnjih enaj
stih mesecev. Zato je boljše 
sodelovati s socialisti, ki so 
sicer «mamj udobni« partner

ji, katerih prisotnost v koali
ciji pa lahko zagotovi vladi 
trdno parlamentarno večino.

Menda ni treba posebej pou
darjati razlogov, zakaj je sled
nja teza povsem nesprejem
ljiva. Zato pa vzbuja zaskrb
ljenost in prve dvome obču
tek, da se je Fanfami — ki je 
bil skupaj z Morom protago
nist in zmagovalec demokr- 
ščanskega kongresa — v svo
jem posegu na kongresni tri
buni bolj približal drugi tezi, 
kot pa prvi. Pri tem ga je 
nedvomno vodila tudi skrb, da 
pomiri tradicionalno konser
vativne sloje demokrščamskih 
volivcev, ostaja pa dejstvo, da 
je še nejasno, s kakšnimi na
meni se Fanfani, ki — kot ne 
kaže — bo čez nekaj dni pre
vzel tajništvo stranke, priprav
lja na obnovitev levosredinske 
formule.

Prav zaradi teh dvomov in 
nejasnosti je za sedaj težko 
ocenjevati demokrščanski kon
gres. KD je izbrala formulo, 
ni pa še — kot kaže — dolo
čila vsebine nove politike: za
ključna resolucija navaja na 
primer vrsto vprašanj, ki se 
jih bo morala nova vlada lo
titi, ne nakazuje pa niti ene 
konkretne rešitve.

Vprašanje vsebine pa je bist
veno.

Zato velja s pozornostjo sle
diti pogajanjem prihodnjih dni 
med socialisti in demokrist
jani ter ostalimi strankami le
vega centra o programski plat
formi nove vlade. Iz poteka 
teh pogajanj se bo pokazalo, 
katera od obeh omenjenih tez 
prevladuje v demokrščanskem 
vrhu. še bolj pa se bo to po
kazalo, ko bo nova vlada za
čela delovati. Odprta vpraša
nja, ki tarejo italijansko druž
bo, so zelo pereča ter so se 
v zadnjem letu še bolj zaostri
la. Novo vlado čaka zato tež
ka naloga, ki ji bo kos samo, 
če bo slonela na jasnih dogo
vorih, brez tihih pridržkov in 
besednih trikov. Skratka, po 
kongresnih govorih in visoko- 
donečih izjavah so sedaj na 
vrsti dejstva, na podlagi ka
terih bomo lahko dokončno 
ocenjevali demokrščanski kon- 
gres. X. M.

PO SKLEPIH KONGRESA KD ZA OBNOVITEV SODELOVANJA S SOCIALISTI

Stranke proučujejo možnost 
sestave levosredinske vlade

Danes bo predsednik republike začel posvetovanja

RIM, 13. — Kakšna bo nova vlada, ki bo prevzela težko de
diščino Andreottijevega desnega centra? Demokristjani so se na 
svojem vsedržavnem kongresu jasno izrekli za sestavo organske levo
sredinske vlade, katere obrisi pa so za sedaj dokaj megleni. Praktično 
vse politične stranke so že sklicale za prihodnje dni svoje vodstvene 
organe, ki bodo proučili politični položaj in nakazali perspektive. Iz 
zaključkov teh sestankov pa bo mogoče imeti bolj jasno sliko o tem, 
kaj si stranke pričakujejo od nove vlade.

Posebno pozornost bo vzbudil ne-

Le Duc Tho, Kissinger in Sullivan po zaključeni seji, na kateri so parafirali dodatni protokol o izvajanju
premirja v Vietnamu

deljski sestanek novoizvoljenega 
vsedržavnega sveta KD, ki bo iz
volil novega strankinega tajnika in 
novo vodstvo. Vodstvo se bo nato 
sestalo in dalo svoje direktive gle
de nove vlade, prav tako pa bo 
določilo tudi demokrščanskega kan
didata za predsednika vlade, ki bo 
prav gotovo posl. Rumor. Že nasled
njega dne pa se bo sestalo vod
stvo PSI, ki bo moralo pripraviti 
platformo za pogajanja z ostalimi 
strankami levega centra. V torek 
se bo sestalo vodstvo PSDI, ki bo 
prav tako poklicano, da da svojo 
oceno o političnem položaju in o 
perspektivah za sestavo nove vlade.

Za sedaj, ko še ni uradhih skle
pov strank levega centra, se mo
ramo zadovoljiti z izjavami po
litičnih osebnosti ali skupin, ki so 
zanimive tudi zaradi tega. ker jas
no dokazujejo, da bodo pogajanja

za sestavo levosredinske vladne ko
alicije dokaj težavna.

Po današnjem sestanku vodstva 
senatne skupine PSI so objavili po
ročilo, v katerem je med drugim 
rečeno, da pomeni rezultat demo 
krščanskega kongresa ter odstop 
Andreottijeve vlade uspešen zaklju
ček široke akcije, ki je mobilizira
la najbolj žive sile države. Desno
sredinsko izkustvo je pokazalo, da 
Andreottijeva vlada ni sposobna po
zitivno odgovoriti na probleme dr
žave, ki so se še zaostrili. To so 
priznali tudi socialdemokrati in re
publikanci. medtem, ko je kongres 
KD zaključil centristični poskus 
ter priznal, pa čeprav z različnimi 
utemeljitvami, bistveno važnost dia
loga s socialisti, kar je demokr- 
ščanska levica venomer dosledno 
zatrjevala.

Ne da bi podcenjevali obstoječih
.....       ■iiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiinii      m,mm,,    urnim  

KLJUB NASPROTOVANJU JUŽNOVIETNAMSKEGA LUTKOVNEGA REŽIMA

Kissinger in Le Duc Tho končno podpisala protokol 
o izvajanju določil sporazuma o premirju v Vietnamu

Ameriško-severnovietnamski dodatni sporazum vsebuje še vedno vrsto vrzeli 
ZDA so se obvezale, da prenehajo z vohunskimi poleti nad ozemljem Sever
nega Vietnama - Dokument ne omenja položaja v Kambodži ih Laosu

PARIZ, 13. — V francoskem glavnem mestu so danes končno 
podpisali dodatni protokol o izvajanju določil pariškega mirovnega 
sporazuma, ki so ga sklenili 27. januarja. Dokument sta Kissinger 
in Le Duc Tho parafirala v teku današnje seje, ki je trajala pol
drugo uro, podpisali pa so ga ob 16. uri predstavniki štirih vlad, 
ki so vpletene v vietnamsko vojno 
in sicer Kissinger za ZDA, Le Duc
Tho za Demokratično republiko 
Vietnam, Ngujen Van Luu za Juž
ni Vietnam in Nouier Van Hieu za 
ZRV Južnega Vietnama. V doku
mentu, ki so pa štirje predstavniki 
podpisali popoldne je, kot že ja
nuarja, govor le o «južnovietnam- 
skih straneh«, nista pa omenjeni 
obe južnoviefnamski vladi, se pra
vi Thieujeva in ZRV. To je ponovno 
zahteval šef južnovietnamskega lut
kovnega režima, ki je mnenja, da 
bi podpis njegovega predstavnika 
na dokumentu, ki izrecno omenja 
ZRV neposredno priznal obstoj re
volucionarne vlade, ki jo sam do
sledno zavrača. Ob 19. uri sta bese
dilo sporazuma ponovno podpisala 
Kissinger in Tho in tokrat sta bili 
v listini izrecno omenjeni obe juž- 
novietnamski vladi, še zlasti ZRV, 
ki je dejansko edina, ki uživa pod
poro ljudstva. Nasprotovanje pred
sednika Thieuja je torej ponovno 
onemogočilo, da bi se obe vladi 
postavili na isto pravno raven. -

Ameriško - severnovietnamski do
kument sestoji iz 14 točk in v 
veliki meri ponavlja določila spo
razuma, ki so ga podpisali 27. ja
nuarja. Vsebuje tri bistvene točke. 
Predvsem predvideva, da bosta obe 
južnovietnamski vladi dokončno 
prenehali s sovražnostmi in da bo
sta dosledno izvajali premirje v 
Južnem Vietnamu in to od 4. ure, 
v petek, 15. junija. V sporazumu 
je tudi rečeno, da bodo ZDA takoj, 
popolnoma in dokončno prenehale z 
vohunskimi poleti nad ozemljem Se
vernega Vietnama. Tretjič, s pod
pisom sporazuma so se ZDA obve
zale, da nadaljujejo v teku 5 dni 
z nevtraliziranjem min v severno- 
vietnamskih pristaniščih in da bo
do vse operacije za nevtraliziranje 
min zaključne v tridesetih dneh.

Te tri točke so ooenem tudi edi
ne točke, ki so jasne in nedvoum
ne, saj vsebuje dodatni protokol, 
ki so ga podpisali danes vse tiste 
vrzeli, zaradi katerih ni nikoli 
popolnoma stopil v veljavo pariški 
sporazum o premirju. Še zlasti po-
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S SEJE ODBORA ZA PROSLAVO KMEČKIH VSTAJ IN SLOVENSKO-HRVAŠKEGA PUNTA

Pester spored proslav 
kmečkih vstaj v Sloveniji

Poročilo tajnika Zemljariča - Odkrili bodo spomenik Matiji Gubcu 
Predlog za postavitev spomenika kmečkim uporom v Ljubljani

(Od našega dopisnika) 
LJUBLJANA, 13. — V Ljubljani 

se je danes sestal odbor za prosla
vo 500-letnice kmečkih vstaj in 400- 
letnice slovensko - hrvatskega pun
ta. Seje odbora, ki ji je predse
doval Edvard Kardelj, so se udele
žili tudi predsednik republiške kon
ference SZDL Slovenije Mitja Ri
bičič, člani sveta federacije Franc 
Leskošek - Luka, Miha Marinko, Vi
da Tomšič, Boris Ziherl in Viktor 
Avbelj, generalni direktor RTV 
Ljubljana Janez Vipotnik, pisatelj 
Miško Kranjec ter številni člani od
bora ter predsedniki posameznih 
delovnih komisij. O dosedanjem po
teku proslavljanja 500-letnice kmeč
kih uporov na Slovenskem je poro
čal tajnik odbora Janez Zemljarič. 
Poudaril je, da je bilo zborovanje 
slovenskih zgodovinarjev v Škofji 
Loki, da so se slovenski zgodovinar
ji v mesecu februarju udeležili 
znanstvenega posvetovanja o hrvat- 
sko - slovenskem kmečkem puntu 
iz leta 1573 v Stubiških Toplicah, 
da je bilo v Ljubljani srečanje slo
venskih slovstvenih zgodovinarjev, 
ki so razpravljali o odmevih kmeč
kih uporov v slovenski književnosti 
in dramatiki, da je bila v ljubljan
skih Arkadah organizirana razstava

o kmečkih uporih na Slovenskem 
in ki bo po 23. juniju gostovala 
tudi v Mariboru, Slovenjem Grad
cu, prihodnje leto pa še v Kopru, 
Tolminu in drugod. Narodna in uni
verzitetna knjižnica v Ljubljani je 
priredila razstavo literarnih del o 
kmečkih uporih. Bile so tudi števil
ne razstave in proslave, med njimi 
tudi veliko slavje v Tolminu.

V letošnjem jubilejnem letu so zbra
li dosti dokumentarnega gradiva o 
posameznih uporih tako na Sloven
skem, kot na ozemlju sosednjih dr
žav. Izšla je že vrsta znanstvenih 
publikacij nekatere pa so še v pri
pravi. Mednje sodi tudi publikacija 
«Kmečki upori na Slovenskem«, za 
tisk pa je pripravljena druga knji
ga Slovenske akademije znanosti in 
umetnosti, ki obravnava družbena raz
merja v agrarni proizvodnji na Slo
venskem, kakor tudi podobe iz kmeč
kih puntov, knjiga o štatenberškem 
gospostvu, 30 knjig v Gubčevi knjiž
nici itd. Pa tudi slovenski likovni 
umetniki so se, v letošnjem letu od
dolžili spominu na te pomembne mej
nike v zgodovini slovenskega in hr
vatskega ljudstva. V začetku julija 
bodo v Kostanjevici na Krki odkrili 
spomenik Matiji Gubcu, delo aka
demskega kiparja Toneta Kralja, na

slavju pa bo zbrani množici iz tega
dela Slovenije kot iz bližnje Hrvat-
ske spregovoril predsednik republiške
skupščine Sergej Kraigher. Pa tudi
v Šentvidu pri Stični bodo na dan 
borca odkrili spomenik veliki puntari- 
ji, ki ga pripravlja kipar - samorast
nik Peter Jovanovič iz Zetine pod 
Blegašem, medtem ko bo imel govor 
na osrednji prireditvi ob 4. kulturnem 
tednu njegov pokrovitelj Janez Vi
potnik.

Na današnji seji so potrdili tudi 
predlog za postavitev spomenika 
kmečkim uporom v Ljubljani, ki ga 
bo izdelal akademski kipar Stojan 
Batič. Dogovorili so se tudi, da naj 
razstava o kmečkih uporih na Slo
venskem po vrnitvi v Ljubljano po
stane del stalne zbirke muzeja slo
venskega naroda.

Ob koncu je Edvard Kardelj pose
bej omenil prizadevanja slovenskih 
znanstvenikov in zgodovinarjev, ki o- 
bravnavajo to obdobje. Opozoril je, da 
slovenski človek v kmečkih uporih ni 
bil nikoli poražen in da brez teh 
uporov ne bi bilo narodnoosvobcdil 
nega bo.ia in ljudske revolucije niti 
modernega slovenskega naroda, ka 
kršen je danes.

Drago Košmrlj

manjkljive so tiste točke, ki vse
bujejo določila za bodočo politič
no ureditev Južnega Vietnama.

Tako je n. pr. rečeno, da «bosta 
obe južnovietnamski strani podpi
sali, kakor hitro bo mogoče, spo
razum o notranjih vprašanjih Juž
nega Vietnama«. Ker morata o tem 
kar je mogoče in kar ni mogoče 
soditi obe vietnamski strani, je 
jasno, da ima vsaka možnost ,da 
zavlačuje podpis takega sporazuma 
v nedogled, česar se bo Van Thieu 
po svoji stari navadi tudi poslu- 
žil. O tem priča tudi zastoj na 
medjužnovietnamski konferenci, ki 
je v teku v Parizu in na kateri 
se predstavniki ZRV in saigonskega 
režima še niso mogli domeniti niti 
o dnevnem redu, predvsem zaradi 
saigonskega bojkota. Isto velja za 
izvajanje členov 11 in 12 spora
zuma o premirju, ki govorita o 
ustanovitvi nacionalnega sveta za 
pomiritev in o pripravah na splošne 
volitve, ki naj bodo svobodne in 
demokratične. S podpisom današnje
ga dodatnega protokola sta se obe 
strani obvezali, da bosta čimprej 
izvajali oba člena, ne da bi obenem 
določili kakšnega datuma za to.

Po mnenju opazovalcev v pariški 
prestolnici je današnji dodatni spo
razum le majhen korak naprej v 
primerjavi s sporazumom o premir
ju. Ugotavljajo, da je dokaj me
glena tudi kar zadeva pristojnosti 
mešane vojaške komisije, ki jo se
stavljajo člani saigonske vojske in 
partizanskih enot in ki bi mo
rala izdelati čimprej meje področij, 
ki jih obe strani nadzorujeta. Edi
na obveza'v tem smislu, ki so jo 
sprejeli je, da se bodo v teku 24 
ur po podpisu tega sporazuma po
veljniki enot, ki so v neposrednem 
stiku, sestali in sprejeli .ukrepe, 
ki naj preprečijo vsakršno krši
tev prekinitve ognja.

Dokument ne omenj'a položaja v 
Kambodži in v Laosu, razen kar 
zadeva dosledno izvajanje pariške 
ga sporazuma o premirju ter po
novno prepoveduje ZDA in Sever
nemu Vietnamu, da bi pošiljali no
ve čete ah vojaške svetovalce ter 
vojaški material v Južni Vietnam.

Obnovili bodo tudi gospodarske 
Pogovore med ZDA in Severnim 
Vietnamom, ki jih je Washington 
enostransko prekinil, češ da je 
Hanoi poslal v Južni Vietnam 30 
tisoč novih vojakov. Mešana ame
riško - severnovietnamska komisija, 
se bo sestala v teku štirih dni 
>n bo morala zaključiti prvi del 
pogovorov v teku 15 dni.

V zvezi s podpisom današnjega 
dodatnega sporazuma je delegacija 
ZRV v Parizu izrazila svoje zado
voljstvo še zlasti, ker predvideva 
dokument v osmi točki osvoboditev 
Političnih jetnikov, ki so v Thieuje- 
vih zaporih. Južnovietnamski dik
tator jih bo moral osvoboditi v te
ku 30 dni.

Popoldanska slovesnost v konfe
renčni palači v Avenue Kleber. ki 
so se je udeležili vse štiri dele
gacije, je bila v dokaj ledenem 
ozračju. Po podpisu so se pred
stavniki raznih vlad razšli brez 
vsakega komentarja. Vse drugače 
Pa je bilo vzdušje zvečer, ko sta 
se ponovno sestala Kissinger in 
Le Duc Tho. Po podpisu sta seOnD C]v/n v11-\11.  1.un

prisrčnem pogovoru.
Kissinger je pred svojim odhodom 

v Washington, kamor je odpotoval 
pozno zvečer, izjavil, da pomeni 
podpis današnjega dodatnega spo
razuma pomemben korak naprej na 
poti k utrditvi miru v Indokini. Iz
vajanje sporazuma pa je vsekakor 
odvisno od strani, ki so ga pod
pisale. Dejal je tudi, da noben 
sporazum ne more sam ob sebi 
zagotoviti mir v Indokini, kot do
kazuje tudi prejšnja pogodba o pre
mirju. Poudaril je tudi, da ne 
obstaja v današnjem sporazumu no
bena točka, ki bi prepovedovala 
Washingtonu, da podpira phnompen- 
ško vlado.

Vzhodnonemški parlament 
ratificiral
mednemško pogodbo

BERLIN, 13. — Parlament Nem
ške demokratične republike je da
nes soglasno ratificiral pogodbo o 
normalizaciji odnosov med obema 
Nemčijama. V razpravo pred odo
britvijo pogodbe je posegel tudi zu
nanji minister Otto Winzer, ki je

predvsem poudaril, da pogodba daje 
dokončen pečat razdelitvi Nemčije 
v dve državi. V polemiki z zahod- 
nonemškimi predstavniki, po kate
rih pogodba dopušča možnost mir
ne združitve obeh Nemčij, je Win- 
zer dejal, da je ta teza «absurdna», 
ker ne upošteva politične realnosti. 
Tako je nemogoče misliti, da bi se 
socialistična NDR hotela pogajati s 
kapitalistično ZRN o spreminjanju 
obstoječih meja glede na dejstvo, 
da imata državi popolnoma različ
na družbena in ustavna sistema ter 
pripadata nasprotnim vojaškim za
vezništvom.

Kot je znano, je mednemško po
godbo že odobril zahodnonemški 
parlament. Ratifikacijske listine bo
do izmenjali 20. junija v Bonnu, 
pogodba pa bo dokončno stopila v 
veljavo naslednjega dne.

Medtem pa je glasnik zahodno- 
nemške vlade sporočil, da bo ZRN 
jutri vložila prošnjo za vstop v 
Organizacijo združenih narodov. 
Sklep so sprejeli na današnji vlad
ni seji. Zakon o vstopu Zahodne 
Nemčije v OZN je 9. maja odobril 
Bundestag, 25. maja pa še Bundes- 
rat. Vzhodna Nemčija pa je že vče
raj uradno vložila prošnjo za vstop 
v svetovno organizacijo.
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Z UDELEŽBO ZUNANJIH MINISTROV 15 DRŽAV

KOČLJIVA VPRAŠANJA V OSPREDJU 
NA ZASEDANJU NATO V K0PENHAGNU

KOPENHAGEN, 13. - V danski 
prestolnici bo od jutri do petka 
zasedal ministrski svet NATO z 
udeležbo zunanjih ministrov pet
najstih držav članic zavezništva. 
Na dnevnem redu bodo dokaj koč
ljiva vprašanja in v prvi vrsti 
ameriški predlog za reorganizaci
jo in modernizacijo zavezništva. 
Ministri pa ne bodo mogli, tudi 
proti lastni volji, mimo nekaterih 
dramatičnih problemov, ki sami po 
sebi silijo na dnevni red zase
danja. Med te probleme spada 
novi položaj v Grčiji po progla
sitvi republike. Danes je prispel 
v Kopenhagen komandant ladje 
«Velos« Pappas, ki je pred dnevi 
zaprosil za politično zatočišče v 
Italiji. Pappas namerava pozvati 
udeležence zasedanja, naj poseže
jo, da bi napravili konec muče
nju aretiranih mornariških častni
kov, pa tudi, da bi posredovali, 
da bi v Grčiji ponovno vzposta
vili demokratični režim, ker je to 
v korist same NATO. Sedanja re
presija je namreč povsem para
lizirala grške oborožene sile — 
tako trdi Pappas — tako da je 
atlantsko zavezništvo nekrito na 
svojem vzhodnem boku.

Drugo tako vprašanje bo vpra
šanje portugalske neokolonialistič- 
ne vojne v Angoli, Mozambiku in 
Portugalski Gvineji. Najuglednejši 
danski list «Politiken» je danes

politikov in znanstvenikov, naj 
NATO preneha dobavljati orožje 
Portugalski, ki ga uporablja za 
represijo proti afriškim narodom 
v kolonijah.

In končno je še vprašanje «voj- 
ne za slanike« med Islandijo in Ve
liko Britanijo, ki bi utegnila še 
bolj zaostriti že napete odnose med 
vlado v Reykjaviku in atlantskim 
zavezništvom.

Gonella v Stockholmu
RIM, 13. — Minister za pravo

sodje Gonella je odpotoval danes 
popoldne iz Rima v Stockholm, 
kjer se bo udeležil osme konfe
rence evropskih ministrov za pra
vosodje. Z njim so odpotovali tudi 
nekateri funkcionarji njegovega 
ministrstva.

elementov dvoma in kontradikcij v 
načinu, s katerim so na kongresu 
dosegli soglasnost — je še rečeno 
v dokumentu — vodstvo senatne 
skupine PSI meni, da obstajajo u- 
strezni pogoji za obnovitev srečanja 
in dialoga na osnovi predlogov, ki 
jih je sprožil socialistični kongres 
v Genovi, ter da je mogoče kon
kretno preveriti programsko osno
vo za sestavo nove vlade.

Mancinijeva struja PSI pa je ob
javila noto, v kateri izraža dvome 
o umestnosti sestave organske le
vosredinske vlade z neposredno u- 
deležbo socialistov. Nota pravi, da 
se bo moralo socialistično vodstvo, 
ki se bo sestalo v prihodnjih dneh, 
izreči za tako vlado, ki bi ne bila 
nasprotna socialistom in do katere 
bi lahko socialisti zavzeli «staiišče 
nenasprotovanja«. Vodstvo KD pa 
bo moralo konkretizirati postavke 
sporazuma iz palače Giustiniani. 
Mancinijeva struja v bistvu meni, 
da je še treba pojasniti veliko 
vprašani .preden bi lahko socialisti 
neposredno sodelovali v novi vladi.

Tudi član De Martinove struje in 
namestnik tajnika KI Manca je iz
javil, da bo treba proučiti sklepe, 
ki jih bo zavzelo novo vodstvo KD 
na osnovi kongresnih zaključkov. 
Treba se je namreč izogibati me
hanskemu povratku k staremu leve
mu centru, pač pa je treba začeti 
novo fazo sodelovanja med KD in 
PSI, ki naj ustreza zahtevam drža
ve. Ko bi se v KD pojavila dvom
ljiva stališča, potem bi po mnenju 
Mance morali proučiti možnost za
časnih rešitev, toda vsekakor v za
vesti. da država potrebuje trdno po
litično vodstvo, ki naj bo sposobno 
voditi resno demokratično in refor
mistično poliko.

O težavah, na katere bodo nale
tela pogajanja za sestavo nove 
vlade, priča tudi današnja izjava 
tajnika PSDI Orlandija, po katerem 
je treba še vedno «preveriti dejan
sko razpoložljivost PSI«. Orlandi je 
priznal, da diemokrščansko soglasje, 
doseženo na osnovi dokumenta, k! 
so gi podpisali vsi predstavniki KD, 
od Donat Cattina do Andreottija, 
prav gotovo ni sad jasnosti. Prav 
tako nejasni pa so no Orlandijevem 
mnenju nedavni zaključki PSI, pred
vsem glede vprašanja avtonomije 
večine, ki ie za socialdemokrate 
mvi pogoj za sam obstoj neke ve
čine.

Jutri bo predsednik republike za
čel posvetovanja o sestavi nove 
vlade. Prvi krog posvetovani se bo 
zakliučii prihodnjo sredo Možno je. 
da b:> že tedai ali na v četrtek 
Leone poveril mandat demokrščar- 
skemu kandidatu za predsedstvo 
vlade Ru.norju.

NEW YORK, 13. - Bela hiša je 
zahtevala od ameriških televizij
skih omrežij, naj dajo na razpola
go predsedniku Nixonu pol ure spo
reda ob 20.30 po ameriškem času 
(2.30.po italijanskem). Menijo, da 
bo imel Nixon govor, v katerem 
bo obravnaval gospodarska vpra
šanja.

----- . _ ,,— __  __ „ objavil čez celo stran poziv pn
oba državnika zadržala v krajšem cifističnih organizacij, kulturnikov,

COMO, 13. — Danes zjutraj je 
v neki bolnišnici v Comu umrl se
nator Virginio Bertinelli (PSDI). 
Star je bil 72 let.

Predsednik republike začne da
nes posvetovanja za sestavo nova 
vlade. Po pričakovanjih bi Leo
ne utegnil poveriti mandat de- 
mokrščanskemu kandidatu Hu
morju že ob zaključku prvega 
kroga posvetovanj, v sredo ali 
četrtek. Medtem pa stranke leve 
sredine proučujejo politični po
ložaj ter se pripravljajo na med
sebojna pogajanja, ki bodo 
verjetno dolga in težavna.

Kissinger in Le Duc Tho sta 
končno podpisala dodatni proto
kol o izvajanju določil pariike- 
ga sporazuma o premirju. Popoldne 
so sporazum podpisali predstav
niki vseh vlad, ki so bile vplete
ne v vietnamsko vojno. Dodatni 
protokol je dokaj meglen in pred
stavlja le majhen korak naprej 
na poti k pomiritvi v Indokini.

Slovenska kulturno-gospodarska 
zveza je s posvetovanjem s Slo
vensko skupnostjo iz Trsta in 
Slovensko demokratsko zvezo iz 
Gorice zaključila krog razgovorov 
s strankami ustavnega loka. V 
zadnjih dveh tednih so se pred
stavniki SKGZ sestali z deželnimi 
vodstvi: KPI, KD, PSDI, PSI, PRI, 
PLI in končno sedaj z omenjeni
ma slovenskima političnima or
ganizacijama. Vsi razgovori so se 
nanašali na izjavo, ki jo je se 
pred pričetkom volilne kampanje 
odobril glavni odbor SKGZ in v 
kateri se obravnava pristojnost 
dežele za reševanje vprašanj Slo
vencev in kjer je še z'asti od
ločno postavljena zahteva po glo
balni zakonski zaščiti Slovencev 
na celotnem področju dežele.

Volilna kampanja prehaja v za
ključno fazo in je za oetek — 
ko se uradno konča — napove
danih kar pet vidnih predstav
nikov osrednjih vodstev strank. 
Za PSI bo govoril tajnik De Mar
tino, za KD Moro, za PSDI tajnik 
Orlandi, za PLI tajnik Malagodi 
in končno za neofašiste njih novi 
duce Almirante. Danes pa govori 
za PRI tajnik La Malfa.

Včeraj so bila številna zboro
vanja. Dr. Štoka je obsodil fa
šistično izzivanje na valeti slo
venskih dijakov. Kandidata PSI 
Volk in Kocman pa sta govorila 
v pristojnosti dežele za rešitev 
odprtih vprašanj Slovencev.
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DANES GOVORI TAJNIK PRI LA MALFA

Jutri bodo zaključili volilno kampanjo 
najvišji osrednji voditelji strank

Kandidat SS Drago Štoka obsodil fašistično izzivanje slovenskih 
maturantov ■ Zborovanja kandidatov PSI Volka in Kocmana

Jutri, v petek ob 24. uri se bo 
volilna kampanja zaključila in to z 
zadnjim izredno hrupnim dnevom, ko 
bodo v Trstu najvidnejši predstavni
ki strank. Tako bo ob 19.30 na Tr
gu Goldoni govoril tajnik PSI De 
Martino, poleg njega pa še tajnik 
federacije Ghersi, načelnik kandidat
ne liste Pittoni in slovenski kandi
dat Lucijan Volk. Demokristjani bodo 
zaključili kampanjo z govorom Mora 
ob 19.30 v kinu Grattacielo, social
demokrati pa z govorom tajnika stran
ke Orlandija ob 20. uri v kinu Ritz. 
Povrh pa bosta jutri govorila tudi 
predsednik PLI Malagodi in novi du- 
ce neofašistov Almirante.

Na svojem shodu je včeraj dr. 
Štoka obsodil dogodek, ki se je v 
soboto pripetil slovenskim maturan
tom, ko jih je napadel in jim grozil 
neznanec s fašističnimi vzkliki. S 
tem v zvezi je dr. Štoka dejal, da 
je že poslal predsedniku deželnega 
odbora Berzantiju osebno pismo, v 
katerem ga seznanja z dogodkom in 
zahteva, da poseže pri pristojnih o- 
blasteh, ki naj neznanca odkrijejo 
in ga predajo sodišču. Štoka je v 
nadaljevanju govora obravnaval tu
di kraške rezervate in dejal, da so 
lastniki prizadetih zemljišč te dni se
stavili posebno vlogo o tem proble
mu. Štoka je dejal, da bo Slovenska 
skupnost napravila vse, kar je v nje
ni moči, v korist prizadetega kraš- 
kega prebivalstva, s predlogi katere
ga se Slovenska skupnost bistveno 
strinja.

Na volilnih shodih v Devinščini, 
Repniču, Briščkih, Repnu, na Colu 
in na Opčinah sta slovenska kandi
data na listi socialistične stranke Ita
lije Vojko Kocman in Lucijan Volk 
izjavila, da so sicer socialisti pri
pravljeni sodelovati pri oblasti, toda 
pod zelo jasnimi pogoji: za trt je fa
šizma, družbene reforme, demokra
tično načrtovanje, odnos sodelovanja 
s sindikati.

Kandidata sta poudarila da, čeprav 
država in ustavno sodišče oporekata 
deželi pristojnost za zaščito sloven
ske manjšine, dežela more in mora 
ukrepati v korist slovenske narodne 
skupnosti.

Za socialiste je na Trgu Goldoni 
sinoči vsedržavni tajnik mladinske fe
deracije Roberto Villetti podčrtal, da 
pomeni padec Andreottijeve vlade ve
lik uspeh akcije delavskih in demo
kratičnih sil. Za komuniste pa je na 
zborovanju pri Sv. Jakobu kandidat 
Claudio Tonel ugotovil, da mora no
va vlada zavreti naraščanje cen in 
obraniti kupno moč prebivalstva.

Predstavniki republikanske stranke 
so včeraj obrazložili osnutek izvršil
nega zakonskega predloga glede kraš- 
kih rezervatov. Za liberalce je vče
raj govoril podtajnik za trgovinsko 
mornarico Durand de la Penne, ki 
je zagovarjal delovanje centristične 
vlade.

venska kandidata Voik in Kocman.
PRI: ob 21. uri v kinu Gratta

cielo, tajnik stranke U. La Malfa.
KD: Zaključno zborovanje v Mi

ljah z govorom posl. Tine Ansel- 
md ob 20. uri na Trgu Marconi.

Na Proseku uspela 
šolska prireditev

Tudi otroci, ki obiskujejo osnov
no šolo na Proseku so včeraj prav 
lepo zaključili šolsko leto. Prire
dili so namreč domačo in za to 
zelo prisrčno prireditev.

Novost letošnje šolske zaključne 
prireditve na Proseku je v tem, 
da so se tako učitelji kot šolarji 
domenili in sestavili spored, ka
terega so učenci vsakega razreda 
posebej pripravili in z njim tudi 
nastopili.

Že pred napovedano uro se je 
na dvorišču šole, kjer je bila pri
reditev, zbralo veliko število star
šev ter vaščanov tako s Proseka 
kot s Kontovela. Najprej so na
stopili vsi otroci, saj jih je več 
kot devetdeset in skupno zapeli 
pesem «Sem šolarček mlad*. Na
to so nastopili najmlajši — iz pr
vega razreda — ki so prikazali 
igrico «Kuhinja se krega*. Drugo- 
razredniki so ljubko in hudomuš
no prikazali domači prizor «So 
nam vendar zgradili novo šolo*. 
Učenci iz tretjega razreda pa so 
uprizorili «Klepeta», medtem, ko 
so njihovi sošolci iz četrtega raz
reda recitirali pesmi o letnih 
časih. Peti razred pa je izredno 
lepo izrazil misli o slovenski be
sedi, o usodi našega naroda na 
teh tleh ter dopolnil ta pomemben 
prizor z raznimi deli naših pe
snikov o Krasu in kraškem člo
veku.

Prisrčno in zaključno prireditev

je zaključil šolski pevski zbor. Nad 
devetdeset mladih grl je zapelo 
pesmi: «Lušno je vigred*, «Skavt- 
ski pozdrav* in zadnjo «Slovenski 
smo fantje s Proseka doma*.

Vsi šolarji so na tej prireditvi 
nastopili z daljšo ali krajšo vlo
go in vsi so bili deležni zasluže
ne pohvale, priznanje pa gre se
veda tudi učiteljem, ki so tako do
bro pripravili otroke za izredno 
uspelo prireditev, katere se je u- 
deležil tudi didaktični ravnatelj 
Strnad, ki je pozdravil prisotne 
in pohvalil nastopajoče ter jim za
želel srečne in prijetne počitnice.

M. M.

ZAKLJUČEN KROG POSVETOVANJ S STRANKAMI USTAVNEGA LOKA

Razgovor med predstavniki SKGZ 
s SS iz Trsta in SDZ iz Gorice

Soglasno zavrnjena politika postopnosti in poudarjena 
zahteva po globalni zakonski zaščiti Slovencev v Italiji

V prejšnjih dneh so se v Gorici 
sestali na razgovor predstavniki Slo
venske kulturno - gospodarske zve
ze s predstavniki Slovenske skup
nosti iz Trsta in Slovenske demo
kratske zveze iz Gorice. Za SKGZ 
so se sestanka udeležili Boris Ra
ce, Viljem čemo, Iris Battaino, 
Gorazd Vesel, Mirko Primožič in 
Bogo Samsa; za SS in za SDZ 
pa Andrej Bratuž, Marija Ferletič, 
Slavko Bratina, Marjan Terpin, 
Damjan Pavlin, Zorko Harej, Rafko 
Dolhar, Drago Štoka in Drago Le- 
giša.

S tem razgovorom je bil zaklju
čen ciklus posvetovanj Slovenske 
kulturno - gospodarske zveze z

vsemi strankami ustavnega loka: 
KPI, KD, PSDI, PSI, PRI in PLI.

Zadnji razgovor med obema slo
venskima organizacijama je bil že 
tehnično nekoliko drugačen od osta
lih, saj je bil na Goriškem, prisot
ni delegaciji sta bili številčnejši, 
predvsem je šlo za razgovor med 
dvema slovenskima organizacijama, 
tako da se je nanašal izključno na 
vprašanja, ki zadevajo pripadnike 
slovenske narodnostne skupnosti v 
Italiji. Razgovor je bil obsežen, po
globljen in mestoma živahno pole
mičen, saj so bila odkrito obravna
vana štev. vprašanja, ki so v se
danjem razdobju še zlasti zanimi
va za Slovence.
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SEDEŽ MEDNARODNE UNIVERZE OZN

Ministrstvo za zunanje zadeve 
predlagalo področje Devin-Sesljan

Sklep mednarodne organizacije bo znan letos jeseni

Italijansko ministrstvo za zuna
nje zadeva je te dni uradno pred
lagalo Organizaciji združenih na
rodov kandidaturo naše dežele, to 
je področja Devin-Sesljan, za se
dež znanstvene fakultete medna
rodne univerze OZN. Kandidaturo 
podpirata tudi ministrstvo za znan
stveno raziskovanje in deželna u- 
prava; slednja se je že obvezala, 
da bo prispevala finančna sredstva 
za odkup potrebnih zemljišč, za 
gradnjo stavb in za letni prispe
vek znanstveni ustanovi. Za odkup 
zemljišč in za gradnjo potrebnih 
stavb predvidevajo izdatek 23,5 mi-

VOLILNA ZBOROVANJA
SLOVENSKA SKUPNOST: 11.00 

Barkovlje, 11.30 Greta, 12.00 Ro
jan, 12.30 Trg Oberdan, 18.30 Ko- 
ludlrovica in Repen, 19.00 Salež in 
Col, 19.30 Zgonik in Repentabor,
20.00 Gabrovec in Fernetiči, 20.30 
Prosek in Opčine, 21.00 Devinšči- 
na in Trebče, 21.30 Briščki in 
Trebče, 21.45 Repnič.

KPI: 11.00 Tržnica v Miljah — 
Molfamcon, 11.00 Nabrežje — O. 
Augusto - Pepeu, 11.30 Skedenj — 
De Cesare, 12.15 Žavlje — Dona- 
del, 18.00 Ul. Curiel — Tonel, 19.00 
Ul. Strudthoff — Bordon, 19.30 
Repen — Godnič, 19.30 Ul. Archi 
— Burlo, 20.00 Ricmanje — Spe
tič in Šema, Briščki — Godnič,
21.00 Gabrovec — Godnič, 21.00 
Boršt — Spetič.

Ob 20.30 bo v dvorani PD «1. 
Grbeo> v Škedenjski ulici 124 go
voril dolinski župan in kandidat 
za deželni svet Dušan Lovriha na
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NA PRVEM PROGRAMU TV

Predstavniki desetih strank 
sinoči na volilni tribuni

O perečih vprašanjih Slovencev v deželi Furlaniji-Ju- 
lijski krajini je podrobneje v slovenščini govoril 

kandidat Slovenske skupnosti Drago Štoka

Včeraj ob 19.20 je na prvem pro-1 Slovencev v vseh pokrajinah, kjer 
gramu v okviru rubrike «politična j žive v deželi Furlaniji - Julijski
tribuna* govorilo deset predstavni
kov strank, ki so se predstavile na 
dleželnih volitvah. Po krajšem uvodu 
napovedovalca Jacobellija so spre
govorili po vrsti Guglielmo Pitza- 
Ms MF (furlansko gibanje), Sergio 
Trauner PLI, Giuseppe Tonutti KD, 
Drago Štoka Slovenska skupnost, 
Bernardo Del Mas PSDI, Carlo Di 
Re PRI, Antonino Cuffaro KPI, Vib 
torino D'Antoni IF-MIT (združeni 
delček furlanskega gibanja s trža
škimi indipendentisti) Amaldo Pit
toni PSI in Alfio Marelli MSI.

O perečih vprašanjih Slovencev 
v deželi Furlaniji - Julijski krajini 
je v slovenščini govoril kandidat 
Slovenske skupnosti Drago Štoka, ki 
je podčrtal, da je treba v okviru 
dežele rešiti številna vprašanja, ki' 
zanimajo Slovence. To so vprašanja, 
ki zanimajo delavski razred, obrtni
ke, trgovce, šolo, mladino, šport
nike in kulturno dejavnost. V tej 
zvezi je Štoka tudi ugotovil važ
nost uvedbe dvojezičnosti in pravič
nih deželnih podpor za vse sloven
ske organizacije. Ko je omenil nuj
nost ukinitve vojaških služnosti, pa 
je Štoka tudi podčrtal važnost miru 
in prijateljstva med sosednjima dr
žavama

Štoka je nato precej podrobno o-

lijarde lir, za druge tekoče stroške 
2,1 milijarde, za poslovanje usta
nove pa 500 milijonov na leto, in 
to za dobo prvih pet let. Dežela 
je obljubila prispevek v višini 10 
milijard, zakladno ministrstvo pa 
se je obvezalo za nadaljnjih 14 
milijard lir.

Strokovnjaki mednarodnega cen
tra za teoretsko fiziko in tržaške 
univerze menijo, da bi morala biti 
znanstvena fakulteta OZN razde
ljena na dva odseka, enega za teo
retska raziskovanja in enega za 
praktične poskuse. O strukturi bo
doče ustanove pa bo dokončno skle
pal poseben mednarodni odbor. Med 
kandidaturami bodo strokovnjaki 
OZN izbrali najbolj primerno na 
posebnem sestanku, ki bo v le
tošnji jeseni.

Tržaški sejem bo odprl 
minister M. Matteotti

V nedeljo bo, kakor znano, slo
vesno odprtje 25. jubilejnega med
narodnega vzorčnega velesejma v 
Trstu. Slovesnost bo ob 10.30 ob 
glavnem vhodu na razstavišče. Se
jem bo odprl minister za zunanjo 
trgovino Matteo Matteotti, ki je 
sinoči telegrafsko potrdil svojo pri
sotnost na nedeljskem odprtju.

V soboto obiski 
v glavni bolnišnici

Uprava združenih bolnišnic spo
roča, da v nedeljo, 17. junija, ne 
bodb dovolili običajnih obiskov bol
nikov. Razlog tega je, da bodo 
v bolnišnici delovala volišča in 
obiski sorodnikov in prijateljev 
bi utegnili povzročiti zmedo pri 
glasovanju. Zato pa bodo dovolili 
obisk bolnikov v soboto, 16. juni
ja od 14. do 15. ure.

Po uvodnih besedah predsednikov 
Raceta za SKGZ, Hareja za SS in 
Bratine za SDZ so posegli v raz
pravo vsi navzoči, ki so predvsem 
obravnavali politiko postopnosti 
vladnih strank, ki je za dokončno 
rešitev perečih vprašanj Slovencev 
neustrezna. Strinjali so se, da je 
treba doseči globalno zakonsko za
ščito, kot to izhaja iz izjave SKGZ 
in iz volilnega programa SS-SDZ 
ter da je treba v tej zvezi tudi 
doseči podporo dežele, tako da bi 
deželni svet. odobril priporočilni za
konski predlog vladi. V tej zvezi 
so bile tudi izmenjane informa
cije in pojasnila o raznih naporih 
v tej smeri.

Daljša razprava se je razvnela 
okrog perečih vprašanj Beneške 
Slovenije, o čimer sta tudi obšir
neje govorila oba tamkajšnja pred 
stavnika. Soglasno je bilo obso
jeno dejstvo, da se beneškim Slo
vencem še vedno ne priznava sta 
tus manjšine, kar je tudi v ozadju 
kot ovira zahtevi celotne sloven 
ske narodnostne skupnosti, da se 
sprejme globalni zaščitni zakon 
Soglasno je bil tudi ugotovljen de- 
ločen napredek v Beneški Slove
niji, ki je odraz predvsem volje 
in naporov prizadetih slovenskih 
prebivalcev ter je bila izražena že 
lja, da se še zlasti na tem pod 
ročju nadaljuje s skupnimi napo
ri za narodnostno prebujenje in za 
socialni ter gospodarski napredek.

V razpravi so bila nato obravna
vana še razna vprašanja in je 
bila med drugim poudarjena nuj
nost poglobljenega študijskega in 
znanstvenega raziskovanja raznih 
vprašanj, ki zadevajo Slovence. Go
vor je bil o razlaščanju sloven
ske zemlje in o delu nekaterih 
slovenskih organizacij.

Med sestankom so se dogovo
rili, da se bodo predstavniki za
interesiranih organizacij sestali 
po volitvah.

KULTURNI KROŽEK 
Devin - štivan

nastop gojencev šole 
GLASBENE MATICE

danes, ob 20.30 v prostorih 
osnovne šole v

DEVINU
Vljudno vabljeni! Vstop prost!

SLOVENSKI DIJAŠKI DOM 
«SREčKO KOSOVEL«

Trst, Ul. Ginnastica 72 — Čampo 
S. Luigi 11. Tel. 793-167 — 722-246 
prireja od 30. julija do 30. 
avgusta

TEČAJ
ZA POPRAVNE IZPITE

za dijake nižjih in višjih sred
njih šol. Vpisovanje in informa
cije vsak delovni dan dopoldne 
in od 17. do 19. ure do vključ
no 28. junija.

Šolske vesti

DRUGE VESTI 
NA ŠESTI STRANI

temo «Dežela in vprašanja sloven-, ri , <aVwen&edninnns«
f.-TT- F-™***™) to Kg, ."S5S
žarko Hrvatic Razpravo .organ,-1 sk tlh in glede razlaščanja na 
žira sekcija KPI v Skednju. (mmi Mkona |t 865 ter je kJončno

PSI: 19.00 Praprot, 19.30 Trnov- govoril o zaščiti Krasa. V okviru 
ca, 20.00 Samatorca, 20.30 Salež, programa Slovenske skupnosti je 
21.00 Zgonik. Govorila bosta slo-1 tudi podčrtal važnost enotnosti vseh

krajini.
Predstavniki ostalih strank so o- 

bravnavali svoje programe in po
litična, v glavnem že dokaj znana, 
stališča. Pri tem niso podrobneje 
obravnavali specifičnih vprašanj 
slovenske manjšine. _______________________________ .
im iiiiiiiitiiiiiiii n iiiuiiiiii m im milili milili iiiiiiitiMiiiiiiKiiiiiiiiiiiaiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiKiiiiiiiiiii

ODMEVI NA ČLANEK V PRIMORSKEM DNEVNIKU

Negativen odgovor Scalfara 
na utemeljen predlog 

tržaškega šolskega skrbnika
Prosvetno ministrstvo nima izvedenca, ki bi ob
vladal slovenščino • Tudi letos bodo morali pre
vajati leme za pismene naloge na maturah.
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SINOČI ODPRTA RAZSTAVA V OBČINSKI GALERIJI

Po dolgem ustvarjanju 
nova dela Avrelija Lukežiča

Veliko slik s tematiko Krasa in folklore

Šolski skrbnik je te dni poslal 
ravnateljem slovenskih višjih sred
njih šol in v vednost uredništvu 
Primorskega dnevnika naslednje pi
smo, ki ga v celoti objavljamo:

Po članku, ki je bil objavljen v 
Primorskem dnevniku 10. maja tl. 
pod naslovom «Utemeljene pripom
be glede zrelostnih izpitov na slo
venskih šolah* je to šolsko skrbni
štvo 18. maja odposlalo ministr
stvu zadevni predlog. V zvezi s 
tem je ministrstvo dne 6. junija
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Praznik mestnih redarjev

Delegacija mestnih redarjev pred grobom pokojnega redarja Cergolija na škedenjskem pokopališču

Mestni redarji so bili včeraj oble
čeni v paradno uniformo: praznova
li so 111. obletnico ustanovitve njiho
vega korpusa. Praznovanje je letos 
bilo brez posebnih slavnosti, ker 
je občina odredila, naj se slav
nostno praznuje obletnico samo vsa
kih 10 let. Kljub temu pa je bilo 
nekaj manjših, intimnejših slavno

sti, na katerih so se redarji spom
nili pokojnih tovarišev. Župan inž. 
Spaccini in odbornik Hreščak pa 
sta naslovila korpusu mestnih re
darjev pozdrav in voščila 

Po maši. ki je bila dopoldne v 
semenišču, so se redarji s povelj
nikom maj. Grisonom na čelu podali 
najprej na grič Sv. Justa, nato pa

še v vojašnico v Ul. Madomna del 
Mare in na škedenjsko pokopališče,

sestavilo naslednji odgovor, ki ga 
dobesedno prepišemo:

*To ministrstvo, po preučitvi zah
teve, ki ste jo predložili z dopi
som 5102/C/31 d-Mes. z dne 18. 
maja 1973, da bi bile teme za pi
smene naloge na prihodnjih zre
lostnih izpitih na slovenskih šolah 
v tej deželi sestavljene v sloven
skem jeziku, sporoča, da omenje
na zahteva ne more biti sprejeta.

To zaradi tega, ker obstajajo ne
premagljive težave, da bi med funk
cionarji tega ministrstva lahko na
šli izvedenca, ki bi bil sposoben 
prevesti omenjene teme.

Druge rešitve, da bi se na pri
mer obrnili za uslugo na strokov
njake, ki ne pripadajo temu mini
strstvu, bi lahko prejudicirale stro
go tajnost te delikatne zadeve.

Glede na vse to se odloča, da se 
tudi v tem šolskem letu v tej za
devi spoštuje postopek, uveden v 
preteklosti: naložiti predsednikom 
izpitnih komisij, da prevedejo ome
njene teme. Čas, ki ga bodo upora
bili v ta namen, se ne sme. seve
da, všteti v ure, ki jih imajo na 
razpolago kandidati.

Minister Scalfaro
Šolski skrbnik in prosvetni mi

nister priznavata torej utemeljenost 
naše pripombe, da bi morale biti 
teme ali naslovi pismenih nalog za 
zrelostne izpite na slovenskih višjih 
srednjih šolah napisane v sloven
ščini. Pravilno je ravnal šolski skrb
nik, ko je sporočil ministru ome
njeno zahtevo, ki jo minister Scal
faro ne zavrača načelno, ampak 
zaradi ^nepremagljivih težav*.

Prosvetno ministrstvo, pod katere
ga spadajo tudi slovenske šole, 
vseh vrst na Tržaškem in Goriškem 
nima torej še nobenega funkcio
narja, ki bi obvladal slovenščino. 
To je velika pomanjkljivost in kri-

So umetniki, ki vse. kar ustvarijo, 
sproti navržejo v svet*, to se pravi 
dajo javnosti na vpogled na sku
pinskih in samostojnih razstavah in 
so vsi srečni, če jih ljubitelji u- 
metnosti zaznajo ali celo pohvali
jo. In so svet umetniki, ki delajo 
in ustvarjajo v tišini, kot bi se 
ne zmenili na mnenje javnosti. E- 
den teh je eden najbolj znanih na
ših. tržaških slikarjev Avrelij Lu- 
kežič, ki ni priredil samostojne raz
stave že deset let in več. S tem 
seveda, ni rečeno, da je Avrelij 
Lukežič ves ta čas držal roke kri
žem. Kaj še, Avrelij Lukežič bi ne 
bil to kar je. če bi miroval. Pre
več je v njem čustev, preveč li
rike in poezije, da bi jo vso držal 
zase. V njegovem podstrešnem 
ateljeju v Skednju je v velikih 
mapah veliko našega Krasa, Sked
nja, žaveljske doline, nekdanjih «sa- 
lin* pod Skednjem in še marsika
terega našega kraja. Vrhu tega pa 
ni redek naš dom, ki bi se ne lahko 
ponašal s kako njegovo pokrajino.

Od sinoči pa visi v občinski ga
leriji kaka dva ducata slik našega

Krasa in pol ducata slik z naslo
vom «Folklora». To so dejansko 
barvni pasteli, ki prikazujejo ali 
ponazorujejo slovenske narodne mo
tive. Lukežič, ki tako dolgo ni raz
stavljal, je ves čas delal in ustva
rjal. zadnje čase pa se je temeljito 
pripravljal za sedanjo razstavo, ki 
je že sinoči ob odprtju privabila ve
liko občinstva, predvsem slikarje
vih prijateljev in ljubiteljev njegove 
umetnosti, ki so mu navdušeno če
stitali k novim uspehom, pa čeprav 
je Lukežič ostal vedno Lukežič, le 
da je njegova najnovejša umetnost 
še bolj lirična in poplemenitena, 
rekli bi popolnejša in bolj dodela
na, skratka bolj bogata.

IZLETI AUR0RE
Potovalni urad «Aurora»

priredi od 29. junija do 1. julija 
avtobusni izlet na otok Krk in na 
Plitvička jezera. Cena potovanja 
21.000 lir.

Drugi izlet — prav tako od 29. 
junija do 1. julija — je name
njen ljubiteljem planin. Na tem 
izletu bo prenočevanje v novem 
hotelu «Kanin» v Bovcu, izletniki 
pa si bodo lahko ogledali dolino 
Trente, izvir Soče itd. Cena iz
leta je 19.000 lir.

Informacije in rezervacije pri 
potovalnem uradu «Aurora», Ul. 
Cicerone 4, tel. 29243.

Dinar v Trstu: 
včeraj 38,5 lire

Popuščanje vrednosti italijanske 
valute na tujih trgih že dalj časa 
vpliva tudi na menjalno razmerje 
med liro in dinarjem. Po uvedbi 
devizne borze v Jugoslaviji objav
lja Narodna banka tudi po več
krat na teden nove tečajne liste, s 
katerih je razvidno, da se ome
njeno razmerje polagoma slabša 
za liro. V menjalnicah v obmejnem 
pasu so včeraj menjali italijansko 
valuto po kurzu 37,5 lire za novi 
dinar. V menjalnici Bolaffio v 
Trstu pa so novi dinar kupovali po 
38,5, prodajali pa po 38,75 lire. To 
je najvišji kurz dinarja na Trža 
škem po zadnji devalvaciji jugoslo 
vanske valute.

Razna obvestila
Slike baletne skupine Škedenjske- 

ga doma so od danes 14. t.m. dalje 
na ogled v Tržaški knjigami.
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kjer so položili vence na spomenike! vica, ki se mora odpraviti, in se
padlih redarjev. Cvetje so tudi po
ložili na grob dolgoletnega občin
skega odbornika za mestne redarje 
Romana in na grob polkovnika 
Olivierija. ki je poveljeval korpusu, vladi pravično rešil tudi to 
mestnih redarjev do leta 1961. I sanje.

lahko, ne da bi bili za to potrebni 
posebni zakoni. Upravičeno priča
kujemo in zahtevamo ,da bo pri
hodnji prosvetni minister v novi

vpra-

moška in ženska oblačila
UL. CARDUCCI, 4 ■ TEL. 31-188 - TRST

... ime, ki jamči 
kakovost konfekcije..

linea|_

Danes in jutri je odprta na znan
stvenem liceju «France Prešeren* 
razstava risb in grafičnih izdelkov, 
ki so jih pripravili dijaki te šole. 
Razstava je odprta od 9. do 13. ure.

Strokovna šola in srednja šola «Ivan 
Cankar* vljudno vabita starše in pri
jatelje na razstavo risb in ročnih 
del, ki bo odprta do 15. t.m., od 
9. do 13. ure.

Osnovna šola na Repentabrn bo v 
kratkem praznovala 100-letrico svo
jega obstoja in bo ob tej priliki šola 
poimenovana po velikem slovenskem 
in še posebej primorskem pesniku 
Alojzu Gradniku.

Ob tej slovesnosti bodo v šolskem 
poslopju odkrili tudi kip tega pri
ljubljenega umetnika slovenske be
sede, ki bo spominjal sedanji in bo
doči mladi rod na njegove zasluge.

Ker je postavitev ripa povezana s 
precejšnjimi stroški, se obrača odbar 
Društva staršev osnovne šole na Re- 
pentabru na vse občane in na ostale 
dobrotnike, da po svojih močeh po
magajo uresničiti to zamisel.

Združenje staršev
Opensko didaktično ravnateljstvo ob

vešča, da bo na vseh šolah vpisova
nje v prvi razred od 15. do 30. ju
nija od 9. do 12. ure.

Državno didaktično ravnateljstvo pri 
Sv. Jakobu obvešča, da bo vpisova
nje na vseh osnovnih šolah ravnatelj
stva in sicer pri Sv. Jakobu, D. Ket
te v Ul. sv. Frančiška, v Ul. Do- 
nadoni, pri Sv. Ani in v Skednju 
od 14. do 30. junija t.L

Državno didaktično ravnateljstvo pri 
Sv. Ivanu obvešča, da bo vpisova
nje na vseh osnovnih šolah ravnatelj
stva in sicer Oton Župančič pri Sv. 
Ivanu, UL Caravaggio 4, Milčinski na 
Katinari, v Rojanu in v Barkovljah 
od 14. do 30. junija t.l.

Prosveta
Mladinski dom v Boljuncu priredi 

jutri, v petek ob 20.45 koncert pev
skega zbora «Sv. Pavla na Vrhniki*, 
ki ga vodi Franci Lovrenčič.

Mali oglasi
IŠČEMO OSEBJE vešče konj za de

lo v kobilarni. Možnost prenočišča. 
Telefonirati Circolo Ippico 21-17-24 
Trst.

PODI IZ LESA IN MOQUETTE 
najboljše kakovosti. Opravljamo vsa 
dela v zvezi s postavljanjem, stru
ženjem in lakiranjem. Ponudbe in 
predračuni takoj in brezplačno. Te
lefonirati 75-19-43.

Včeraj-danes
Danes, ČETRTEK, 14. junija 

METOD
Sonce vzide ob 4.15 in zatone ob 
19.55 — Dolžina dneva 15.40 — Lu
na vzide ob 19.30 in zatone ob 2.52.

Jutri, PETEK, 15. junija 
VID

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
27,3, najnižja 20,5, ob 19. uri 26,2 
stopinje, zračni tlak 1017 neredno 
stanoviten, veter 6 km na uro seve- 
rozahodnik, vlaga 60-odstotna, nebo 
6/10 pooblačeno, morje skoraj mirno,

temperatura morja 22,8 stopinje

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 13. junija se je v Trstu rodi

lo 11 otrok, umrlo pa je 11 oseb.
UMRLI SO: 95-letna Giuditta Stupa- 

rich vd. Malabotta, 73-letna Maria 
Marzari vd. Perentin, 83-letna Čaro
bna Pirnat vd. Norbedo, 82-letni Um- 
berto De Rosa, 66-letni Valerio Kem
perle, 72-letni Vittorio Cavezzana, 76- 
letni Giovanni Michelazzi, 574etni An
gelo Scammacca, 78-letni Gabriele 
Lowe, 69-letna Francesca Rasman por. 
Degrassi, 77-Ietna Ofelia Marussig 
por. Smilovich.

Gledališča
VERDI
Serge Baudo se po gostovanjih v 

letih 1966 in 1970 ponovno vrača na 
oder gledališča Verdi kot dirigent 
tržaškega simfoničnega orkestra. Ser
ge Baudo je začel glasbene študija 
v Marseillu, svojem rodnem mestu, 
in jih nadaljeval na konservatoriju 
v Parizu, kjer je osvojil prvo mestu 
na tekmovanju dirigentov. Debutira 
je kot glasbeni direktor radio Nica- 
Kmalu nato je bil povabljen na fe’ 
stival v Aix-en-Provence, kjer dir1’ 
gira vsako leto. Potem je dirigira 
v Opera Comique v Parizu, v ber
linski operi in nadomestil von K^r3( 
jana v milanski Scali. V dunajs*1 
Staatsoper dirigira vsako leto več o- 
per. Dirigiral je tudi v Metropolitan 
operi, kjer so ga angažirali tudi ® 
sezono 1973-74. Trenutno je umetnisB 
vodja orkestra Rhone-Alpes.

Nič manj uspešna je bila njegov® 
kariera dirigenta simfoničnih orke
strov. Dirigiral je v Berlinu, Prag1’ 
na BBC, v Leipzigu, Dresdenu, 
Colonu, v Italiji, na Japonskem. 
Izraelu, Kanadi, skratka v vseh dr
žavah sveta. Sodeloval je na festi
valih v Pragi, Strassburgu, Salri/ 
gu, Atenah, Lisboni, Berlinu. Je 
di skladatelj simfonične in scen* 
glasbe. Zaradi svoje vsestranske 
javnosti je moral opustiti mesto star 
nega dirigenta pariškega simfomen, 
ga orkestra, pri katerem pa gostm 
po večkrat vsako leto.

Spored petkovega simfoničnega k 
certa (začetek ob 21. uri za red • 
obsega na začetku absolutno r,»v 
tržaškega skladatelja Fabia 
«Tyrtaei Fragmina*, ki jo sestavu 
9 fragmentov na besedila #■., 
klasičnega pesnika Tirteja, sledila 
Poulencova «Stabat Mater* za sop 
solo, zbor in orkester in za 
ček Brahmsova četrta simfonija- 
listični part bo izvajala tržaška P® 
ka Gloria Paulizza, ki je tržaške 
občinstvu že znana. Koncertirala 
tudi v Italiji in v inozemstvu 
nastopala za italijanski, jugoslov 
ski in švicarski radio in v števni11 
operah.

Kino
La Cappella Underground 21.30 * 

gue sul Fujiyama». Režija 0 
Uchida.

Nazionale 16.00 «11 cacciatore solita-
rio*. Po romanu Jacka L011 _
Barvni film, primeren za vsak°1n0.

Excelsior 16.00 «Tecnica di un ® 
re*. Igrata Norberto Botti 111 
la Corazzi. Barvni film. Pr&9 
dano mladini pod 18. letom-

rosso--

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Busolim, Ul. P. Revoltella 41, Piz- 
zul - Cignola, Korzo Italia 14, Pren- 
dini. Ul. T. Vecellio 24. Serravallo. 
Trg Cavana 1.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30) 

AlTEscuiapio, Ul. Roma 15. INAM, 
Al Cammello, Drev. XX. settembre 
4, Alla Maddalena. Ul. Istria 35, 
Ciari Crotti, Ul Tor S Piero 2.

Grattacielo Rezervirano 
shode.

Fenice 16.00 «UFO: Allarme 
Attacco alla Terra!* Režija 
mers Tomblin Frankel.

Eden 16.00 «H piacere e 
Jane Fonda in Catherine 
Barvni film. Prepovedano o®13 
pod 18. letom. ,

Ritz 16.30 «Agente 007 - Si vive 
due volte*. Barvni film. Igra 
Connery.

Aurora 16.30 «Malizia*. Barvni 
Laura Antonelli, Lilla 
Prepovedano mladim pod !"■
Deluje klimatska naprava. Jeg0 

Capitol 16.00 «L’erede*. pg.
Paul Belmondo. Barvni fr*m' 
luje klimatska naprava. c0.

Cristallo 16.30 «Shaft colpisce ]g.
ra*. Barvni film. Prepovedano ,
dini pod 14. letom. Deluje k01 
ska naprava. . jja-

Filodrammatico 16.30 «Leva °p.erny 
volo tuo dal convento*. Igra 
Benussi. Barvni film. Prepov 
mladini pod 18. letom. gji-

Moderno 16.30 «Lo chiamavano 
cora Silvestra*. Barvni risar. ^ 

Vittorio Veneto 16.30 «11 cign° pre 
artigli di fuoco*. Barvni 
povedano mladim pod 14. e , jgro 

Abbazia 16.30 «L’infalhbile P1 jp 
strabico*. Igrata James , bojk3
Suzanne Pleshette. Barvna 38 .ezZa}- 

Astra 16.30 «Mania di gran 
Igrata L. De Funes in "ves 

1 tand. g. M-
Ideale 16.30 «Bandidos». Igra a 

Salerno in M. Martin. Barvn
bojka. . . un P8'

Impero 16.30 «Non si sevizi p-e 
perir.o*. Kriminalka v barvan-^ 
povedano mladini pod 18. ‘e

Razstave
V občinski galeriji razstavlja s ^ 

dela znani tržaški slikar ^vre.' rAvi\ 
kežič, ki je za to priložnost P™ ^ 
nova dela, prvenstveno kras yg 
vsekakor domačih motivov.
bo trajala do 21. t.m.

Na sedežu devinsko - ual 
toviščarsbe in turistične nsUL„etu». 
Sesljanu razstava «Cirkus_ v 
Otvoritev se ujema z začetko 
ristične sezone. a j«ž’

V galeriji Tommaseo kp^htL^jgca-
stava Devetta • Mascherini po
no • Sormani Spacal. Razsta 
odprta do 28. t.m. Drv*

V umetnostni galeriji Forun/ ^ 
osebna razstava slikarja Aids
tehja. oattistf

V galeriji Tergeste v Ul.
23 razstavlja Mariano Černe.

brežinske ^ 
tanov®

Prispevki
jarUj^

V spomin Cirila Budihna 
Boris Možina 5000 lir za kip 
Gradnika v šoli na Reper.tabru. ^

V spomin Cirila Budihne darw 
Silva in Angel škerk 5.000 m 
Dijaško matico

Dne 12. t.m. je preminil

VALERIO KEMPERLE
Pogreb bo danes, 14. junija ob 15.45 iz mrtvašnice glavne 

bolnišnice v cerkev na Katinari.
žalostno vest sporočajo globoko užaloščena 
žena Afra Angela (Frina), hči Maria, 
Livio, snaha, zet, sestre, svaki, nečak* 

drugi sorodniki
Namesto cvetja prispevajte v dobrodelne namene.

Trst, 14. junija 1973
Pogrebno podjetje, Ul. Zonta 3, tel. 38006
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NA POBUDO POKRAJINSKE TURISTIČNE USTANOVE

V Sesljanu in v Miljah 
nova turistična pristana
Načrt za plavajoče pomole je izdelal arh. F. Nordio 
Dežela je že dodelila potrebna finančna sredstva

Ena izmed vedno bolj potrebnih 
Postavk za razvoj turizma so ure
dbi pristani. Cene turističnih čol
nov so sorazmerno vedno nižje in 
teko si vedno večje število doma
čih in tujih turistov privošči to iz
cedno turistično zvrst. Pri nas pa 
je stanje pristanov izredno pomanjk
ljivo, saj so v bistvu vsa razpolož
ljiva mesta za zasidranje že odda
ja domačinom in tako se turisti 
Je poredkoma ustavljajo v naših 
iapih toda neoskrbljenih pristani-

Zato se je v teh dneh pokrajinska 
Ustanova za turizem odločila za na- 
jjrt, ki bi moral vsaj delno in za
časno rešiti vedno bolj pereče vpra
šanje turističnih pristanov. V dveh 
Pristanih bodo uredili plavajoče po
kole, ob katerih bo prostora za nad 
pl čolnov. Načrt je izdelal po na- 
rigu turistične ustanove arhitekt Fu- 
rio Nordio.

V Miljah bodo namestili štiri pla
vajoče pomole, ob katerih se bo 
•ahko zasidralo 126 čolnov srednje 
Velikosti, v Sesljanu pa bodo pri
vabili 185 novih mest tako, da bodo 
P°daljšali za 20 m obstoječa pomo- 
4 in postavili tri nove plavajoče 

fcanole. V obeh primerih bodo pla
vajoči pomoli sestavljeni iz 10 m 
plgih in 2 m širokih zabojev iz 
"asrične mase, nad katerimi bodo 
Pastavili lesene trame in deske.

Za tovrstno rešitev se je odločil 
“Pravni svet turistične ustanove po- 
j?01. ko je predsednik odv. Mario 
rpce predstavil obsežno dokumen- 
Jaaijo o podobnih pomolih, ki so 
p uredili pri Milanu in v drugih 
pajih severne Italije. Deželno od
porništvo za turizem pa je že dode- 
J° finančni prispevek v znesku 
“ milijonov lir, kar bi moralo za- 
astovati za ureditev vseh novih 

Pavajočih pomolov. V prihodnjih 
neh pa bo pokrajinska turistična 

. stanova še predložila potrebno do- 
a.mentaeijo, da dobi dovoljenje od 

Jp&taniškega poveljstva, od avto- 
amne pristaniške ustanove in od 
annskega ravnateljstva.

Poziv kmetovalcem 
za deželne volitve

Peželni odbor kmečke organiza- 
Je «Alleanza contadini» (Kmečka 

v pa) je te dni objavil razglas, 
. katerem poziva kmetovalce v na- 
j deželi, naj na deželnih volitvah 
...svojim glasom predvsem izra
bi0 obsodbo fašističnih in desničar
ja*1 sil ter naj volijo za tiste kan- 
j/Pate, ki dobro poznajo probleme 
? Potrebe kmetijstva in kmetov 
? u so s svojim dosedanjim delom 
^kazali, da se bodo še naprej 
pno in dosledno zavzemali za 
"Svoj kmetijskega gospodarstva.

za napredek kmetijstva in intere
se kmetovalcev. Pri tem omenjena 
organizacija poudarja svojo neod
visnost od strank in vlad, opozarja 
pa pristojne oblasti in javnost na 
resnost položaja in na probleme, 
ki tarejo kmetijstvo in ki jih je 
treba čimprej rešiti.

Predvsem je potrebno, da se 
kmetijstvu prizna pomembna vlo
ga pri gospodarskem in socialnem 
razvoju dežele. Čimprej je treba 
sestaviti in izvajati področne načr
te s sodelovanjem kmetovalcev ter 
spremeniti ustanovni zakon usta
nove ERSA, izvajati je treba de
želni zakon o razvoju posesti ne
posrednih obdelovalcev in zadrug, 
ukreniti vse potrebno, da se pre
preči nadaljnje propadanje živino
reje, da se nudijo zdravila vsem 
kmetovalcem itd.

Nov katalog 
videmske zbornice

Videmska trgovinska zbornica je 
izdala nov katalog uvoznikov in 
izvoznikov iz videmske pokrajine. 
Podjetja so razvrščena po blagov
nih vrstah, ki so predmet njihove 
zunanjetrgovinske dejavnosti, in 
sicer skladno z blagovnimi postav
kami, po katerih je urejen itali
janski carinski pravilnik. Informa
cije so navedene v italijanščini, 
francoščini, nemščini, angleščini in 
celo v španščini, ne pa tudi v 
slovenščini ali srbohrvaščini, če
prav meji videmska pokrajina z 
Jugoslavijo in čeprav so zunanje 
trgovinski operaterji iz Vidma in 
okolice tesno povezani z gospodar
stvom sosedne republike.

Nova družba 
v Vidmu

Na pobudo skupine tržaških in vi
demskih profesionistov je bila te 
dni v Vidmu ustanovljena posebna 
delniška družba «Italaudit», ki bo 
upravljala vrednotnice in druga i- 
metja tretjih oseb in podjetij, nad
zorovala upravna knjiženja in nudi
la tehnično, trgovsko, upravno in 
finančno pomoč tvrdkam in podjet
jem vseh vrst. Družba bo imela se
dež v Vidmu, in sicer na D’Annun- 
ziovem trgu štev. 12. Opremljena bo 
z najsodobnejšimi napravami za vo
denje knjigovodstva, načrtovanje 
proizvodnje in podobno.

PRIBLIŽUJE SE DAN OBRAČUNA OPRAVLJENEGA DELA JUTRI ZVEČER V KULTURNEM DOMU

Danes m jutri bodo na Goriškem Lf , f V -!!
ji ■■■ j-i i/ni npi ■ l/n g^sbene sole v Sovodnjahnastopili voditelji KRI, PSI in KD

Govorili bodo Ingrao, De Martino in Moro ■ Mosca (PSI) je včeraj omenil 
pripravljenost PSI za vstop v novo koalicijo, če bodo pogoji za reformno politiko 
Bergomas (KPI) o prevozniških vprašanjih - Zborovanja Slovenske skupnosti

Deželni delegat CONI prof. Com- 
batti je včeraj v Vidmu izročil 
deželnemu odborniku za športne 
dejavnosti Romanu zlato plaketo, 
s katero ga je predsednik CONI 
Onesti odlikoval za pobude, ki jih 
je v zadnjem času prevzel na ood- 
ročju športa.
nmm»iiii«f^nni»«miniiiininiininmiininnimiiiiimmtiminnmnmnmnmtmnniminm***mniimii

BENEŠKI DNEVNIK
OBVEZA ZA NOVO POLITIKO V DEŽELI

Izjava skupine domačinov 
o kandidaturi I. Predana

Državni organi in dežela še vedno ne prizna
vajo obstoja Slovencev v videmski pokrajini

Skupina Slovencev iz videmske po
krajine je podpisala izjavo, v kateri 
pravijo, da kandidatura Izidorja 
Predana predstavlja resno obveznost 
za novo politiko v deželi in za no
vo politiko države v odnosu do Be
neške Slovenije in zaradi tega pozi
vajo volivce da volijo za slovenskega 
kandidata na listi KPI.

V izjavi podpisniki ugotavljajo, da 
ni prišlo do organskih ukrepov v 
korist prebivalstva Beneške Sloveni
je in da državni organi ne prizna
vajo Slovence na tem področju in 
njihove zaščite v okviru italijanske 
republike. Obtožujejo deželo, da ni 
izpolnila svojih dolžnosti, ki izha
jajo iz statuta, saj bi morala prizna
ti in zaščititi slovensko skupnost v 
Furlaniji. Dežela ni sprejela obvez
nosti in programa, ki bi bil-sposo
ben rešiti številna vprašanja in med 
njimi v prvi vrsti zavreti proces 
socialnega človeškega in kulturnega

H>l>»liiiiii„III,II,l„l,l„lll,II„„ll„„„i„ii„iKMiiiiinmiiiiHmmMiiiiMiniiiiiiiliiiii"im..........uunililimil

VESTI Z ONSTRAN MEJE

Na slovenski obali proslave 
bi) 30-letnici množične vstaje

Osrednja proslava bo 30. septembra v Kopru

% 30-letnici množične vstaje pri- 
0rskega ljudstva pripravljajo na 

^P^enski obali vrsto proslav. Osred- 
vJa Prireditev bo množično zboro- 
kaTJe v Kopru 30. septembra, na 
j erem bo govorila članica sveta fe- 
|..racije Lidija šer.tjurc, v itabjan- 
,!m Pa Ennio Augustini. Ob tej pri- 

naj bi bil tudi slovesen za- 
Vuh k del pri izgradnji višinskega 
p °Voda. 30. septembra bo v Ko- 
(3 Padalje zbor vseh partizanskih 
jj gad, ki imajo svoj domicil na oba- 

organizirali bodo tovariška sreča- 
pA bivših borcev, uprizorili bodo 
kT^zanski napad na Koper, nadalje

v Pokrajinskem muzeju v Ko-
°dprli razstavo Primorska med 

*zšlo b° ve^ k^jig o zgodovini 
t izdali bodo dvojno številko 
itutt °®ALA ter organizirali vrsto 
jevUrnih, športnih in drugih priredi-

tako slovesno obeležje proslave 
^ odločili zaradi pomembne vloge, 

„0,” le imela slovanska Istra v 
Oir L zlasti pa zaradi številnih po- 
^ .bnih dogodkov v letu 1943. Tako 
Ij Ze 11. aprila ustanovili okrožni 
j-KP za slovensko Istro, v 

1943 so ustanovili partizansko 
ternk ° te^ko v Gabrovici, sep- 
I; “ra je okrožni komite izdal poziv 

nuiožičnd vstaji: že 10. septembra 
(o.80 ustanovili sloviti čežarski ba- 
n-jj®1* kmalu nato pa tudi druge 

rhzanske enote.
t6?^fmben datum je tudi 26. sep- 
IvAjfr 1943, ko so partizani osvo- 

Politične jetnike iz koprskih

zaporov. Oktobra 1943 so ustanovili 
istrski odred, hkrati pa so začeli 
v tujini ustanavljati prekomorske bri
gade ki so zajele 33 tisoč političnih 
zapornikov in internirancev ter v 
italijansko vojsko prisiljeno mobili
ziranih naših ljudi. Pričakujejo, da 
se bo osrednje proslave v Kopru u- 
deležilo tudi precejšnje število nek
danjih borcev in političnih aktivis
tov iz zamejstva.

L. O.

Prosta mesta 
pri ustanovi INPS

Deželni odbor ustanove INPS (I 
stituto Nazionale della Previdenza 
Sociale) sporoča, da bodo v vsaki 
pokrajini Furlanije - Julijske kra
jine sprejeli v službo funkcionarja, 
kateremu bodo poverili preučevanje 
socialno - gospodarskih vprašanj v 
posamezni pokrajini, in to v zvezi 
s sklepanjem o prošnjah in prizivih 
za priznanje invalidnin. V poštev 
pridejo strokovnjaki z visokošolsko 
izobrazbo matematične, statistične 
in demografske specializacije. Proš
nje bo INPS sprejemala do 30. ju
nija letos, nasloviti pa jih je treba 
na Deželni odbor ustanove, Trst, 
Ul. Battisti, 10. Prosilci smejo vlo
žiti prošnje tudi za druge dežele 
in tudi za več dežel hkrati. Podrob
ne informacije dajejo tajništvo od
bora ter pokrajinska tajništva INPS 
v Trstu, Gorici, Vidmu in Porde
nonu.

razkrajanja, do katerega prihaja za
radi gospodarske depresije, zapušča
nja krajevnih zmogljivosti in izselje
vanja. Do tega je prišlo tudi zaradi 
subjektivnih vzrokov, saj je bilo de
lo političnih organizacij po dolinah, v 
občinah in drugih središčih vedno šib
ko. Zaradi tega razne kandidature 
ze deželni svet, ali niso povsem jas
ne glede priznanja slovenske skupno
sti v videmski pokrajini ali pa ob
stoj te skupnosti zanikajo.

V zaključku pravijo podpisniki, da 
je najbolj značilna kandidatura Izidor
ja Predana, saj povezuje obvezo za 
priznanje pravic italijanskih državlja
nov slovenskega jezika v videmski po
krajini s političnim in kulturnim bo
jem.

Omenjeno izjavo so podpisali: Fran
co Borghese, študent geologije, Bar- 
nas; Guido Battaino, kmet, Ažla: 
Francesco Carlig, učitelj, Pod Bar- 
nas: Claudio Cemoia, profesor, Špe- 
ter Slovenov; Aldo Cent, uradnik, 
voditelj izseljencev, čenebola; Bru
no Coren, kovinar, špeter Slove- 
nov; Giovanrj De Faccio, delavec, 
Ažla, Giacinto Jussa, profesor, Pon- 
tjak: Marco Petrigh, voditelj iz
seljencev, Čenebola; Paolo Petricig, 
profesor, Špeter Slovenov; Stefano 
Podrecca, zdravnik, Barnas; Diana 
Zdravlig, študentka pedagogije, Hlo- 
dič; Giancarlo Strazzolini, farmacist, 
špeter Slovenov: Grazia Visintini,
študentka političnih ved, Dolenja 
Mjersa; Piero Vogrig, mehanik, Ga
brovca; Petro Vogrig, tehnik, Trč- 
mun in Rosina Zufferli, študentka, 
Grmek.

IZJAVA MED OGLEDOM ČEDADA

De Martino za pravice 
narodnostnih skupin

V okviru turneje po predvolilnih 
zborovanjih v deželi Furlaniji - Julij
ski krajini je generalni tajnik itali
janske socialistične stranke (PSI) De 
Martino nepričakovano in neuradno 
obiskal staro mesto Čedad, kjer si 
je ogledal čedadski muzej in tu
kajšnje znamenito langobardsko sve
tišče iz VHC. stoletja. Na malem 
trgu Sv. Blaža ob Nadiži ga je 
obkolila in pozdravila skupina prebi
valcev tukajšnje mestne četrti Bros- 
sana.

Ob tej priložnosti je generalni taj
nik PSI De Martino ,ia prošnjo na
šega sodelavca za bralce «Pnmorske- 
ga dnevnika* dejal:

«Socialistična stranka Italije ima 
vseskozi v programu odločno podpira
nje boja za uveljavljanje splošnih 
pravic manjšinskih narodnih skupin v 
naši državi. Naš namen na tem po
dročju bo dosežen le takrat, ko bo
do etnične manjšine pri nas uživale 
te pravice v polnem pomenu besede*.

Ob svojem odhodu se je De Marti
no vljudno poslovil od skupine držav
ljanov.

A. B.

TRIESTE ALISCAFI S.p.A.
OD DANES 14.6. DALJE 

Dnevni odhodi s pomola Pescheria za:
SESLJAN: 8.00 — 13.30
GRADEŽ — LIGNANO: ob 8.00 — 13.30 16.30
PIRAN — UMAG: ob 8.00 — 13.30 — 16.30

CENE: TRST _ SESLJAN: Enosmerna 500 — Povratna 900
TRST _ GRADEŽ: Enosmerna 1.150 — Povratna 2.000
TRST _ LIGNANO: Enosmerna 1.600 — Povratna 3.000
TRST _ UMAG: Enosmerna 1.450 — Povratna 2.500
TRST _ PIRAN: Enosmerna 900 — Povratna 1.600

14. leta imajo popust 50% 
potovalnih agencijah ter na

• nfoiiridCiie in rerr 
odhodnem pomolu

JCije ori vseh

Volilni boj prehaja v zaključno 
fazo. Čeprav imajo stranke celo 
vrsto manjših zborovanj, sestankov, 
shodov in letečih shodov je nji
hova pozornost pretežno usmerjena 
na uspešno pripravo zaključnih sho
dov, ki so jih zaupale poglavit
nim osebnostim v svojih strankah. 
To velja predvsem za PSI, KPI in 
KD, ki bodo imele danes in jutri 
v gosteh v Gorici in v Trstu De 
Martina, Ingraa ter Mora. Vzpored
no s tem potekajo priprave za ure
ditev volišč; razdelili so tudi vo
lilna potrdila, če jih volivci niso 
še prejeli, naj se zglasijo na žu
panstvih.

Za razliko od poprejšnjih seda
nja volilna kampanja ni tako buč
na; tudi njeni zunanji znaki niso 
tako vidni kot so bili nekoč. Vse 
kaže, da se stranke zavedajo re
lativnosti učinka zunanjih manife
stacij volilnega boja ter ubirajo 
druga pota in se zlasti poslužujejo 
radia, televizije, če je mogoče, 
časnikov, zlasti pa sprotne vsako
dnevne politične akcije, ki je slej 
ko prej najbolj učinkovita oblika 
boja.

V kino dvorani UGG je včeraj 
zvečer govoril vsedržavni podtaj
nik PSI Giovanni Mosca. Predsta
vil ga je deželni kandidat Cesare 
Devetak. Mosca je dejal, da je 
padec Andreottijeve vlade desnega 
centra zmaga socialistov in da je 
reformna politika edina alternativ
na politika v sedanjem političnem 
trenutku. PSI obnavlja svojo pri
pravljenost za sodelovanje v novi 
vladi, vendar pa nikjer ni zapisa
no, da bo do tega avtomatično 
prišlo, ker je potrebno izdelati po
litično osnovo.

Danes ob 21.15 bo «Pri France
tu* govoril za PSI kandidat Wal- 
tritsch.

Komunistična stranka bo zaklju
čila svojo volilno kampanjo z go
voroma Pietra Ingraa ob 18.30 na 
Trgu Cesare Battisti v Gorici in 
ob 21. uri v Tržiču. Danes, v četr
tek bo poslanec Menichino govoril 
v Ronkah ob 21. uri, Devetak in 
Bergomas ob 21. uri v Doberdobu, 
Jože Jarc ob 21. uri v Pevmi, 
dr. Battello ob 21. uri v Stražicah. 
Jutri, v petek bo Bergomas govoril 
ob 12.30 pred Italcantieri, Zorzenon 
ob 12.15 pred SAFOG, Venko De
vetak na ob 21. uri v Števerjanu.

Včeraj je Bergomas govoril pred 
mednarodnim prehodom Rdeča hi
ša o vprašanjih prevozov, v Pod- 
gori ca o deželnih vprašanjih.

Trije pomembni voditelji krščan
ske demokracije bodo danes in 
jutri prišli k nam zaključit volil
no kampanjo. Aldo Moro pride

danes pozno popoldne v Gorico in 
se bo sestal s predstavniki stran
ke, izvoljenimi svetovalci in pred
stavniki raznik kategorij. Ob 17. 
uri se bo v hotelu Palače sestal 
z volivci in jim bo govoril o po- 
kongresnem razpoloženju. Aldo Mo
ro je bil v KD nosilec boja za 
obnovo leve sredine !s sodelova
njem socialistov ter je zavoljo te 
svoje politične izbire na zadnjem 
kongresu stranke postal pomembna 
politična osebnost. Zato upravičeno 
vlada v večinski stranki, ki se 
navdihuje ob njegovih političnih 
stališčih, veliko zanimanje za nje
gov nastop.

Sklepna beseda v sedanji vo
lilni propagandi bo pripadala do
sedanjemu vsedržavnemu tajniku 
strank« Forlaniju, ki bo v petek 
ob 18. uri govoril v kino dvo
rani Verdi. Zvečer bo Forlani 
govoril tudi v Tržiču. V Gorici 
in v Tržiču bo v petek govoril 
tudi minister Rumor.

Lista Slovenske skupnosti je pri
redila v torek tri zborovanja v Ru- 
pi, na Peči in v Doberdobu. Go
vorila sta kandidata dr. Drago Što
ka in prof. Andrej Bratuž. Obrav
navala sta vprašanja samostojnega 
slovenskega nastopa na volitvah, 
obsodila sta razlaščanje slovenske 
zemlje po zakonu 865, pojasnila sta 
svoje stališče glede gorskih skup
nosti, v Doberdobu pa še o speci
fičnem vprašanju kraških rezerva
tov. Drago Štoka je pojasnjeval tu
di svoje delovanje v deželo..n 
svetu.

PSDI prireja naslednja zborova
nja: danes ob 19. uri v gostilni 
Bevilacqua v Krminu bo govoril 
poslanec Longo, jutri ob 21. uri 
bo v Fogiianu - Redipuglii govoril 
poslanec Zucalli, jutri ob 21. uri 
bo zborovanje v Ločniku.

kateri zadnji razred izroča bodo
čim maturantom simboličen ključ. 
Taka prireditev je bila v soboto 
na trgovski šoli, kjer so dijaki 
tretjega razreda prebrali razne 
pikre «pesmi», ki so jih posvetili 
ostalim sošolcem, predvsem tistim 
iz drugega razreda, in seveda pro
fesorjem.

V soboto zvečer pa se bodo vse 
tri slovenske višje šole zbrale cPri 
Mirkotu» v Grojni, kjer bodo ime
li «mleto».

Čiščenje pločnikov
Goriška občina obvešča vse last

nike hiš v središču mesta in zunaj 
njega, naj počistijo pločnike pred 
hišo. To bodo lahko storili zjutraj, 
najkasneje do 8. ure. Lastniki trgo
vin pa naj to storijo takoj po od
prtju trgovine.

Poleg profesorjev Križmančiča in Miniozzija imata za- 
slugo za uspeh tudi občinska uprava ter domače društvo

Jutri, v petek, zvečer ob 20.30 
bo v Kulturnem domu že drugi kon
cert gojencev podružnice Glasbene 
matice iz Sovodenj. Predvsem po 
zaslugi prof. Silvana Križmančiča 
in Iva Mignozzija je sovodenjska

prijavilo 16 učencev. Nekateri so 
se v prvič vpisali, večji del pa 
obiskuje šolo že več let. Med 
njimi si obetata vzgojitelja izuriti 
talentirane kadre za bodoči razmah 
glasbene dejavnosti v zamejstvu.

glasbena šola postala nedvomno I Takšni upi postajajo že stvarnost 
najbolj pester kulturni pojav te! sedaj, ko je učiteljema uspelo se- 
posoške občine, ki se je najbolj j staviti godalne skupine kot so kvar-
razvil v povojnih letih. Pravzaprav 
je ta odsek goriške Glasbene ma
tice najbolj dejaven od vseh po
družnic izven mesta. Ne smemo po
zabiti, koliko pozornosti so vsa ta 
leta Sovodenjci sami polagali za 
uspeh pouka, predvsem občinska 
uprava, ki je, ko ni bilo še Kultur
nega doma, dala na razpolago o- 
premljen sedež v osnovni šoli, do
mača Kmečko - obrtniška hranilni
ca z denarnimi podporami, doma
če prosvetno in športno društvo 
Sovodnje, ki je venomer uvajale 
doraščajočo mladino v umetno in 
klasično glasbo in ne na zadnje 
podpora javnega mnenja, ki je sko
zi vsa ta leta sledilo razvoju in 
rasti nove prepotrebne kulturne 
vzgoje mladine.

V letošnjem šolskem letu se je

teti ali terceti za različne inštru
mente, kar je podlaga za nadalj
nji samostojni učni razvoj vsakega 
gojenca. Treba je še povedati, da 
vsako leto zaprosi za sprejem večje 
število novih učencev, kateri ust
varjajo učiteljem največ problemov 
pri razporejanju šolskega urnika 
ki je na splošno tako skopo odmer
jen.

JANKO GERGOLET

Predaja ključev in «valeta» 
na slovenskih višjih šolah

Tudi letošnje šolsko leto se je 
zaključilo. Izjema so le maturan
ti, ki se bodo morali še mesec 
dni truditi pri knjigah, da bodo 
podali zrelostni izpit. Te dni so 
tako na slovenskih kot na itali
janskih višjih šolah imeli razne 
zaključne prireditve, £ katerimi 
so maturanti zapustili šolo in pre
dali «vodstvo» te v roke pred
zadnjim razredom.

Na slovenskih šolah je namreč 
običaj, da maturantje imajo «pre- 
dajo ključev», to je prireditev, pri
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Slovenska tiskana beseda 
o vprašanjih Beneške Slovenije
Izšli so Matajur, Dom in Emigrant - Župnijski list «San Mar- 
tino» se plaho loteva uporabe jezika domačega prebivalstva

Ker je slovenski živelj v Beneški 
Sloveniji gospodarsko in narodnostno 
najbolj zatiran ter mu predvsem ve
činska stranka ne priznava pravic in 
je razdvojena tudi glede obstojnosti 
naše skupnosti v vzhodnem delu vi
demske pokrajine, so še posebej po
membni vsi napori, ki izpodbijajo ne
demokratične in nečloveške politične 
izbire večinske stranke in vseh na
sprotnikov naše tamkajšnje bitnosti.

Ne da bi se spuščali v volilna sno
vanja, ki postavljajo v prvi plan slo
venske kandidate v Nadiški dolini, 
se ram zdi pomembno tudi prizadeva
nje na področju tiskane besede. V 
teh dneh sta izšla Matajur m Dom, 
ki sta pomembna zaradi svoje jasne 
izbire tako v pogledu gospodarsKih ka
kor tudi narodnostnih vprašanj v Be
nečiji. V Švici je izšla zadnja šte
vilka Emigranta, ki je posvečena vo
litvam, zlasti pa razglabljanju okoli 
gospodarskih vprašanj in posveča po
se! n'- veliko prostora srečanju emi
grantov v Taminestif

Nekoliko izven tega okvira velja 
emenitj tudi župnijski list San Mar
tino, v katerem smo zasledili dvoje

zični oglas, da bo «na rjesah se- 
njam beneške cerkvene pjesmi*, ki 
ga prireja društvo Rečan v nedeljo, 
14. oktobra.

Na eni izmed notranjih strani pa 
je kratka vest o izidu knjige «Paese 
d' Frontiera*, ki jo je napisal Dino 
Menichini in izdal Aviani (cena 2.500 
lir). «Med verzi v italijanščini so 
tudi besede in verzi v slovenščini 
Nadiških dolin*, piše v biltenu ter 
navaja tudi naslednjih nekaj besed, 
ki se nanašajo na verski obred: 
...sveti trie kraj parneseio miro, ka
dilo an cisto zlatua...*. Ker se bilten 
nanaša na življenje naše narodnostne 
skupnosti na Ljesah, v Grmeku, Klo- 
diču in drugih vasi v vzhodni Bene
čiji (tako je mogoče razbrati iz žup
nijske kronike), bi morda kazalo na
pisati poročilo o kakšnem dogodku 
tudi v jeziku domačega prebival
stva. List bi' ha takšen način bolje 
odražal usmeritve, ki se v cerkvi 
uveljavljajo po koncilskih odločitvah.

Danes ves dan stavka 
delavcev lesne stroke

Pokrajinska tajništva lesne stro
ke treh kategorij CGIL, CISL in 
UIL so pozvale lesne delavce na 
24-umo stavko, ki bo trajala danes 
ves dan. Z njo hočejo pritisniti 
na delodajalce, da bi v kratkem 
času sklenili s sindikati novo delov
no pogodbo. Te dni se namreč v 
Rimu sestajajo delodajalci in sin
dikati ter prisostvuje pogajanjem 
tudi predstavnik goriških lesnih de
lavcev. Sindikati pozivajo delavce, 
naj enotno stavkajo in naj pred
vsem ne opravljajo nobenega izred
nega dela. Obenem vabijo delavce 
na sestanek, ki bo v petek ob 18. 
uri v COOP - CELA v Gradišču, 
kjer se bodo pogovorili o zadr
žanju delodajalcev in o morebitnih 
nadaljnjih stavkovnih akcijah

Nesreča motociklista
Na cesti Gradišče - Gorica se je 

včeraj zjutraj z motorjem ponesre
čil 34-letnd delavec iz Gradišča Gui
do Maurenzd. Moški je vozil proti 
Gorici, ko mu je nenadoma počila 
prednja guma in je tako izgubil 
nadzorstvo nad vozilom in padel na 
tlak.

V splošni bolnišnici so mu ugo
tovili zlom leve ključnice in raz
ne odrgnine po telesu; okreval bo 
v 25 dneh.

K,\

Včeraj tri nesreče
v Italcantieri
Včeraj so se v tržiškem Italcan

tieri pripetile tri nesreče na delu. 
V prvi se je ponesrečil 30-letni 
delavec Mario Mini iz Pierisa. ka
teremu je padla deska na glavo. 
Prepeljaii so ga takoj v tržiško 
bolnišnico, kjer se bo zdravil 30 
dni zaradi udarca v glavo.

51-letnemu Spartacu Colussi iz 
Štaranzana je železna plošča padla 
na prednji del telesa. V bolnišnici 
so mu zdravniki ugotovili močan 
udarec v prsni koš; ozdravel bo 
v 15 dneh.

Zadnja nesreča pa se je zgodila 
44-letnemu Ginu Malandrinu iz Trži
ča. Možu je padel kos železa na 
nogo. Zaradi zloma prstnih bosti se 
bo zdravil 30 dni.

Prosvetno društvo «SOVODNJE»
priredi v Kulturnem domu v So- 
vodnjah v soboto, 16. junija ob 
21.30

Koncert pevskega zbora 

iz MIRNA

Med odmorom bo pel

So voden jski nonet

Vljudno vabljeni!

Izleti

Kakor smo že poročali, so na terminalu priključka avtomobilske ceste v teku obsežna gradbena dela, zaradi 
katerih so na dveh krajih v bližini križišča v nivoju med železnico in Tržaško cesto zgradili dve obvoznici.
Padjetje postavlja ravno na Tržaški cesti betonske stebre, prek katerih bodo speljali nadvozno cesto prek že
lezniške proge. Trgovini, ki nista več na glavni cesti, sta se znašli in namestili reklamna napisa (sicer z 
§ napakan a!), da bi ju mogli najti jugoslovanski kupci

Šolski izidi na slovenskih srednjih šolah v Gorki
Včeraj so na oglasnih deskah 

vseh šol, srednje nižje, trgovske, 
učiteljišča in gimnazije-liceja razo
besili končne rezultate letošnjega 
šolskega leta. V kratkem pregledu 
moramo reči, da je večina dijakov, 
bodisi nižjih bodisi višjih, izdelala 
in da bodo le nekateri imeli po
pravne izpite jeseni; še manj pa 
je tistih, ki so bili zavrnjeni.

Poglejmo sedaj rezultate. Na nižji 
srednji šoli v Ulici Randaccio so iz
delali (objavljena imena):

I. A: Edvin Butkovič, Lucijan 
Frandolič, Edvard Gergolet, Darko 
Grilj, Danjel Jarc, Anton Malič, 
Klavdij Maligoj, Edvard Marušič, 
Edvard Pavletič, Boris Peric. 16 
dijakov ima popravne izpite; 1 
dijak je bil zavrnjen.

I. B: Ivan Bertolini, Rajmund 
Boneta, Edvard Budal, Venceslav 
Devetak, Darij Gergolet, Štefan Hu
mar, Hilarij Kobal, Robert Koci
na, Valter Mikluš, Ivan Peršolja, 
Igor Prinčič, Silvij Semobč, Marko 
Vogrič. 10 dijakov ima popravne 
izpite; 3 dijaki so bili zavrnjeni.

I. C: Laura Blažič, Danja Bre
gant, Manuela Černič, Lucijana 
Culot, Marina Korošec, Tatjana 
Kosič, Lucija Lukežič, Nadja Ma
rinčič, Renca Pelesson, Maria Ur
ban, Gigliola Vescovi, Mirijam Ve- 
scovi, Ana Višini, Bruna Vižintin, 
Marta Vižintin. 6 dijakinj ima po
pravne izpite; 3 dijakinje so bile 

i zavrnjene.
I. D: Stanislava Brešan. Marja

na čevdek, Marina Devetak, Pa- 
I tricija Florenin, Loredana Lavren-
* čič, Emanuela Leban, Karmen Mar-

vin, Magdalena Mizerit, Glorija Mi- 
kolavčič, Lucijana Pahor, Nadja 
Pavletič, Nadja Petejan, Bruna 
Planinšček, Jožica Simčič, Anita 
Vogrič, Lidija Cotič, Marija Gra
zia Zotti, 6 dijakinj ima popravne 
izpite; 1 dijakinja je bila zavr
njena.

II. A: Davorin Boneta, Artur Bre
šan, Lucijan Devetak, Aleš Figelj, 
Renco Frandolič, Danjel Gabrijel
čič, Mavricij Maligoj, Maver Pav
letič, Mavricij Petejan, Rajmund 
Petejan, Livij Rožič. 8 dijakov ima 
popravne izpite; 2 dijaka sta bila 
zavrnjena.

H. B: Ivo Cotič, Štefan Cotič, 
Tomaž Devetak, Aleš Doktorič, Ma
ver Dornik, Peter Klanjšček, Aleš 
Lojk, Marko Lutman, Vladimir Pre
dan, Peter Rener, Ivo Rojec, Jo
žef štacul. 7 dijakov ima poprav
ne izpite; 1 dijak je bil zavrnjen. 
v H C: Rita Cej, Ksenija Križman- 
čič, Sonja Kuljat, Patricija Gergo
let, Franka Jarc, Marta Koren, Mi
rijam Kosič, Suzana Krulc, Tizia
na Mikuluš, Nives Oblak, Mirijam 
Petejan, Emanuela Primožič, Van
da Srebotnjak, Klavdija Terrana, 
Lucija Uršič. 4 dijakinje imajo po
pravne izpite; 1 dijakinja je bila 
zavrnjena. ‘

H D: Loredana Alt. Julijana Ba- 
stiani, Vesna Camiel, Silvana Ci- 
jan, Dorela Cingerli, Franka De
vetak, Ivanka Devetak, Cirila De
vetak. Mirijam Gergolet, Ana Grav- 
ner, Lucijana Komianc, Damijana 
Peric, Marija Terpin, Marija Pe
tra Terpin, Erika Zavadlav. 4 di

jakinje imajo popravne izpite; 2 
dijakinji sta bili zavrnjeni.

II E: Franko Bucinelli, Mavricij 
Černič, Klavdij Devetak, Marino 
Devetak, Silvan Devetak, Robert 
Ferfolja, Boris Gergolet, Fabij Ger
golet, Jurij Lavrentič, Albano Ma
rušič, Bruno Ocretti, Renco Turri, 
Marko Zuanič. 3 dijaki imajo po
pravne izpite; 3 dijaki so bili za
vrnjeni.

IH. A; vseh 15 dijakov je bilo 
pripuščenih k maturi.

IH. B: vseh 17 dijakov je bilo 
pripuščenih k maturi.

III. C: vseh 20 dijakinj je bilo 
pripuščenih k maturi.

in. D: vseh 21 dijakinj je bilo 
pripuščenih k maturi.

Na slovenskem učiteljišču so bili 
rezultati naslednji:

I. UČITELJIŠČE: izdelali so: Val 
ter Devetak, Ladi Gergolet, Nives 
Gravner, Marija Jarc (srednja ocena 
7), Suzana Jarc, Lucijan Kovič. Ka- 
terina Ožbat, Livij Pahor in Alek
sandra Princi. 5 dijakov ima poprav
ne izpite: 2 dijaka sta bila zavrnjena.

II. UČITELJIŠČE: Silvan Bevčar, 
Adrijana Bukovec, Antonjeta Calliga- 
ris (7), Marija Gergolet (7), Alek
sandra Klanjšček (7), Rosana La
vrenčič (8) in Vanda Okroglič.

III. UČITELJIŠČE: Marija Jerkič, 
Loredana Nanut in Terezika Srebrnič.

IV. UČITELJIŠČE: vsi trije dija
ki so bili pripuščeni k maturi.

Na gimnaziji - liceju so bili rezul
tati naslednji:

IV. GIMNAZIJA - izdelali so: Vi- 
vijana Berlot (7), Eleonora Culot

(7), Albert Devetak (7), Marko Ma
rinčič (8), Enco Pavletič (7), Go
ran Rustja (7), Marija Špacapan 
(7), Ivo Tommasi (7), Adrijana Tom
šič (7) in Lucijana Tomšič (7).

V. GIMNAZIJA — izdelab so: Lo
redana Antoni (8), Karel Devetak (7), 
Onorina Monti, Ksaverij Nanut; 1 di
jak ima popravne izpite.

I. LICEJ — izdelab so: Gabrijel 
Ferfolja, Viljem Gergolet (7), Iva 
Koršič (7), Marta Rener, Milena Ru
stja, Nataša Sirk (8) in Andreina 
Tomšič; 2 dijaka imata popravne 
izpite.

H. LICEJ — izdelab so: Fabij 
Čevdek (7), Marijan Cijan (7), Sa
vina Cotič in Ileana Sirk (8).

IH. LICEJ: vsi štirje dijaki so
pripuščeni k maturi.

Na trgovski šob so bili taki re
zultati:

I. TRGOVSKA — izdelab so: Anita 
Devetak, Savina Gergolet, Franka 
Klanjšček, Florijana Klanjšček, Žar
ko Grilj, Jožef Klavčič in Karel Mi
kluš: 4 dijaki imajo popravne izpi
te; 5 dijakov je bilo zavrnjenih.

n. TRGOVSKA — izdelab so: Ire
ne Devetak, Luisa Devetak, Laureta 
Lavrenčič, Nives Marega, Marija Ma
rušič, Ana Pebcon; 4 dijaki imajo po
pravne izpite: 1 dijakinja je bila 
zavrnjena.

HI. TRGOVSKA: vseh 7 dijakov je 
bilo pripuščenih k maturi.

IV. TRGOVSKA — izdelab so: Silva 
Klanjšček, Božica Valentič, Igor Ko
mel in Janko Heric; ena dijakinja 
ima popravne izpite.

SPD priredi 8. julija izlet v repu
bliko San Marino. Vpisovanje se je 
že začelo na sedežu SPD v Ukci 
Malta 2.

SPD v Gorici priredi 17. junija 
vzpon na Ojstemik. Zbirališče bo 
v Ukvah ob 7. uri zjutraj. Na Oj- 
sterniku se bodo Goričani srečab s 
planinci Planinskega društva z Je
senic. Vzpon na Ojstemik bo veljal 
za eno prisotnost «Planinstvo in šport 
za vsakogar*.

Razna obvestila
Slovensko planinsko društvo v Go

rici sporoča, da v r.edeljo, 17. junija 
odpade avtobusni družinski izlet v 
žabnice v Kanalski dolini zaradi ma
loštevilnih vpisnin.

Mali oglasi
IŠČEMO OSEBJE vešče konj za de

lo v kobilami. Možnost prenočišča. 
Telefonirati Circolo Ippico 21-17-24 
Trst.

Kino
Gorica

VERDI 17.15—22.00 «Provaci ancora, 
Sam!* W. Aben. Barvni film.

CORSO 17.30—22.00 «Snoopy, cane con- 
testatore*. Barvna risanka.

MODERNISSIMO 17.15-22.00 «Loving». 
E. M. Saint in G. SegaL Barvni 
film.

CENTRALE 17.00-21.30 cBanditi a 
Parigi*. S. Preal in H. Lambert, 
barvni film.

VITTORIA 17.30—22.00 «La bambolo- 
na». U. Tognazzi in I. Rey. Barvni 
film. Mladini pod 18. letom prepo
vedan.

Tržič
AZZURRO 18.00—22.00 «Ordine della 

SS: ebminate Bormann*. Barvni
film.

EXCELSIOR 17.30—22.00 «Sono stato 
io». Barvni film.

PRINCIPE 18.00-22.00 «NelTamo del 
Signore*. Barvni film.
,\ova Gorim

SOČA «Kavboji», ameriški barvni Mm 
ob 18.00 in 20.00.

SVOBODA «Rektor v postelji*, dan
ski barvni film ob 18.30 in 20.30.

DESKLE «Konjeniki», ameriški barv
ni film ob 20.00.

RENČE Prosto.
PRVAČINA «Junaki risanega filma*, 

ameriški barvni film ob 17.00.
KANAL Prosto.
POTUJOČI KINO Prosto.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI 
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna Pontoni e Bassi, RašteJ 82.
teh 83-349. --------------

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Danes ves dan in ponoči je dežur

na lekarna Alla Salute, Ul. Cosubch, 
tel 72-340.
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Z naših šolskih 

razstav

Osnovna šola v Bazovici

Je šlo za nesrečo, samomor ali u- 
mor. Na to nihče ne ve odgovora Nancy 
Olsen je poslala svoj popis izginu
lih poslanki Ritti Bjerregaard, da 
bi se zavzela za spremenitev zakona 
o pomorščakih. Minister za trgovi
no, Erling Jensen, ji je takoj od
govoril, da so že predvidene spre
membe, na osnovi katerih naj bi 
prišlo do zmanjšanja števila nesreč 
na morju.

Ministrstvo bo predvidoma dovo
lilo, da se bodo lahko na ladje vkr
cali samo fantje nad 16. letom 
starosti (doslej nad petnajstim). V 
pripravi so tudi spremembe o šola
nju, tako da se bodo fantje, preden 
se bodo vkrcali, še nekaj naučili 
Predvidena je tudi možnost inter-
niiiiiMiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiMiiiiiiiiiiiiiniiiiiuuiiiiiiiir

Chagallova 
razstava 
v Moskvi

Eden od največjih sodobnih sli
karjev na svetu, Marc Chagall, ki 
je na vabilo sovjetske vlade prišel 
v Moskvo, da bi prisostvoval otvo
ritvi prve razstave svojih del v SZ, 
je ob tej priložnosti v znak počastit- 
tve dežele gostiteljice napravil nad
vse simpatično gesto: v Tretjakov- 
ski galeriji se je podpisal pod neko 
svojo sliko, ki jo je bil napravil 
pred 54 leti.

Ta slika, ki je nastala med 1. 1919 
in 1920 za gledališče Majakovski, 
ni bila nikdar razstavljena za jav
nost. V teku svojega bivanja v 
SZ, ki jo je zapustil pred 50 leti 
in se nazaj ni več vrnil, je Chagall 
še nekajkrat v raznih oblikah izra
zil svoje spoštovanje in hvaležnost 
do SZ, pri čemer je med drugim 
izjavil, da se mu zdi, kot da bi 
je nikoli ne bil zapustil oziroma, 
kot da bi jo bil pogosto obiskal.

Matični mleček 
proti starosti
Na vsakih 100.000 prebivalcev pri

de v Sovjetski zvezi 123 oseb, ki 
so starejše od 90, in osem, ki so 
starejše od 100 let.

Ti podatki so bili objavljeni na 
znanstvenem posvetovanju geronto- 
logov v Tbilisiju, kjer je bilo is
točasno tudi rečeno, da v Sov
jetski zvezi intenzivno delajo na 
preučevanju možnosti za podaljša
nje človekove delovne in življenj
ske dobe.

Ugotovljeno je bilo, da stopi pri 
človeku «predčasno staranje* v ob
dobju med 40. in 60. letom, kar 
povzroča slabljenje njegovih vital
nih in delovnih sposobnosti. Zato 
je potrebno že v tem življenjskem 
obdobju intervenirati s pomočjo ta
ko imenovane profilaktične terapi
je ,da bi ohranili delovno sposob
nost na normalni ravni. Med profi- 
laktična sredstva prištevajo stimu
lativne preparate, raztopino novo- 
kaina, komplekse vitaminov, hor
monov in matični mleček.

Neizmerno bogastvo v kremeljskih sabornih cerkvah iz zlasti v Palači orožja 
Gledališča - podoba kulture - Obredno obiskovanje Leninovega mavzoleja

2.
V dveh gledališčih

V Moskvi je preko 40 gledališč 
in koncertnih dvoran, preko 50 
domov kulture, 150 muzejev in raz
stavnih dvoran. Nemogoče je, da 
bi si človek v kratkem času šti
rih dni ogledal vse to bogastvo. 
Toda obisk vsaj enega gledališča 
je obvezen in seveda mora biti to 
slavni Bolšoj teater, eno najpo
membnejših gledališč sveta. Žal 
mi to ni bilo mogoče, vendar sem 
— spet po zaslugi prijaznega ljub
ljanskega vodiča C. Alifa — lahko 
naslednjega dne gledal nastop ba 
leta Bolšoj teatra v veliki kre
meljski koncertni dvorani. A o 
tem pozneje, kajti za moj prvi mo
skovski večer je bil na programu 
ogled nastopa nič manj slavnega 
baletno-foklornega ansambla «Be- 
riozka» v veliki koncertni dvorani 
Čajkovskega.

Ansambel «Beriozka», kar pome
ni po naše «Breza», sem že dva
krat gledal v tržaškem Verdiju, 
pa mi ni bilo žal, da sem ga gle
dal še tretjič, kajti vse nekaj 
drugega je, če vidiš tak nastop 
v njegovem domačem ambientu 
in če lahko prisluhneš tudi utri
pu ruske publike, ki polni večer 
za večerom gledališča. Že samo 
to, da človek pride sploh do vstop
nice, je velika sreča. Kdo bi se 
spominjal naslovov vseh plesov in 
pesmi? Skoraj preveč je bilo te 
lepote v enem samem večeru, ko 
pa bi jo človek najraje užival po 
kapljicah kot zdravilo. Skladnost 
ritmov, zlasti v dekliških plesih, 
božajoča melodija napevov, rna- 
vričnost kostumov, pa tisto fan
tovsko udarjanje s škornji ob 
tla in prešernost vaškega fantov
skega in dekliškega življenja: 
pred nami se je slikala idila ru
skega podeželja, tisti arhaični mir. 
ki. je danes tako redek.

Pa še nekaj je vredno zabeleži
ti, kar sem potem opazil še v

dveh drugih gledališčih. Ljudje 
prihajajo v te hrame kulture s 
spoštovanjem, ki se odraža v ob
našanju in v oblekah. Nekakšna 
mirna zbranost je v ljudeh, vljud
nost in obzirnost do sogledalca, 
zlasti še, če v njem zaslutijo tuj
ca. Za gledališče se oblečejo v 
najboljšo obleko, ki jo premorejo. 
Nobenega luksusa ni na njih, če
prav se dvorane svetlikajo v zla- 
tik barvah in se svetloba lomi 
v luči lestencev in zrcal, toda 
tujca preseneča tista skorajda po
ložna resnost, ki ima v skromno
sti svojo najlepšo podobo.

Noč na Rdečem trgu
Iz gledališča - konservatorija 

Čajkovskega sem se s sopotnica
ma vračal proti kremeljskemu tr
gu s podzemeljsko železnico, slo
vitim moskovskim metrojem, v 
katerem je vsaka postaja kultur
ni spomenik. Za borne štiri ko
pejke se lahko voziš ves dan in 
občuduješ mogočnost te monumen
talne podzemske poti. Od najbližje 
postaje do Rdečega trga je samo 
nekaj minut hoje in ker se je bli
žala polnoč in je bil Kremelj ves 
v lučeh in prostrani trg kot mrav
ljišče sprehajajočih se ljudi, je 
zvabilo tudi mene, da sem jo na
mesto v hotel zavil na to nevral
gično vozlišče Moskve, ki ima v 
nočnih urah svoj poseben mik. 
Največ ljudi postaja seveda pred 
Leninovim mavzolejem, kjer se 
vsako po'no uro menjava straža. 
To je prizor, ki ga ni mogoče po
zabiti. Vse se odvija do sekunde 
natančno, vsak korak iz notranjo
sti Kremlja prihajajoče straže je 
preračunan na milimeter in sama 
predaja se izvrši točno v trenutku, 
ko na kremeljskem stolpu udari 
polno uro. In šele tedaj, ko prejš
nja stražarja odkorakata, se šele 
dobro zaveš, da so to živi ljud
je in ne voščene lutke, kot bi se 
lahko zdelo spričo njihove negib- 
nosti pred vhodom v mavzolej.

S tolikšno zavzetostjo sem z

Šolski otroci ob zaključku šole pred pred «car topom« na kremeljskem
dvo rišču

Šolska mladina se v prešernem razpoloženju sprehaja po Rdečem trgu ob 
zaključku šolskega leta

Horoskop
........................................................................................................................ ..................................

s posredovanjem. Pripravite se 
na dolgo in prijetno potovanje.

STRELEC (od 23.11. do 20.12.) Ob
jektivnost vas bo dvignila r.ad ostale. 
Znašli se boste v trenutnih težavah 
ki jih boste z lahkoto premagali.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) Nas
topil je čas, da dokončno poravnate 
stare račune. Vaša vznemirjenost je 
povsem brez podlage.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) Mimo 
profesionalno vzdušje: finančna bla
ginja. Posrečila se vam bo iz
vedba neke zabavne zamisli.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Povečana 
aktivnost v poslovnih odnosih. Po 
zaslugi odkritosti boste dosegli po
ravnavo neprijetnega spora.

OVEN (od 21.3. do 20.4.) Sreča vam 
je naklonjena pri vseh današnjih opra
vilih. Srečne in nepozabne ure z lju
bljeno osebo.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Z naveza
vo vplivnih stikov vam bo uspelo pos
taviti trdne temelje svoji bodočnosti. 
Nova zanimiva poznanstva.

DVOJČKA (od 21.5. do 22.6.) Če je 
le mogoče, odložite za kratek čas 
neko važno odločitev. Uživali boste 
naklonjenost prijatelja.

RAK (od 23.6. do 22.7.) Trenutno 
s« bo treba zadovoljiti z manj vid
no vlogo. Vaša hladnokrvnost bo razo

rožila vaše nasprotnike.
LEV (od 23.7. do 22.8.) Najprimer

nejši trenutek za realizacijo osebnih 
načrtov. Nepričakovan, toda prije
ten obisk.

DEVICA (od 23.8. do 22.9.) Vaša 
iznajdljivost bo prišla do izraza v 
službenem odnosu. Prijeten večer v 
družinskem krogu.

TEHTNICA (od 23.9. do 23.10.) Pre
tirana ambicija tovariša vas bo spra
vila v zadrego. Premislite dobro 
predno se odločite za novo avanturo.

ŠKORPIJON (od 24.10. do 22.11.) 
Ploden dan za tiste, ki se ukvarjajo

drugimi vred opazoval ta prizor, 
da se niti zavedel nisem dežja, ki 
je začel padati. K sreči sem še 
pred najhujšo ploho dosegel hotel, 
zadovoljen s preživetim dnevom in 
vtisi.

Razgledovanje
po Kremlju
Urniki v Sovjetski zvezi so za 

naše pojme čudni. Večino muzejev 
in tudi trgovin, razen onih s pre
hrano, odpirajo šele med 10. in 11. 
uro. Prav zato je tudi zajtrk v 
hotelih pozno, navadno šele ob 9. 
uri. Človeku, ki pride od daleč in 
morda prvič in zadnjič v življe
nju, se zdi kar škoda časa, ki 
se izgublja v nič. Toda tudi to 
je treba sprejeti kot posebnost in 
se pač sprijazniti, da je tako.

Dopoldan je bil namenjen za u- 
gled Kremlja, enega največjih spo
menikov ruske in svetovne arhi
tekture. Za njegovim 2 in pol ki
lometra dolgim obzidjem z 20 trd
njavskimi stolpi iz 16. stoletja 
so čudovite saborne in navadne 
cerkve, Blagoveščenski, Uspenski 
in Arhangelski sabor, cerkev Dva
najstih apostolov, vse iz belega 
kamna in z zlatimi kupolami, iz
nad katerih se v višino 80 me
trov dviga ponosna zlata kupola 
cerkve Ivana Velikega, pa čudo
vite palače iz 18. in 19. stoletja, 
arzenal, bivša senatna palača, pa
lača orožja itd. Kot tujek sredi teh 
monumentov preteklosti se zdi mo
derna Kongresna dvorana, zgraje
na leta 1961. V njej so zasedanja 
Vrhovnega sovjeta SZ in komuni
stične partije SZ, v prostih dnevin 
pa se spremeni v ogromno gleda
lišče, v katerem je prostora za 
6000 ljudi. Vanjo sem se vrnil 
zvečer na predstavo baleta Bol
šoj teatra. Vstopnice mi je z ve
liko muko preskrbel vodič Ciril 
prav v prvih vrstah. Tudi to je 
bil nepozaben večer, ne le zaradi 
vrhunskega izvajanja baletnikov, 
temveč tudi zaradi impozantnesti 
šesttisočglave množice in aplavza, 
ki se je po vsaki točki sprožil 
kot plaz. Na sporedu so bili štir
je enodejanski baleti, presnuljiva 
zgodba iz vojnih časov «Alpinska 
balada* sovjetskega avtorja Gle- 
bova, «Tristan in Izolda* R. Wa- 
gnerja, «Pahita» L. Minkusa in 
Ravelov «Bolero». V odmorih smo 
se sprehajali po ogromnih stopni
ščih vse do zgornje dvorane, ki 
je v celoti nad streho gledališča 
in ki služi za restavracijo, kjer 
se lahko odžejaš in naješ po mili 
volji in za mali denar. Privoščili 
smo si sladoled, ki po kvaliteti 
le malo ali nič ne zaostaja za 
našim. Sicer pa so take restavra
cij« skoraj v vseh ruskih gledali

ščih in gledalci, ki prihajajo mno
gokrat v gledališče naravnost z 
dela, v njih . tudi večerjajo kar 
stoje za mizami z belimi prti in 
vzorno snago.

Toda to le mimogrede. V Krem
lju je seveda tudi sedež ministr
skega sveta in prezidija SZ. Si
cer pa bi me podrobno opisova
nje vsega privedlo predaleč. Do
volj bo, če omenim, da hrani U- 
spensl-* saborna cerkev prekras
ne ikone, da je Arhangelska sa
borna cerkev bila do 18. stoletja 
grobnica ruskih carjev in da je 
še danes v njej 49 sarkofagov 
znanih osebnosti ruske zgodovine 
kot na primer Ivana III., Ivana 
Velikega, Vasilija Slepega in dru
gih, predvsem pa, da je prav v 
središču današnjega Kremlja knez 
Jurij Dolgorukij v letu 1147 po
stavil temelje Moskvi in da je 
skoraj 800 let kasneje prav na i- 
stem mestu živel in delal Lenin 
in ustvarjal temelje prve socia
listične dežele na svetu. Burna je 
bila zgodovina Moskve in celot
ne Rusije v teh osmih stoletjih in 
usodne stvari so se dogajale za 
kremeljskimi zidovi. Njih nema 
priča so bogati in dragoceni ek
sponati edinstvenega muzeja na 
svetu — Palače orožja, izredni 
primerki starega nakita, orožja, 
srebrnih in zlatih posod in dru
gih dragocenosti, darila tujih vlad 
in vladavin ruskim carjem, stara 
originalna oblačila carjev in ca
ric. Človeku se mora dobesedno 
zmešati od vsega tega razkošja.

Pa še to: vstop v muzejske pro
store je dovoljen samo s copata
mi, ki si jih natakneš kar na 
čevlje. Tudi v tem je spričevalo 
kulturnosti.

V Leninovem mavzolej’u
Kremelj smo zapustili na na 

sprotni strani Rdečega trga ob 
zunanjem parku, kjer se vsak dan 
začenja ali končuje, kakor se aač 
vzame, po več kilometrov dolga 
kača, v katero se disciplinirano 
vključujejo sovjetski državljani in 
tuji turisti, da se poklonijo Vla- 
dimiru Iliču Len;nu. Ne sneg ne 
dež, ne strupeni zimski mraz ne 
huda poletna pripeka, nič ne mo 
re prekiniti tega obreda, ki se 
neprekinjeno ponavlja dan za dne
vom že pol stoletja.

Zaradi že omenjene nevšečnosti 
na letališču sem zamudil kolek
tivni obisk mavzoleja, ki je bil 
na programu že prvi dan našega 
prihoda v Moskvo. Vodička Taija 
na si je zato štela za dolžnost, 
da mi vsaj naknadno omogoči o 
bisk mavzoleja in prav sedaj se 
je nudila za to poslednja prilož 
nost. Medtem ko so se drugi vra

čali v hotel, sva s Tatjano stekla 
prav pod kremeljsko obzidje, kjer 
se je v daljavi izgubljal rep ka
če, stražarji pa so že z leseno 
pregrajo zaprli dostop. Zdelo se 
je že, da bodo zaman vsi Tatja
nini napori, da bi preprosila stra
žarja, naj me vendar pusti, da 
se še v zadnjem trenutku vklju
čim v vrsto. Vajen takih prosja
čenj ni hotel niti poslušati, kaj 
mu je govorila. Toda Tatjana ni 
odnehala. Uporabila je vse svoje 
prepričevalne sposobnosti in konč
no se je tudi trdi stražar omeh
čal, odstopil od vratič in me kot 
zadnjega spustil v vrsto. V pol u- 
re sem že bil v notranjosti mav
zoleja in tiho, kot vsi, stopal mi
mo mumificiranega trupla veli
kega revolucionarja, ustanovitelja 
sovjetske države in po izhodu ob
vezno še vzdolž kremeljskega zi
du mimo grobnic drugih revo
lucionarjev in pomembnih osebno
sti prav do zadnjega, legendar
nega maršala Konjeva, ki je bil 
tu pokopan šele dva ali tri dni 
prej.

Pa še nekaj mi bo ostalo v 
trajnem spominu. Bila je sobota in 
po Rdečem trgu so se sprehajali 
novoporočenci s svojim sprem
stvom: neveste v dolgih belih ob
lačilih s pajčolanom in šopkom 
belih cvetlic v naročju, ženini v 
temnih oblekah z belo rožo v 
gumbnici. Vsi pari so imeli pred
nost pri vključitvi v vrsto in 
vsaka nevesta je svoj šopek be
lih rož pred vstopom v mavzolej 
položila na marmornati podstavek. 
Preprosto, brez vsake teatralnosti, 
kot nekaj samo po sebi razum
ljivega. j. k.

(Nadaljevanje sledi)

Strokovni zavod pri Sv. Jakobu (ženski oddelek)

Srednj'a šola «Ivan Cankar« pri Sv. Jakobu

TRST A
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 17.15, 20.15 

Poročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Slov. razgledi; 13.30 Glasba po že
ljah; 14.45 Dejstva in mnenja;
17.00 Za mlade poslušalce; 18.30 Slo
venski ljudski plesi; 18.50 Hits za 
ženski glas; 19.10 Govorimo o eko
logiji; 19.25 Za najmlajše; 20.00 
šport; 20.35 Radijska drama: «Upor 
Lafrasa Verweya»; 22.05 Zabavna 
glasba.

TRST
12.10 Plošče; 14.45 Tretja stran; 

15.10 Kulturni spored; 16.15 Simf. 
Koncert; 19.30 Deželne kronike.

KOPER
6.30, 7.30, 11.30, 13.30, 16.30, 17.30,

22.30 Poročila; 6.15 Glasba za do
bro jutro; 7.40 Jutranja glasba; 9.00 
Orkester «La vera Romagr,a»; 9.45 
Glasbena oddaja; 12.00 Glasba po 
željah; 13.00 Turistični nasveti; 
13.40 Mini juke box; 14.00 Balet
na glasba; 14.30 Jugoslovanski pev
ci; 14.45 Plošče; 16.40 Polke in 
valčki; 17.00 Mladinski klub; 17.45 
Koncertino za klavir in orkester;
18.00 Juke box; 18.30 Primorski 
dnevnik; 19.00 Skladbe velikih moj
strov; 19.30 Prenos RL; 20.00 Glas
ba v večeru; 20.40 Orkestri; 21.00 
H. Barriels: «Colpo maestro*; 22.00 
Domača diskoteka; 22.35 Slov. so
listi: violinist Dejan Bravničar.
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 17.00, 20.00

23.00 Poročila; 7.10 Jutranja glas
ba; 8.30 Jutranje popevke; 9.15 Vi 
in jaz; 10.00 Posebna reportaža;
11.30 Četrti program; 13.00 Glasbe
no govorni spored; 14.00 Plošče:
15.10 Za mlade poslušalce; 16.40

ČETRTEK, 14. JUNIJA 1973
Program za mladino; 17.05 Orkes
tri; 17.55 Iz Turina prenos nogo
metne tekme: Italija — Vel. Brita
nija; 20.20 Vam je všeč glasba?; 

21.00 Politična tribuna; 21.30 Glas
beni program; 22.20 «Andata e ri- 
torno».

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 12.30, 13.30, 15.30, 18.30,

22.30 Poročila; 7.40 Pojeta Marcella 
in Chrispophe; 8.40 Kako in zakaj?
9.50 Radijska nadaljevanka; 10.05 
Pesmi za vsakogar; 10.35 Na vaši 
strani; 12.40 «Alto gradimento*;
13.50 Kako in zakaj?; 15.00 Do
godki in osebe, iz kulturnega, sveta; 
15.40 Glasbeno govorni program;
17.30 Posebna reportaža; 17.45 Te
lefonski. pogovori; 20.10 «Andata e 
ritomo* z M. Marchesijem; 21.00 
Saint - Vincent: Plošča za poletje; 
22.43 F. Dostojevski: «Zločin in
kazen*, IV. nad.; 23.10 Francoske 
popevke; 23.30 Lahka glasba.

III. PROGRAM
10.00 Koncert za začetek; 11.00 

Telemannove skladbe za klavičem- 
balo; 11.40 Sodobna ital. glasba;
12.50 J. Offenbach; 13.30 Simf. 
glasba; 14.30 Zbor in simf. or
kester z Dunaja; 16.30 Koncert; 
17.20 Mozartova sonata — na klavir 
igra T. Aprea; 17.35 Jazz; 18.30 
Lahka glasba; 18.45 življenje in 
delo Mondriana; 19.15 Vsakovečer- 
ni koncert; 19.55 «La Sofonisba* 
opera.

SLOVENIJA
8.00, 9.00, 10.00, 11.00, 15.00, 21.30, 

Poročila; 9.10 Glasbena matineja; 
10.05 Radijska šola; 10.35 Slovenske 

n oe pr)- vas doma; 13.10

Umetne in ljudske, pa samo 
če; 13.30 Kmetijski nasveti; _ 
Igrajo pihalne godbe; 14-w 
ročajo vam...; 15.10 «Mladm 
je*; 15.30 Sestanek instruI?e" jz 
16.00 Dogodki in odmevi; 16-«l7^ 
baletne suite Marjana Kozine, ^ 
«Vrtiljak»: 17.40 Naš podlistek. ■ 
Koncert po željah; 19.45 Nasi 
stveniki pred mikrofonom, t
Lahko noč, otroci!; 20.15 gh 
S. Štintda: 21.00 Večer dorl240
pesmi; 22.00 Literarni večer. . 
Glasbeni nokturno; 00.05 L 
nokturno. _. , »

ITAL. TELEVIZIJA ^
12.30 Poljudna znanost, 7 o0

ver kliče jug; 13.00 Dnevni > 
Program za najmlajše; 1 • jjn0; 
nik;' 17.45 Program za TJe. I- 
18.25 Prenos nogometne te-Kn - 
talija - Vel. Britanija; 20.30 ^ 
nik: 21.00 Politična tribuna, j 
A Manzoni: «1 promessi spos - 
nad. 23.00 Dnevnik.

II. KANAL
21.00 Dnevnik; 21.20 ’mag-

21.40 Glasbena oddaja iz baisv

‘"" jug. televizija
18.45 Otroški spored; 19-w ne01i 

nik; 19.30 Na sporedu J? , 
film; 19.55 Neznani leteC1 ,;<yirjca 
meti — film; 20.45 Ba*Jn~v dnev- 
Kalimero: 21.00 in 23.30 0(jdih- 
nik; 21.25 Kam in kako na p. 
21.40 Četrtkovi razgledi: z • 
Kadijevič: Strah in grozat Ti/

KOPRSKA BARVNA
21.00 Otroški kotiček: 2L.± ^

ročila; 21.30 Dokumentarec -ghiS- 
prirodna čuda*; 22.20 Žaba 
bena oddaja.

ZAGONETNE MORSKE ZGODBE

Požrlo jih je morje 
nihče ne ve kako

Dvaintrideset danskih pomorščakov je na nepojasnjen način uto
nilo - Zgodba 18-letnega Johnnyja Olsena in njegove matere Nancy

Ploveč na danskih obalnih la
djah tako imenovanih kosterjih, 
velikosti nekaj sto bruto re
gistrskih ton, je na nepojasnjen na
čin doslej izgubilo življenje kar 
dvaintrideset pomorščakov. Nancy 
Olsen iz kraja Odense je že L 1966 
izgubila srna, ni se pa zadovoljila 
s pojasnilom, da «ni vedeti*, kako 
je utonil, ko je nekega zgodnjega 
jutra padel z ladje v Baltsko morje

Odtlej je Nancy Olsen pozorno 
prebirala časopise in zbirala iz
rezke o tajinstvenih smrtnih prime
rih na morju. V glavnem so do
mala vsi ti smrtni primeri ostali 
nepojasnjeni, pri čemer je značilno, 
da so žrtve bili pretežno mladi 
fantiči med 15. in 17. letom starosti. 
Najpogosteje «ni nihče ničesar opa
zil*. Ponekod je omejeno, da je 
ponesrečenca «nekdo» pahnil v mor
je, v drugem primeru, da so ga 
cnašli mrtvega* (zločin nepojasnjen), 
spet za tretjega, da so «njegovo 
truplo našli na Japonskem* itd.

Med poslednjimi, ki so na tak 
zagoneten način izginili omenjajo, 
kot rečeno 18-letnega Johnnyja Ol
sena, ki je «padel ali skočil v mo
rje z ladje «Leon Sief», nedaleč 
od francoske obale. Njegova mati 
je doslej zaman poskušala izvedeti
podrobnosti sinovi smrti. Vpra-

ver.cije ministrstva v primeru po
morščakov, mlajših od 20 let.

Jakob Rasmussen, funkcionar sin
dikata pomorščakov, pravi, da je 
vkrcavanje tako mladih ljudi, sko
raj še otrok, popoln nesmisel. Po
gosto gre za mlade osebe, ki še ni
koli poprej niso bile na palubi kake 
ladje.

Nedvomno je posel «malega» za 
mnoge pretežak, pravi, često dela 
jo od jutra do mraka, potem pa so 
ponoči na straži. Kapitan ima dela 
čez glavo, tako da mu ni niti moč 
očitati, če pride do nesreče. Posta
vili smo zahtevo, da se najnižja sta
rost r.a obalnih ladjah zviša od 15 
na 18 let, toda nismo uspeli.

Komentirajoč objavo popisa izgi
nulih, je anonimni ladijski lastnik 
dejal:

— Ta popis je zelo zanimiv, 
lahko bi služil oblastem za osno
vo temeljite preiskave, ki bi jo 
mi vsekakor pozdravili. Zanimivo bi 
bilo n.pr. kontrolirati seznam po
sadke, ki je bila na ladji v času, 
ko je kak posameznik izginil. Me
nim, da bi se s primerjavo teh 
seznamov moglo marsikaj izvedeti o 
razmerah na ladjah in posameznikih, 
ki vse preveč pogosto menjajo ladje.

OČAK SLOVENSKIH GORA

Pogled na Triglav, najlepšo, naj
mogočnejšo slovensko goro, simbol 
življenjske trdoživosti, odpornosti slo
venskega človeka, njegovega zgodo
vinskega boja in hrepenenja po 

svobodi (Foto

«A jutri pojdem na goro 
naj se oči mi napij6 
višin, daljin - da z bleskom■ tem 
nasproti pojdem hudim dnem».

(Oton Župančič)
Jika Čop)

Uspešna turneja 
«Teatra Stabile»

Na Reki so z uspehom zaključili 
turnejo tržaškega «Teatro Stabile*. 
Zaključili so jo s predstavo, na
menjeno šolski mladini, na kateri 
so gledalce oziroma poslušalce sez
nanili z deli Enza Bettize, Giulia 
Bamija, Virgilia Giottija, Giarija 
Sabe, Scipia Slataperja, Giannia 
Stuparicha, Itala Sveva. Uprizori
tev je za oder pripravil Francesco 
Macedonio. Turnejo je organiziral 
«Teatro Stabile*, ob sodelovanju or
ganizacije «Unione degli Italiani 
delTIstria e di Fiume*. Pred tem 
je «Teatro Stabile* z istim pro
gramom za študente nastopil tudi 
v Bujah, Kopru, Dinjanu, Pulju, Ro
vinju. Povsod so bile dvorane na
bito polne ne samo italijanskih di
jakov, marveč tudi onih iz hrvaških 
in slovenskih šol.

V Buje so prišli mladinci celo iz 
Novigrada, v Koper iz Pulja in 
Pirana.

V prvem delu turneje so nastopih 
z delom «Arlecchino, il servitore di 
due padroni* Carla Goldonija. 2. 
junija, ko so tržaški gostje gosto
vali v Kopru, je italijanski konzul 
Messina v počastitev tržaške gle
dališke skupine priredil sprejem, ki 
so se ga udeležili predstavniki kra
jevnih oblasti, predstavniki organi
zacije «Unione degli Italiani* in 
predsednik «Teatra Stabile*, dr. 
Guido Botteri.

Tržaški italijanski gledališki gos
tje so bili povsod deležni izredno 
prijateljskega in toplega sprejema. 
V labinjskem gledališču je bila 
zadnja predstava Goldonijevega «Ar-

lecchino, il servitore di due pa
droni*, s katerim so prej nastopili 
še v Bujah, Kopru, Novigradu, 
Dinjanu, na Reki, v Izoli, Piranu, 
Pulju, Rovinju. Pred slovesom je 
Claudio Galvani v imenu skupnosti 
Italijanov podaril najstarejšemu i- 
gralcu, Giorgiu Valletti, sliko zna
nega labinjskega slikarja Quinti- 
na Bassanija, naslovljeno «Labinj- 
ski motiv*.

Jugoslovanski tisk in pa italijan
ski reški časopis «La voce del po- 
polo* sta z velikim zanimanjem 
sledila turneji, poudarjajoč umetniš
ko vrednost predstav in pa pomen 
take manifestacije, obenem pa iz
ražajoč željo, da bi se taki od
nosi s «Teatro Stabile* v bodoče 
še bolj poglobili in poštah še bolj 
pogosti.

Odkrit grob 
iz 2. stoletja 
naše ere

Na gradbišču nove hale tovar
ne kovinske opreme «Metal» v 
Stocu so odkrili grob iz drugega 
stoletja naše ere. Po izjavi višje
ga strokovnega sodelavca muzeja 
v Sarajevu, arheologa Vidosave 
Atanackovič - Salčičeve, je bil v 
globini okrog treh metrov odkrit 
kulturni sloj, ki pripada bronasti 
dobi, pod tem pa sloj neolitske 
kulture, star okrog 3500 let pred 
našim štetjem.

šuje se, kako to, da ni nihče spus
til v morje čolna, ko je vendar 
Johnny, po pripovedovanju očivid
cev, plaval še pet minut, preden je 
izginil v morju. In zakaj je skočil 
z ladje v morje? Trdno se je bila 
odločila, da bo stvar gnala prav do 
konca, da bi izvedela, kako in za
kaj je izginil njen sin.

ČE NAMERAVATE POTOVATI V SOVJETSKO ZVEZO

Z Jugotoursom v Moskvo in Leningrad
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nogomet VALCARECCI OBJAVIL POSTAVO SVOJE EKIPE

ITALIJA PROTI ANGLIJI BREZ RIVE 
V DANAŠNJEM SREČANJU V TURINU
Tudi v angleškem taboru so težave zaradi poškodbe Storeya in Currieja

TURIN, 13. — Bo tokrat Italiji 
končno le uspelo premagati An- 
Slijo? To je vprašanje, ki je v 
teh dneh v ospredju zanimanja 
Pri italijanskih navijačih. Anglija 
le namreč edina pomembnejša no-

Tiskovni urad RAI je potrdil, da 
"°do današnje mednarodno nogomet* 
Oo srečanje Italija — Anglija v Tu- 
rtnu neposredno prenašali po TV z 
tačetkom ob 18.25 po prvem sporedu.

Radijski prenos se bo začel pet 
Wnut kasneje.

Sametna državna reprezentanca, 
katere Italija doslej še ni prema- 
Sala. Pravzaprav ni Italija doslej 
osvojila še nobene zmage proti 
teem reprezentancam. Poleg An- 
Shje sta to še Severna Kareja in 
Urugvaj. Vendar pa se je s Ko- 
tejcd srečala le enkrat, z Uru
gvajci pa dvakrat. Zato ta pora
ba ni mogoče jemati kot merilo.

Drugače je pa z Anglijo, s ka
tero so se «azzurris> srečali osem
krat. V štirih tekmah so doživeli 
Poraz, v štirih pa so ostali pra- 
?-ruh rok. Obe reprezentanci sta se 
Pomerili zadnjič med seboj leta 
1961, ko je Anglija zmagala s 3:2.

Oba trenerja sta danes objavi
te postavi svojih ekip, vendar pa 
Pe v povsem dokončni obliki.

Valcareggi se je namreč odpo- 
Ved'ai Rivi, kateremu bolečine \ 
nogi niso ponehale. Postavil ga 
P' niti med rezerve. Ko so časni
karji vprašali Valcareggija, če 
teorda v zadnjem trenutku le ne 
kp vključil Rive v ekipo, ta ni 
skrival svojega pesimizma, ven
dar pa dokončnega «ne!» tudi ni 
■zrekel. v ekipo pa je uvedel no-

DANES V TURINU

ITALIJA: Zoff; Sabadini, Fac- 
chetti; Benetti, Morini, Bur- 
gnich; Mazzola, Capello, Ana- 
stasi, Rivera, Pulici. Rezerve: 
Albertosi, Marchetti, Bellugi, 
^ilson, Causio, Re Cecconi in 
Chinaglia.
ANGLIJA: Shilton; Madeley, 
Hughes; Storey (Bali), McFar- 
land, Moore; Currie (Bali), 
Channon, Chivers, Clark, Pe- 
ters. Rezerve: Clemence, Sum- 
•nerbee, MacDonald, Richards, 
Reegan, Forse, Nish, Hunter.

vost: to je tandem A,nastasi — 
Pulici, ki sta se v reprezentanci 
prvič znašla skupaj. Valcareggi 
meni, da bo ta dvojica vnesla v 
igro dinamiko in domiselnost, kar 
bi se lahko proti taki ekipi, kot 
je danes angleška, izkazalo kot 
zelo koristno.

Težave z igralci ima tudi Sir 
Alfred Ramsey, ki bo lahko šele 
jutri odločil, kakšna bo dokončno 
njegova ekipa. Peter Storey in 
Tony Currie sta še vedno poško
dovana in če se bo moral angleš
ki trener odreči enemu izmed nji
ju, bo vstopil v enajsterico Alan 
Bali, mladi Arsenaiov krilec. An
gleži vsekakor upajo, da jim. ne 
bo treba vnašati v ekipo preveč 
sprememb, saj se zavedajo, da 
jim bo Italija tokrat tako neva
ren nasprotnik, kot še nikoli do
slej.

Iz Londona poročajo, da je pri 
tamkajšnjih bookmakerjih za jutriš
njo tekmo favorit Italija s 6:4. An

glija je favorit le z 2:1, možnost 
remija pa je predvidena, prav ta
ko z 2:1.

* * *

RIM, 13. — Kupovanje in proda
janje profesionalnih nogometašev je 
prišlo tudi pred parlament. Neki 
poslanec je namreč naslovil na mi
nistrskega predsednika vprašanje, 
ali ve, da bo tudi letos trgovina z 
nogometaši zavzela take obsežnosti, 
kot jih ni niti v minulih letih, ko j 
so klubi plačali za igralce težke i 
milijone. Že sedaj namreč krožijo 
glasovi, da nameravajo nekateri 
med največjimi italijanskimi klubi 
izdati za enega nogometaša tudi dve 
milijardi lir.

PLAVANJE

RIM, 13. — V Rimu se je sestalo 
predsedstvo italijanske plavalne zve
ze, ki je med drugim razpravljalo 
tudi o sodelovanju Italije na sve
tovnem prvenstvu, ki bo v Beogradu.
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Trener angleške reprezentance Ramsey pregleduje skupno s svojim 
igralcem Petersom žogo, s katero bo njegova ekipa igrala danes pro

ti Italiji

TEDENSKI PREGLED

Tri ekipe v borbi za 3. mesto 
v prvenstvu L moške divizije

Med njimi je tudi Polet - Kontovel pomladil svojo peterko - Turnir VDF ni zadovoljil

Pilic dosmrtno 
diskvalificiran

1. MOŠKA DIVIZIJA i Borba za prvo mesto med Ferro-
Prvenstvo 1. divizije se bliža kon- 'dariom in Servolano^ ostaja zelo i- 

cu. Manjkata namreč še dve koli S ^n_“^z“Jučeno,^da bo ra
do zaključka. Eno največjih preše "" ”
nečenj v tem prvenstvu je Poletova 
ekipa, ki je trenutno na tretjem me
stu lestvice in ima dobre možnosti, 
da to visoko uvrstitev na lestvici 
ohrani tudi po zadnjem kolu.

Kandidati za tretje mesto so: Po
let, GMT in Libertas TS. Možnosti 
pa so naslednje:

POLET ima 16 točk in mora odi
grati še dve tekmi (Libertas TS in 
Cianocolori).

GMT ima 10 točk — tekme CGI, 
Ferroviario in 3 odgodene tekme: 
dvakrat proti Servolani in enkrat 
proti Kontovelu.

LIBERTAS TS ima 12 točk - Po
let in Servolana ter eno odgodeno 

___ ______________ tekmo proti GMT.
......................................... ..................................................................................... i

odbojka
PO ZMAGI V KVALIFIKACIJAH

določitev končnega zmagovalca po
trebna tretja odločilna tekma med 
tema ekipama.

Zaradi nesoglasja z igralci je teh
nično vodstvo Kontovela sklenilo,

na — Kontovel (11.00), Ferroviario 
— Cianocolori, CGI — GMT.

TURNIR VDF
Turnir, ki ga je priredilo društvo 

Villaggio del Fanciullo in ki se je 
odvijal v treh kolih (po sistemu 
«vsak proti vsakemu») s prikazano 
igro nastopajočih moštev ni zadovo-

Teniška zveza Jugoslavije je danes 
j dosmrtno zbrisala iz spiska reprezen

tantov Nikolo Piliča. Pilic je nam
reč v zadnjem trenutku odpovedal 
udeležbo v moštvu Jugoslavije v tek
mi proti Novi Zelandiji za Davisov 
pokal, ki jo je Jugoslavija zgubila. 
Zato ga je teniška zveza kaznovala 
z 9 meseci prepovedi igranja. To 
kazen je mednarodna teniška zveza 
znižala na en mesec, toda kljub tej 
prepovedi je Pilič nastopil na nedav
nem turnirju v Rimu.

da zaključi to prvenstvo s pomlaie- j ljil ljubiteljev košarke. Vsa moštva 
nim moštvom. Izbira ni slaba, saj i so pokazala počasno igro. Znaki u- 
bodo od tega prvenstva gotovo ime- trujenosti so bili vidni pri vseli
li več mladi igralci, kot pa tisti, 
katerim je prvenstvo le zabava.

IZIDI 12. KOLA: Polet — Konto
vel 100:24, Ferroviario — CGI 76:49, 
Servolana — Cianocolori 70:50, GMT 
— Libertas TS n.o.

LESTVICA

Tudi 01ympia v D ligi
Goričani so premagali Castelfranco Veneto in Rosmini
O^tevenski odbojkarji 01ympie iz 
^tece so si prejšnji teden priborili 

top v D ligo za prihodnjo sezono. 
, riška ekipa, ki se je uvrstila na 
^hSo mesto v prvenstvu 1. moške 
sn *ie se je namreč srečala z dru-
f Uvrščenimi ekipami iz Veneta in
u «*ina. v prvi tekmi je premaga- 
j Castelfranco Veneto z 2:1 ter v 

Ugem dvoboju Rosmini iz Rove- 
etft 2 2:0.

HPŠARKA

13. — Italijanska košarkar
ici hTeZa ie objavila seznam igralk, 
tu>, • 0 nastopale na mednarodnih 
/teUiih v Mesini (11.-15. julija), 

• rovniku (17.-18. julija) in v 
6esZf? Armerini (20.-21. julija). Med 
tj; prtu izbranimi igralkami je tu
jino iz Trsta.

tij esmskega turnirja se bo udele
žita tucte italijanska ženska mladin- 

reprezentanca.

k 1. MOŠKA DIVIZIJA 
0|itovel — Libertas 33:63 
(19:25)

te, Danev, Lisjak 12, Persi, Buka- 
vec 2, Ban 2, Klavdij Starc 6, Ivo 
Starc 2

5 osebnih: Kante (21:41). Prosti 
meti 1 — 8.

Prvi polčas zaostale tekme je bil 
zelo izenačen ter sta Klavdij Starc 
in Luksa z nekaterimi akcijami nav
dušila precejšnje število gledalcev. V 
drugem delu pa je naša peterka zai 
grala zelo slabo, saj je Libertas že 
v 4. minuti povečal svojo prednost 
na 20 košev. Tedaj ni zalegla niti 
vsa požrtvovalnost Kontovelcev in Li 
bertas je imel lahko pot do zmage. 
Ne glede na rezultat so naši mladi 
košarkarji s prikazano igro zopet 
zadovoljili.

H. L.

REKA, 13. — V soboto in nedeljo 
bodo v Opatiji motociklistične dirke 
za 25. veliko nagrado Jugoslavije, 
ki bo veljavna tudi za svetovno 
prvenstvo. Tekmovanje, katerega se 
bodo udeležili najboljši motociklisti 
z vsega sveta, se bo odvijalo pod 
pokroviteljstvom predsednika Tita.

Te šeste (izmed dvanajstih) dirke 
,Za svetovno prvenstvo se bo udele- 

RONTOVEL: Luksa 4, Kafol 5, Kan-1 žilo preko 200 vozačev iz 24 držav.

Ferroviario . 12,10 2 915 618 20
Servolana >. 11 9 2 694 608 18
Polet 12 8 4 845 663 16
Libertas TS 11 6 5 644 622 12
GMT 9- 5 4 510 467 10
CGI 12 5 7 608 645 10
Cianocolori 10 1 9 522 691 2
Kontovel 11 0 11 381 751 0

PRIHODNJE KOLO (17. 6.): Po-
let — Libertas TS (11.00), Servoia-

igralcih.
IZIDI TREH KOL

1. kolo:
Inter 1904 — Bor 
Polet -- VDF

2. kolo:
Inter 1904 —■ Polet 
Bpr - VDF

3. kolo:
Bor — Polet. 
Inter 1901 - VDF 
.LESTVICA

VDF

3" 3 
3 2 
3 1 
3 0

62:45
48:32

76:43
53:40

62:44. ■ 
72:27

210 115 6 
160 146 4 
135 170 2 
99 173 0 

b. 1.

ODBOJKA

V MLADINSKIH IGRAH

Sloja in 01ympia 
na tretjem mestu

Letošnje odbojkarske sezone je 
vsaj za naše ekipe praktično ko
nec. Preteklo nedeljo sta vstopili 

! v športno areno še zadnji dve naši 
šesterki v okviru mladinskih iger. 
Tako 01ympia iz Gorice pri fantih, 
kot Sloga pri dekletih sta osvojili 
tretje mesto med štirimi zastopniki 
in sta tako izpadli iz nadaljnjega 
tekmovanja. Osvojitev dveh tretjih 
mest je še kar dober uspeh, toda 
priznati moramo, da smo pričako
vali nekoliko več. Več možnosti za 
boljšo uvrstitev so imele odbojkari
ce Sloge, toda na tem turnirju so 
naletele na boljše nasprotnice, in 
to predvsem na ekipo Torriane iz 
Gradišča. Pri fantih pa je uspel 
nepričakovan podvig Libertasu iz 
Rocola, ki je le v dveh letih delo
vanja vzgojil izredno obetajoč od
bojkarski naraščaj. Varovanci tre
nerja Gianesellija so si celo prido
bili pravico do nastopa na zaključ
nem turnirju v Rimu. Dekleta Tor
riane pa si bodo morale to pravico 
še priboriti na prihodnjem conskem 
turnirju, ki bo 24. junija

Izidi deželnega finala pri dekletih: 
Torriana — Folgore 2:0, Cordenons 
— Sloga 2:1, Torriana — Sloga 2:0, 
Cordenons —- Folgore 2:0, Sloga — 
Folgore 2:0 in Torriana — Corde
nons 2:1.

Lestvica: Torriana 6, Cordenons 
4, Sloga 2, Folgore 0.

Izidi deželnega finala pri fantih: 
Libertas Rocol — 01ympia 2:0, Gin- 
nastica Pordenon — PAV Dormisch 
2:0, Libertas Rocol — Ginnastica 
Pordenon 2:1, 01ympia — PAV Dor
misch 2:0 in Libertas Rocol — PAV 
Dormisch 2:0.

Lestvica: Libertas Rocol 6, Gin
nastica Pordenon 4, 01ympia 2, PAV 
Dormisch 0.

G. F.

PO SKLEPU VODSTVA MOLTENIJA

avtomobilizem

V SELVA Dl FASANO

«MobiI Run» tudi letos
SELVA Dl FASANO, 13. — Letoš

nje mednarodno avtomobilsko tek
movanje «Mobil Run* bo 18. in 19. 
t.m. Na tem tekmovanju zmaga tek- 

1 movalec, ki prevozi 120 km dolgo 
progo s čim manjšo količino goriva. 
Letos se bo potegovalo za to nagra
do 120 časnikarjev iz 13 držav, ki 
bodo zastopali najvidnejše svetovne 
avtomobilske revije.' Vsi ) tekmoval
ci bodo vozili na avtu fiat X 1/9.

Belgijca Eddyja Merckxa 
letos ne bo na «Touru»

Tudi italijanski tekmovalci so od
rekli svojo udeležbo na tej dirki

MILAN, 13. — Profesionalni kole
sarski klub Molteni je sporočil, da 
ne bo nastopil na dirki «Tour de 
France*. Zaradi tega bo na tem 
velikem francoskem etapnem tek
movanju manjkal tudi Eddy Merckx, 
ki je zmagovito zaključil «Giro d’I- 
talia». V uradnem sporočilu je 
Merckxova hiša izjavila, da je bil 
nastop Moltenija na Touru predvi
den le, če ne bi kolesarji dosegli 
zadovoljivih rezultatov na španski 
Vuelti in na dirki po Italiji. Ker 
pa so tu Merckx in tovariši premoč
no zmagali, je odpadel nastop v 
Franciji.

Potem ko je italijanska kolesar
ska zveza prepovedala svojim kole
sarjem nastop na «Touru», je ta z 
odpovedjo Merekxa precej zgubil 
na zanimivosti. Precej so namreč 
pričakovali od dvoboja med belgij
skim asom in vsemi tistimi nizo
zemskimi, francoskimi in belgijski
mi vozači, ki se niso udeležili etap
nega tekmovanja po Italiji. V naj
večji meri pa je njegov nastop od
padel zato, ker Molteni nima v 
Franciji velikih interesov in se po
sebno ne trudi, da bi prodrl s svo
jimi izdelki na francoskem tržišču.

Z druge strani pa ne bodo smeli 
italijanski kolesarji nastopiti na 
«Touru» zato, ker so Francozi boj
kotirali «Giro» in niso poslali v 
Italijo niti enega svojega predstav
nika.

* * *

CASTROCARO TERME, 13. - V

Dr.
ksander 
a - Peter

Partizanski 
zdravnik ::

u--------------------—— #
^®ini iz bogatega, pa »udi težkega življenja partizanskega zdravnika

Nekoč smo zvedeli, da se potikata dve ovci po gozdovih 
Grajševke Novica je brž navdušila Levčka in Tineta, da 

Spleta vsaj eno če že ne obeh. Res so fantje eno živo ujeli.
.le čisto podivjana, ena od tistih, ki so se razbežale, ko 

S 1 talij ani ob ofenzivi požgali gozdarsko hišo na Grajševki.
imeli sreče z ovco. Ušla jim je, preden so jo pripeljali v 

^hico. Preveč so se nam sline cedile po okusnem ovčjem me- 
ul zato sta morala nazaj ponjo. Po velikih naporih, postavlja- 

•it zasede, sta jo končno nekje pod Požarjem ustrelila, 
smo spet dovolj okusnega mesa za nekaj časa. Lov na 

nas je tako prevzel, da nekaj dni nismo govorili druge- 
teot o tem.

w Razen za bolnico in Loški odred sem sedaj skrbel še za 
Sr5Unce v taborišču v Šimenovi dolini. Kot že rečeno, so si 
D"e®- gozda postavili šotore, barake ali nadstrešnice vsak po 
in ern okusu. Bilo je vsaj kakih 30 otrok od 14. do 15. leta 
jtiefcaj manj odraslih, starejših žena in mož. Vsak dan so 
pCjjte po poljske pridelke na Babno polico nekaj ur daleč.

dno so nosili domov ozimnico in se tudi sicer pripravlj ali 
^ zimo. Kmalu je bilo taborišče kar dobro urejeno, živeli so 
s vendar se niso pritoževali. Imeli so komando taborišča 

'tdtnandantom Belcem iz Starega trga na čelu.
sem jih vsaj dvakrat na teden. Razen prehlada

Novoporočenea: bivši predsednik Mednarodnega olimpijskega odbora 
Brundage (star je 85 let) se bo poročil s 37-letno nemško princeso 

Mariann Reuss

med njimi ni bilo drugih bolezni, če izvzamem ušivost in 
gnojne kožne bolezni. Gozdni zrak in vsakodnevno gibanje 
jim je očividno dobro delo. Najbolje se je to videlo na To
netu Avsecu, težkem bolniku z odprto tuberkulozo. Zbežal je 
iz doline z ženo in dvema otrokoma. Že pred časom je bil ope
riran na pljučih, verjetno so izvršili resekcijo pljučnega krila 
Iz rane. v kateri je tičala gumijasta cevka, ki jo je pri vsa
kem prevezovanju prekuhaval, se je cedil zelenkast gnoj. Več
krat sem ga pregledal še pred ofenzivo na njegovem domu 
na Vrhniki, sedaj pa še v šimenovi dolini. Stanje se mu je 
neverjetno izboljšalo. Vsak dan je hodil z otrokoma in ženo 
po kolerabo, repo in druge pridelke na Babno polico. Ves 
zadihan in počasi je prinesel v taborišče po eno veliko repo 
v vsaki roki. Več ni mogel nositi. Na vsaki še tako blagi vzpe
tini je moral počivati. V obraz je postal rdeč in skromna hra
na mu je teknila bolj kot nekoč dietična v zdravilišču v Ita
liji. Kdo ve, kako daleč bi se njegovo stanje izboljšalo, da 
ga niso ubili belogardista 19. decembra, ko so napadli tabori
šče beguncev.

Nekega dne sem prejel poročilo, naj se čimprej zglasim v 
taborišču, ker bo neka ženska rodila. Brž sem se odpravil na 
pot, vendar sem v taborišče prispel šele, ko je žena Pekovega 
Franeta iz Prezida že rodila zdravega, krepkega dečka. Dali so 
mu ime Goran, ker se je rodil v gorah.

Porod, ki ga dotlej še nisem vodil, razen na vajah za časa 
študija, je vodila izkušena babica, mati Ivana in Milana Per- 
nosta, partizanov iz Starega trga. Tudi ona je zbežala z dru
gimi vred iz doline in je sedaj njena pomoč zelo prav prišla. 
Porod je bil normalen, čeprav se je odvijal ob ognju in pod 
nadstrešnico, ki jo je zbil njen mož Franc. Da porodnice ne 
bi zeblo in se otrok ne bi že pri porodu prehladil, ker je bil 
že sneg, so zakurili velik ogenj. Porodnico je peklo v spodnji 
del delesa, da je to še teže prenašala, kot pa porodne krče, 
mi je kasneje pripovedovala.

Castrocaru bo v nedeljo že tradi
cionalna kolesarska dirka na krono
meter, katere se bodo udeležili ne
kateri izmed najbolj znanih kolesar
jev, ki so nastopili na dirki po Ita
liji. V središču pozornosti bo vse
kakor nastop Gimondija, ki je na 
tem tekmovanju zmagal že štirikrat 
in je dosegel tudi najboljši čas. 
Njegov največji nasprotnik pa bi 
moral biti Belgijec Roger Swerts.

Začetniki Brega so zgodaj začeli Osvajali riogtiineftie Veščine in prve 
sadove lahko že vidimo. Na sliki: mladi Brežani med tekmo s Ponziano
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V SLOVENSKEM PRVENSTVU MLADINCEV V KANALU

IZOLA NA ODLIČNEM DRUGEM MESTU 
ZA ZMAGOVITO ŠESTERKO FUŽINARJA
Turnir je označevala vzorna organizacija domačega Salonita

V Kanalu je bil prejšnjo soboto 1 Izolo. : čane izločil iz finala.
prvi od treh turnirjev mladinskega 
prvenstva Slovenije v odbojki za 
moške, ki ga je vzorno organiziral 
domači klub Salonit. Omembe vre
den je podatek, da je bilo sojenje 
na turnirju prvič zaupano domačim 
sodnikom, ki so svoje delo opravi
li zelo dobro za kar so dobili tudi 
pismeno priznanje odbojkarske zve
ze Slovenije. Za turnir se je prija
vilo presenetljivo majhno število e- 
kip. Od prijavljenih osmih ekip pa 
se jih je v Kanalu zbralo le šest. 
Verjetno je temu vzrok neprimeren 
termin ob koncu šolskega leta.

Od primorskih predstavnikov je 
imel najsrečnejši žreb lanski sloven
ski mladinski prvak Bovec, ki je 
prišel v skupino z Mislinjo in Savo. 
Najbolj neugoden žreb pa je imela 
domača mladinska šesterka, ki je 
morala v predtekmovanju igrati kar 
z dvema kandidatoma za prvo me
sto — s Fužinarjem in z odlično

V zaključni del tekmovanja so se 
po pričakovanju uvrstila mladinska 
moštva Fužinarja, Izole, Bovca in 
Mislinje medtem ko sta Salonit in 
Sava igrala za 5. in 6. mesto.

Razplet dogodkov je bil v final
nem delu tekmovanja zelo zanimiv. 
Že v predtekmovanju je Izola v 
uvodni tekmi turnirja gladko odpra
vila Fužinarja (ta rezultat pa se je 
upošteval v finalu). V finalnem ob
računu je najprej Bovec premagal 
Izolo, nato pa je Fužinar gladko 
odpravil Bovčane. Prvaka prvega 
turnirja smo tako dobili šele po iz
računu količnika točk znotraj setov.

Salonit je na turnirju igral pod 
pričakovanjem, vendar bi bila lah
ko njegova uvrstitev nekoliko višja 
če ne bi prišel že v predtekmovanju 
v tako težko skupino, kjer je obe 
tekmi zgubil z zelo tesnim izidom 
in je v tekmi s Fužinarjem zamu
dil izredno priložnost da bi Raven-

Rezultati predtekmovanj:
Fužinar — Izola 0:2
Salonit — Fužinar 1:2
Salonit — Izola 1:2
Bovec — Sava 2:0
Mislinja — Bovec 1:2
Mislinja — Sava 2:1
Za 5. in 6. mesto: 
Salonit — Sava 2:1
Finale:
Bovec — Izola 2:0
Mislinja — Fužinar 0:2
Mislinja — Izola 0:2
Bovec — Fužinar 0:2
Lestvica finalistov:

1. Fužinar 3 2 1 4 2 4
2. Izola 3 2 1 4 2 4
3. Bovec 3 2 1 4 3 4
4. Mislinja 3 0 3 16 0

Vrstni red in točke po 1. turnirju:

OD PETKA DALJE

Fuente glavni favorit 
na dirki po Švici

ZtlRICH, 13. - V petek se bo pri
čela 40. mednarodna dirka po Švi
ci, ki bo razdeljena na deset etap, 
medtem ko bo dolžina proge znašala 
1.501 km. Dirka bo primerna pred
vsem za gorske vozače, saj ne 
manjka vzponov. Najtrši etapi bosta 
vsekakor druga (ko bo treba pre
voziti 13 km na kronometer navkre
ber) ter šesta (ko bodo v etapo 
vključeni kar štirje vzponi: No vena 
(2480 m), Gothard (2094 m), Furka 
(2431 m) ter Grimsel (2164 m). Na 
dirki bo nastopilo deset ekip iz Ita
lije, Anglije, Belgije, Francije, Špa
nije in Švice.

Največji favorit je Španec Fuen
te, ki se je odlično izkazal v zad
njih gorskih etapah dirke po Italiji. 
Tu pa bi moral dokončno potrditi 
svoje izredne sposobnosti gorskega 
vozača. Njegovi glavni nasprotniki 
bodo skoraj gotovo Šved Gosta Pet- 
terson, Belgijci Pintens (zmagova
lec leta 1971), Van Springel in Houb- 
rechts, Francoz Hezard ter Italija
ni Panizza, Polidori in Francesco 
Moser. Posebno ta se bo hotel iz
kazati, da bi tako popravil precej 
slab vtis, ki ga je zapustil na svoji 
domači etapni dirki, potem ko so 
vsi predvidevali, da bo med naj
boljšimi. Odsotna pa bosta svetovni 
prvak Basso in Gimondi.

NOGOMET

V TEKMI AMATERSKIH 
REPREZENTANC

Jujoslavija-Avstrija 4:0
Jugoslovanska amaterska nogomet

na reprezentanca je dar.es v Maribo
ru pred 2.500 gledalci v prvi kvali
fikacijski tekmi za evropsko prven
stvo premagala amatersko reprezen
tanco Avstrije s 4:0 (0:0). Po prika
zani igri in priložnostih za gol. po
sebno v prvem polčasu, bi bil re
zultat lahko še večji. Za Jugoslavijo 
so bili uspešni Markulin v 57., Ju
rišič v 63. in 78 ter Rukljač v 86. 
minuti. Avstrijci so imeli tako rekoč 
samo eno priložnost, ki pa je stre
lec Neuvvrith ni izkoristil.

* * *

Jugoslovanska nogometna reprezen
tanca je danes v pripravljalni tekmi 
za kvalifikacijsko srečanje za svetov
no prvenstvo proti Španiji, v Prištini 
igrala proti reprezentanci pokrajine 
Kosovo in jo premagala s 3:0 (1:0). 
Strelci Bjekovič v 45. in Jankovič 
v 80 ter 84. minuti.

• * *

BUDIMPEŠTA, 13. — Madžarska in 
Švedska sta izenačili s 3:3 (1:1) v 
mednarodni kvalifikacijski nogometni 
tekmi za svetovno prvenstvo v Bu
dimpešti. Po tej tekmi je lestvica 
1. evropske kvalifikacijske skupine 
taka: Avstrija in Madžarska 8 točk 
(6 tekem), Švedska 6 (5) in Malta 
0 (5).

• * *
DUNAJ, 13. — V mednarodni pri

jateljski nogometni tekmi sta se dr
žavni reprezentanci Avstrije in Bra
zilije razšli pri neodločenem izidu 
1:1 (1:0).

1. Fužinar 11 točk, 2. Izola 10, 
3. Bovec 9, 4. Mislinja 8, 5. Salo
nit 7, 6. Sava 6 točk.

Emil Hvalica

ODBOJKA
RIM, 13. — V petek bo italijanska 

državna odbojkarska reprezentanca 
igrala v Rimu proti Sovjetski zvezi 
prvo izmed dveh prijateljskih sre
čanj. Druga tekma bo 20. junija v 

I Bologni.

Dokler ni zapadel sneg, so ljudje v taborišču zelo trpeli 
zaradi pomanjkanja vode. Otroci so obolevali od prisadnih pik, 
ki se rade širijo, kadar se ni mogoče umivati in redno pre
oblačiti v čisto perilo. Tudi garij ni manjkalo, zdravil zanje pa 
takrat nisem imel.

Hrana v taborišču je bila v vsakem pogledu zelo pomanjk
ljiva. Cez čas je zmanjkalo celo soli. Za meso jim je odred 
priskrbel nekaj krav, ki so jim dajale mleko, dokler jih niso 
zaklali. Pasli so jih Milan Matko, oče Vide in Anče iz Spodnje 
Bitnje pri Premu, in mladoletna brata, stara kakih 10—12 let: 
Jože in Pavle Maslo. V Loško dolino so prišli že junija sku
paj z Dragom Maslom, ko je takrat pripeljal del Primorske 
čete, ki je spadala v naš bataljon prek meje v Loško dolino. 
Vse do ofenzive so bili z nami v bataljonu in se z deli ba
taljona umikali pred sovražnikovo ofenzivo. Ko se je formiralo 
begunsko taborišče, so jih poslali tja. Oče Milan je bil suhljat, 
nadušljiv možakar, star kakih 55 let. Ni bil več sposoben za 
napore v partizanski enoti. Po formiranju begunskega tabori
šča v šimenovi dolini je pasel in molzel krave.

Tisto leto je sneg sicer že zgodaj zapadel, vendar ni za 
dolgo obležal. Potlej je bila le še huda slana vsak dan vse 
do božiča. Milan in oba dečka so tako lahko vsak dan pasli 
krave po skritih lazih okoli županovega laza do dne, ko so be
logardisti nenadoma napadli begunsko taborišče v Šimenovi 
dolini. Kolona belogardistov jih je ujela na županovem lam 
Zvedelo se je, da so Milana čez nekaj dni ustrelili. Oba dečka, 
Jožeta in Pavleta so poslali nekam v Ljubljano. Nista bila dol
go tam. Prav kmalu sta ušla in se prebila mimo okupator
skih postojank nazaj v partizane.

Takrat, bilo je 19. decembra, ko so belogardisti napadli 
begunsko taborišče, je bil meglen in vlažen zimski dan. Mraz 
in mokrota sta rezala v telo, da smo kar naprej podrhtavali. 
Udarili so nenadoma, nihče jih ni opazil. Loškega odreda že 
dolgo ni bilo več. Odšel je v Slovensko primorje. Pred krat

kim je odšel na Kočevsko tudi Notranjski odred. Verjetno so 
belogardisti v dolini zvedeli, da pod Snežnikom ni več nobe
ne enote, pa so udarili po tistih, za katere so vedeli, da se 
ne bodo mogli braniti.

Napad je v taborišču vse presenetil. Streljanje se je zače
lo iznenada, tako da so se otroci in odrasli lahko le še razbe
žali. Gost ogenj iz dolgih francoskih belogardističnih pušk in 
strojnih pušk ni skoraj nikogar zadel. Nihče ni bil ranjen, če
prav so belogardisti drli za otroki z namenom, da koga uja
mejo. Vsi so srečno ušli. Izgubili so le vse svoje imetje. Ko 
so streljali v taborišče, so ubili samo tuberkuloznega bolnika 
Toneta, ki ni mogel bežati.

Taka je bila usoda begunskega taborišča v šimenovi doli
ni. Po tem napadu so si ljudje postavila novo taborišče v Skal- 
nici nekje pod Požarjem.

Nekako v času, ko so se begunci naselili v šimenovi doli
ni, se je Loški odred odpravljal v Slovensko primorje Priprav
ljali so se za naporen pohod, pri čemer sem sodeloval tudi 
jaz. Moral sem pregledati borce in izločiti vse, ki niso bili spo- 
spobni za izredne napore in borbe, ki so jih čakale na dolgi 
pota čez mejo. Vsakega posebej sem pregledal se zanimal, 
kako se počuti, če misli, da bo sposoben za napore in podob
no! Dal sem jim nekoliko nasvetov, kako se bodo obvarovali 
pred žulji na nogah in podobno. V požgani hiši na Babni po
lici so se umili, si prekuhali perilo in se preoblekli v očišče
ne in skrbno zakrpane obleke. Kdor ni šel z odredom in je 
imel dobre čevlje ali obleko, je to moral odstopiti partizanu, 
ki je šel na Primorsko. Zamenjali so tudi slabše orožje za 
boljše in prav tako vso drugo opremo. Tisti, ki so morali za
menjati boljše za slabše, so se jezili in skušali dokazovati, da 
morajo biti tudi oni dobro opremljeni na tej strani meje. Voj
ne ni še konec in tako dalje. To jim ni dosti pomagalo.

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82 
Naročnina
Mesečno 1.350 lir — vnaprej: polletna 7.500 lir, celoletna 13.500 lir.
Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan»
V SFRJ posamezna številka 1.— dinar, za zasebnike mesečno 18.—
letno 180.— din za organizacije in podjetja mesečno 22.— letno 220.— din 40_,
Poštni tekoči račun za Italijo Založništvo tržaškega tiska, Trst 11-5374 StTSIt 6 ^4. junija 1973

Za SFRJ Tekoči račun pri Narodni banki v Ljubljani 501-3-270/1 
«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 22207

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finančno
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. «Mali oglas1’ 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo pr 
oglasnem odoelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije pri S.P.i-
Glavni urednik Stanislav Renko
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT ^rsl

ZARADI POSKUSA OBNOVITVE FAŠISTIČNE STRANKE

Fašistični «Ordine nuovo» 
na zatožni klopi v Rimu

Nesprejemljive teze zagovornika tašističnih kolovodij - Rimsko gene
ralno pravdništvo bo vodilo kazensko preiskavo proti Almiranteju

RIM, 13. — Danes se je nadalje
val proces proti vodilnim osebam fa
šistične organizacije «Ordine nuovo», 
ki so obtožene, da so skukšale obno
viti razpuščeno fašistično stranko. 0- 
bravnava še ni prešla v fazo deba
te o bistvenih vprašanjih obtožnice, 
temveč se je omejila do sedaj le na 
posege obrambe glede pravnih in tu
di ustavnih določil, ki bi utegnila 
odvzeti razpravi sami vsakršno prav
no osnovo. Danes je pred prvo ka- 
»ensko sekcijo rimskega sodišča go
voril predstavnik obrambe prof. Ugo 
De Leone.

Znani penalist je predvsem posta
vil razna vprašanja ustavne zakoni
tosti obtožnice. Z vso silo je napa
del «zakon Scelba» iz leta 1952, ki 
prepoveduje obnovo razpuščene fa
šistične stranke. Kot je znano, niso 
sodnijske oblasti so danes praktično 
nikoli uveljavile tega zakona, čeprav 
je minilo od dne, ko je stopil v ve
ljavo, že več kot 20 let. Sedaj pa, 
ko bi ga bilo treba uveljaviti, zago
vornik fašistov pravi, da je člen 1 
tega zakona neustaven. Kaj pravi ta 
zakon? Določilo se glasi dobesedno, 
da gre za obnovo fašistične stranke 
«kadar neko združenje ali gibanje 
ima za cilj svojega delovanja proti
demokratične težnje, ki so bile značil
ne za fašistično stranko, ah pa upo
rablja silo, kot metodo svojega boja». 
Po mnenju odvetnika De Leoneja je 
ta člen v nasprotju s členi 18, 21

gotavljajo vsem državljanom pravico, 
da se lahko svobodno združujejo, da 
svobodno izražajo svoje mnenje in da 
se lahko združujejo v politične 
stranke.

Skoraj nepojmljivo je, kako morejo

no pravdništvo pri rimskem priziv
nem sodišču vodilo sodnijsko preiska
vo proti misovskemu poslancu in vse
državnemu tajniku MSI Giorgiu Almi
ranteju, ki je prav tako obtožen, da 
je kršil Scelbov zakon s tem, da je 

člani nekega sodišča poslušati izvaja- skušal obnoviti razpuščeno fašistično
nje in dokazovanje takih tez, ko je 
na dlani, da so prav fašistične or
ganizacije, ki so bolj ah manj tesno 
povezane s priznanimi strankami in 
gibanji, izvajale v zadnjih letih na
silja, napade, atentate, uboje itd. Za
kon Scelba torej, ki zadeva fašistič
no nasilje kot metodo boja, je za
to popolnoma ustaven ter se žal 
do sedaj še ni izvajal v taki meri, 
da bi se dokončno uničilo vsakršno 
leglo fašističnih zarot. Kar pa se ti
če svobode državljanov do združe
vanja in njihove pravice, da osnujejo 
politične stranke, je treba pribiti, da 
edino politično gibanje, ki v državi 
nima pravice do življenja, je faši
stično gibanje.

Odvetnik De Leone je seveda govo
ril še o raznih drugih zakonskih do
ločilih ter je med drugim kritiziral 
domnevno prepletanje pristojnosti iz
vršnih organov s pristojnostjo sodišč 
itd. Na koncu je polemiziral tudi 
glede določila Scelbovega zakona, ki 
predvideva, glede obtožbe obnovitve 
fašistične stranke, hitri postopek. Raz
prava o teh vprašanjih se bo nada
ljevala jutri.

Danes so sporočili, da bo generalni 49 republiške ustave. Ti členi za-
................................................................................ .

PRI VASI SANTARCANGELO Dl ROMAGNA

Vlak trčil v mehanični voz: 
štirje delavci ob življenje

Iz še neznanih razlogov sta si vlak 
in voz šla naproti po istem tiru

stranko. Generalni pravdnik dr. Car- 
melo Spagnuolo je že prejel iz Mi
lana akte, ki zadevajo preiskavo in 
ki jo je začel pok. generalni pravd
nik dr. Luigi Biar.chi D'Espinosa. V 
prihodnjih dneh bo rimski generalni 
pravdnik imenoval svojega pomočni
ka, ki bo vodil preiskavo.

Pred IV. sekcijo rimskega kazen
skega sodišča pa se je nadaljeval 
proces «Unita — Almirante». Gre za 
obravnavo na kateri sedi komunistič
no glasilo na zatožni klopi. Misovski 
voditelj je svoj čas tožil komuni
stični list zaradi njegovega pisanja 
o vlogi, ki jo je on odigral za ča
sa nemške okupacije v Italiji. Danes 
so zagovorniki «L’Unita» predložili so
dišču še druge dokazne listine o Al- 
mirantejevem delovanju v letu 1944. 
Do sedaj je Almirante že večkrat 
izgubil pravde zaradi podobnih na
stopov.

kVOJNA polenovk» se zaostruje

RIMINI: 13. — Štirje delavci mrt
vi in pet ranjenih so tragičen obra
čun železniške nesreče pri vasi 
SanfArcangelo di Romagna na pro
gi Bologna — Ancona. Nesreča se 
je pripetila okrog 13.30 ko so se 
delavci vračali s svojim mehanič
nim vozom na postajo v Rimini. 
Nenadoma jim je privozila nasproti 
lokomotiva, ki se je z vso silo za
letela v voz. Zaradi nesreče je bil 
na progi za štiri ure prekinjen že
lezniški promet.

Na kraj nesreče so takoj prihiteli 
gasilci, agenti železniške policije in 
funkcionarji državne železniške druž
be, ki so odredili preiskavo. Po pr
vih ugotovitvah kaže, da se je me
hanični voz vračal po prepovedani 
progi. Vzrok ni še znan. Preiskoval
ci bodo v tej zvezi zaslišali načel
nika postaj SanfArcangelo in Sa- 
vignano.

Nesrečni delavci so se vračali iz 
Gambetole, kjer so popravili elek
trično napeljavo železniške proge. 
Malo pred Sant’Arcangelom jim je 
privozila nasproti lokomotiva. Trče
nje je bilo neizogibno, čeprav je 
strojevodja takoj zavrl. Na vozu je 
bilo 8 delavcev. Štirje, ki so bili 
blizu vrat, so pravočasno skočili z 
voza, ostali pa so bili prepozni. Voz 

lokomotivo, ki

ga je vlekla poldrugi km preden se 
je ustavila.

V nesreči so umrli f.5-letni Biagip 
Boschetti, 27-letni Eugenio Miseroc- 
chi, 37-letni Luigi Sebastianelli in 
58-letni Nullo Montanari. V bolniš
nico v SanfArcangelo pa so reše
valne skupine odpeljale pet ljudi, 
ki na srečo niso hudo ranjeni. Med 
njimi so trije delavci, vlakovodja in 
njegov pomočnik.

Diplomatska napetost 
med Zaire in Vatikanom

KINŠASA, 13. — Radijska pos
taja «Zairski glas» je sporočila, 
dia je državni podikomisar za zu
nanje zadeve Inonga izjavil vati
kanskemu predstavniku Zaire msgr. 
Dybi, da zairski voditelji obsoja
jo subverzivno kampanjo, ki jo iz
vajajo nekateri krogi, ki so blizu 
Vatikana, proti republiki Zaire.

Inonga je nadalje dejal, da ne 
odgovarjajo resnici nekatere ten
denciozne vesti, ki so jih razširili 
vatikanski krogi glede uradnega 
obiska generala Mobutuja v Ita
liji. General Mobutu ni zahteval, 
da bi ga papež sprejel in tudi 
vatikanski krogi niso napravili nič 
v tem smislu.

Kitajski diplomat 
odpotoval v Madrid

PEKING, 13. — Kitajsko partij
sko glasilo je sporočilo danes, da 
je odšel v Madrid začasni odprav
nik poslov čou Ming. Ljudska re 
publika Kitajska in Španija sta 
navezali diplomatske stike 9. mar 
ca letos. Tedaj sta se obe državi 
sporazumeli, da si bosta izmenjali 
poslanike tri mesece pozneje. Ne 
ve se še, kdaj bo prispel v Peking 
odposlanec španske vlade. Ker pa 
je kitajski predstavnik že odšel v 
Madrid, je verjetno, da spremem
be v španski vladi ne bodo vpli
vale na odnose med obema država
ma. Izraz ^začasni odpravnik po- 
slov» pomeni, da gre za začasnega 
predstavnika kitajske vlade v Ma
dridu in da je pričakovati čim prej 
imettoVahje’ 'Štabnega veleposlanika.

Portugalski duhovnik 
pred posebnim sodiščem

LIZBONA, 13. — Pred sodiščem 
se bo moral zagovarjati portugal
ski duhovnik Mario De Oliveira, 
ki je bil do nedavnega župnik v 
vasi Macieira da Lixa (pri Opor- 
tu). Obtožen je, da je spravil v 
nevarnost državo ter je pri tem 
izkoriščal svoj duhovniški poklic.

De Oliveira je sedaj priprt v 
trdnjavi Caxias pri Lizboni. So
dišče je odbilo njegovo zahtevo, 
da ga izpustijo na začasno svo
bodo. Sodilo pa mu bo posebno 
sodišče v Oportu, datuma obrav
nave pa še niso določili. Oblf/ni 
so aretirale duhovnika že leta 1970 
pod obtožbo protivladne propa
gande, toda leto pozneje so ga 
morali izpustiti zaradi pomanj
kanja dokazov. Drugič je bil are
tiran 21. marca letos. Glavna ob-

SANTIAGO DEL CHILE, 13. — Na
petost v bakrenih rudnikih «E1 Te- 
niente» se v teh dneh stopnjuje. Ru
darji stavkajo že 54 dni ter zahte
vajo povišanje svojih med. Njihovi 
voditelji so izjavili, da bodo jutri 
uprizorili pohod na Santiago iz me
sta Racagua, ki je oddaljeno od 
prestolnice kakih’ sto km. Sindikal
ni predstavniki so povedali, da se 
bodo pohoda udeležile vse «žive 
sile» ki podpirajo rudarje v njiho
vem boju. Pravijo, da bodo rudar

ji dospeli v Santiago v petek o- 
poldne in da bodo priredili pro
testno manifestacijo pred vladno pa 
lačo.

Bakreni rudniki «E1 Teniente» so 
eno izmed redkih delavskih sre
dišč, kjer imajo čilski demokrist
jani precejšen vpliv. Tudi pojutriš- 
nja manifestacija v Santiago pred
stavlja člen v dolgi verigi provo
kacij čilskih desničarskih krogov, 
ki so si zadali nalogo, da zru
šijo Allendejevo vlado.

Tudi v samem Santiagu je prišlo 
včeraj do hudih spopadov med po
licijo in študenti, ki pripadajo des
ničarskim organizacijam. Glavno 
geslo manifestacije je zadevalo 
politično podporo rudarjem rudnika 
«E1 Teniente». Policija je aretirala 
večje število mladeničev. Pri spo
padih je uporabila solzilne bombe.

Na sliki: policisti aretirajo stavka
joče študente.
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NA PROCESU PROTI LORENZU B0ZANU V GENOVI

Sotgiu: «Bolje oprostiti krivca 
kot obsoditi nedolžnega človeka

Porotniki se bodo danes sestali v posvetovalni sobi, da izrečejo razsodbo
GENOVA, 13. — V glavni dvorani 

genovskega porotnega sodišča se je 
danes zbralo številno občinstvo, da 
bi poslušalo govor drugega Bozano- 
vega odvetnika, profesorja Sotgiuja. 
Znani odvetnik se v svojem govoru 
ni dotaknil indicij, ki jih je včeraj 
izčrpno «obdelal» odvetnik Roma- 
nelli v svojem 10-urnem govoru. Za
jel je zadevo globalno in poudaril, 
da so bili predsodki proti obtožen
cu glavna značilnost sodne razpra
ve. To naj bi bilo razvidno pred
vsem iz razsodbe preiskovalnega 
sodnika, ki je enostranska in zveni 
kot obsodba.

Kot smo že omenili se Sotgiu ni 
ustavil pri posameznih indicijah. 
Govoril je rajši o «sodnem postop
ku*, kot je sam definirat drugi del 
svojega govora. Zaustavil se je zla
sti ob razliki med indicijami in do
kazi in poudaril, da sodniki naj
večkrat grešijo, ko nepravilno oce
nijo «težo» posameznih indicij. V 
tej zvezi je Sotgiu poudaril, da pro
ti Bozanu preiskovalci niso zbrali 
dokazov pač pa samo indicije in in
terpretacije bolj ali manj verodo
stojnih domnev. «Preden obsodimo

tožba zadeva njegovo propagando _ pa jg poudarli odvetnik - mo-
proti vladni prekomorski politiki 
(gre za portugalsko politiko v a- 
friških kolonijah). De Oliveira je 
tudi v neki svoji pridigi v za
četku letošnjega leta ostro kriti
ziral «kolonialno vojno*.

ramo biti 100-odstotno gotovi, da je 
obtoženec kriv. V nasprotnem pri
meru ga moramo oprostiti: to je 
logika sodnega sistema.*

Da bi dokazal svojo trditev, jese je zagozdil pod
.... ..... ................. „„»».. ....... ......................................................... ................. ........

Zločinska dejavnost zloglasnega «Esquadrao da morte»
V petnajstih letih je «tajna» organizacija brazilskih policistov pobila vsaj 1300 ljudi

RIO DE JANEIRO, 13. — Trupla, tudi z vsemi političnimi nasprotniki
prerešetana s svinčenkami, imajo 
skoraj vedno obešene na ušesih «i- 
dentifikacijske tablice*: «Bil sem av
tomobilska miš*, «Bil sem razpeče
valec mamil*, ali bolj enostavno 
«Sodili so mi». Po navadi so na 
zapestjih vidni znaki lisic in očitno 
je tudi, da so morilci mučili nesreč
neža s cigaretnimi ogorki.

Kruti morilci pustijo skoraj vedno 
na kraju zločina svoj pečat: mr
tvaško lobanjo z napisom EM ali 
«Esquadrao da morte*. V zadnjih te
dnih je v Riu in Sao Paulu začel 
spet delovati zloglasni «bataljon 
smrti*, «tajna» organizacija brazil
skih policistov, ki si je samovoljno 
prevzela nalogo, da kaznuje s smrt
jo nepoboljšljive zločince.

Čeprav brazilski uradni krogi ni
so nikoli priznali, da so agenti jav
ne varnosti člani zloglasne organi
zacije, so v zadnjih letih na ukaz 
sodnikov bili zaprti in nato obsoje
ni številni policisti. Prejšnji mesec 
na primer je riodejaneirsko sodišče 
obsodilo na 31 let zaporne kazni 
agenta Gesalda Gergina Das Ne- 
vesa, ki je «usmrtil» dva kriminal
ca. Med procesom se je izvedelo, 
da je policist ubil enega od dveh 
zlikovcev, ker nesrečnež ni imel de
narja, da bi si plačal imuniteto.

Po nekaterih poluradnih podatkih 
naj bi «bataljon smrti* v zadnjih 
15 letih ubil samo v Riu in Sao 
Paulu 1300 ljudi, opazovalci pa me
nijo, da je bilo teh zločinov veliko 
več. Dejstvo je tudi, da policijski 
morilci ne likvidirajo samo krimi
nalcev pač pa fizično obračunajo

in v zadnjih letih je več političnih 
mož izginilo brez sledu.

Konec tega meseca se bosta mo
rala zagovarjati pred sodiščem po
licista, ki sta obtožena umora ro
parja Gabriela Da Silve, prihodnji 
mesec pa se bo začel proces proti 
drugima dvema policistoma, od ka
terih je eden obtožen kar 39 «u- 
smrtitev*.

Po študiji znanega brazilskega 
časnikarja Adriana Barbose je bil 
«bataljon smrti* ustanovljen leta 
1958, ko so ustanovili pri policij
skem poveljstvu v Riu tako imeno
vani «Urad s posebnimi funkcijami*. 
Vlada je morala kmalu ukiniti služ
bo zakonitih morilcev zaradi ostrih 
protestov javnega mnenja. Pozneje 
pa je bila morilska skupina več
krat obnovljena, čeprav pod drugi
mi imeni.

Od leta 1964 do leta 1970 so pre
iskovalci odkrili vsak teden na du
cate trupel, ki so imela na zapest
jih še lisice. Po navadi so nesrečne
že ubili s strelom v tilnik, neka
tere pa so tudi zverinsko močili. V 
enem letu je «bataljon smrti* likvi
diral 183 znanih razpečevalcev ma
mil, julija 1970 pa so policisti u- 
grabili iz nekega pokrajinskega za
pora osem jetnikov in jih v zapu
ščeni farmi blizu kaznilnice ubili. 
To je bil vsaj navidezno zadnji po
seg zloglasne morilske organizacije. 
Razne preiskovalne komisije so nam
reč ugotovile, da se «Esquadrao» ni 
boril proti organiziranemu krimina
lu iz neke čeprav nečloveške lju
bezni do pravice, pač pa da bi se

rešil nevarnih tekmecev na področ
ju tihotapljenja mamil in izkorišča
nja prostitucije.

Preglavice zaradi 
sončnega mrka v Keniji

NAIROBI, 13. — Kenijsko mi
nistrstvo za informacije je v teh 
dneh skušalo obvestiti nomadska 
plemena, ki prebivajo na jugo
vzhodni obali Rudolfovega jezera 
o poteku popolnega sončnega 
mrka, ki bo viden v tej pokra
jini 30. junija. Vladne oblasti sku
šajo dopovedati članom teh ple
men, ki so še na zelo nizki kul
turni ravni, da sončni mrk nima 
nobenega opravka s «koncem sve
ta*. V ta namen so razširile šte
vilne letake, ki pojasnjujejo potek 
mrka (v svoji popolni fazi bo ta 
trajal nekaj čez 7 minut). Držav
ni funkcionarji, ki so prejeli na
vodila, bodo skušali priti v stik 
z raznimi plemeni ter jih pripra
viti na dogodek, ki bi sicer ute
gnil povzročiti nerede.

Kenijsko ministrstvo za turizem 
je nadalje sporočilo, da bo več 
kot 3.000 ljudi odšlo v vasi Loyen- 
galani, Marsabit in druge bližnje 
kraje, da bi opazovali ta naravni 
pojav, ki se bo v teh krajih po
novil šele leta 2150.

V Keniji, je že prisotnih 80 a- 
meriških znanstvenikov, ki bodo 
opazovali sončni mrk. Pripravlje
nih je tudi že 50 turističnih le
tal, kj bodo povezovala Nairobi

z obalo Rudolfovega jezera.
Kenijski časopisi so že obširno 

pisali o tem naravnem pojavu, 
državna radijska postaja pa je 
opozorila ljudi, naj ne gledajo v 
sonce, ko bo nastopal mrk, ker 
sicer obstaja nevarnost delne ali 
popolne slepote.

Jugoslovanski agenti 
aretirali
romunskega begunca

BEOGRAD, 13. — Zahodni Nemec 
Mihael Gartenschtoner je pred dve
ma dnevoma v posebno napravlje
nem prtljažniku svojega avtomobila 
skušal pretihotapiti preko Jugosla
vije v Zahodno Nemčijo romunske
ga državljana Štefana Dernedana. 
Toda romunski obmejni organi so 
to odkrili in ju aretirali.

Pri rekonstrukciji tega dogodka 
pa sta Gartenschtoner ter Derne- 
dan danes zjutraj izkoristila ne- 
opreznost romunskih agentov in z 
avtomobilom pobegnila v Jugoslavi
jo, čeprav sta bili obe zapornici 
zaprti. Gartenschtoner je namreč 
tako močno pognal avto, da je po
lomil obe zapornici. Begunca sta 
pri pokopališču pri Vršcu pustila 
poškodovani avto in skušala nada
ljevati pot proti Beogradu z avto- 
stopom. To pa se jima ni posrečilo, 
bila sta odkrita, aretirana in pre
peljana v Vršac.

B. B.

prebral nekaj odstavkov tožilčeve
ga govora in poudaril, da gre le 
za domneve, ne pa za stvarne do
kaze. «V takem primeru — je za
ključil odvetnik — je treba obtožen
ca oprostiti. Zakonodajalec je pred
videl tak primer in to je smisel o- 
prostitve zaradi pomanjkanja do
kazov. Bolje je, da oprostimo kriv
ca, kot pa, da obsodimo nedolžne
ga.*

Branilcem sta na kratko odgovo
rila odvetnik zasebne stranke in

NA RDEČEM LISTU NE
Če se vam bo kdaj pripeti

lo, da se sporečete z mestnim 
redarjem mu nikdar ne zažu- 
gajte: «Dajte mi vašo identi
fikacijsko številko, da jo bom 
sporočil urednikom lista «Paese 
Sera«. Lahko vas obsodijo za
radi žalitve javnega funkcio
narja.

Čudno se sliši, pa je vendar
le res. Neki rimski avtomobi
list, Pasquale Ferraro, se je 
31. oktobra 1970 sporekel z 
mestnim redarjem. Mož posta
ve ga je kaznoval z globo, če
prav je parkiral svoje vozilo 
na zasebnem prostoru in ne na 
javnem. Po dolgem prerekanju 
je redar zagrozil F er r aru: Po
berite se. sicer vas bom prija
vil zaradi motenja operacije» 
(zakonik tega prekrška ne pre
dvideva). Razkačeni avtomobi
list pa mu je zabrusil: «Zahva- 
lite boga, da imate uniformo. 
Povejte mi svojo identifikacij
sko številko: dogodek bom po
vedal urednikom lista «Paese 
Sera«.

Redar je prijavil Ferrara so
dišču zaradi žalitve javnega 
funkcionarja. Prvi proces je 
bil septembra lani. Sodniki so 
oprostili avtomobilista zaradi 
pomanjkanja dokazov in Ferra
ro je vložil priziv. Na srečo 
tega ni storil tudi redar. Pri
zivni sodniki so namreč obso
dili avtomobilista češ da «so 
izgovorjene besede žaljive za re
darja in vsebujejo tudi grožnjo«.

Najhujša grožnja pa je, po 
mnenju sodnikov, da je hotel 
Ferraro opisati dogodek ured
nikom rimskega levičarskega li
sta «saj je znana politična li
nija omenjenega časnika, ki 
večkrat napada organe javne 
varnosti».

ne zveze iz Kopra, ki je bila danes 
na Reki. - it. - n-

V razpravi o problemu šolstva z
italijanskim učnim jezikom so ude
leženci seje ugotovili, da je bil zad 
nja leta dosežen napredek in da 
je to spodbudno za akcije, ki se 
podvzemajo. 30 osnovnih šol v Istri, 
v Koprščini in na Reki obiskuje 
1.500 otrok, v 12 predšolskih usta
novah je 220 otrok, poleg tega je
v teh krajih 11 srednješolskih usta
nov, ki jih obiskuje 500 dijakov.

Glede šolske mreže je bilo po 
udarjeno, da je potrebno zaradi od
prtja raznih srednjih šol medre
publiško sodelovanje. Osnovni pro
blem so, po mišljenju udeležencev 
sestanka, šolniki in učbeniki. Sodi 
se, da bi bilo potrebno bolj organi
zirano pričeti akcijo za usposablja
nje kadrov za šole z italijanskim 
učnim jezikom, da bi se dopolnile 
praznine, ki že obstajajo in ki 'bo
do nastale, ko bodo nekateri šolni
ki upokojeni.

Islandija grozi 
z izstopom iz NATO

Reykjaviška vlada skuša tako izsiliti priznanje 
50-miljske meje za svoje teritorialne vode

REYKJAVIK, 13. — Snoči je is
landska vlada uradno zahtevala od 
ZDA preosnovo pogodbe o varnosti 
iz leta 1951. ki uzakonjuje prisot-

zemlju. če bi NATO izgubila opo
rišče v Keflaviku, bi Sovjetska 
za imela strateško premoč na te 
področju.

nost ameriških čet v letalskem opo- Kako pa je izbruhnila «vojna P^ 
dišču v Keflviku. lenovk*? Podoben spor mea j '

kjavikom in Londonom je pu 
letih 1958- 1961, ko je reykjavijB

tožilec, ki sta skušala pobiti njune 
trditve.' Jutri bosta branilca še na 
kratko odgovorila, nato se bodo po
rotniki sestali v posvetovalni sobi.

Problemi italijanske 
šole v Jugoslaviji

REKA, 13. — Napori skupnosti, 
da se izboljša šolstvo z italijanskim 
učnim jezikom bodo dali hitrejše 
rezultate, če bosta Hrvaška in Slo
venija koordinirali akcijo, posebno 
v finansiranju te dejavnosti. To je 
bilo med drugim ugotovljeno na se
ji medregionalne komisije za vpra
šanja pripadnikov italijanske narod
nosti medobčinske konference so
cialistične zveze reško - istrskega 
področja in konference socialistič-

LONDON, 13. — Angleška prince
sa Ana in poročnik Mark Phillips 
se bosta poročila v sredo 14. novem
bra letos v westminstrski opatiji. 
Vest so sporočili iz Buckingham pala
ča. Poročni obred bo opravil can- 
terburyjski nadškof dr. Michael Ram- 
sey, ki je poglavar anglikanske 
cerkve.

Islandski zunanji minister Av- 
gustsson je izročil vvashingtonske- 
mu veleposlaniku Kirvinu pismo, v 
katerem Reykjavik zahteva preos
novo omenjenega sporazuma. Sporo
čil je tudi, da bo islandska vlada 
konec tega meseca izročila podobno 
pismo svetu pakta NATO, v kate
rem bo tudi zahtevala preosnovo 
sporazuma, na podlagi katerega je 
NATO ustanovila letalsko oporišče 
v Keflaviku. Islandska vlada je do
ločila šestmesečni rok, v katerem 
zahteva dosego novega sporazuma. 
Če se stranki ne bosta sporazumeli, 
bo Islandija ovrgla abrambni spo
razum v teku dvanajstih mesecev.

Avgustsson je poudaril, da doslej 
islandska vlada še ni sklenila iz
stopiti iz atlantskega pakta in do
dal, da je le določila rok. v kate
rem bo treba doseči nov sporazum. 
Poudaril je tudi, da vlada ne bi 
morala sama odločati o izstopu iz 
NATO brez odobritve parlamenta.

To potezo islandske vlade gre vse
kakor uokviriti v tako imenovano 
«vojno polenovk* med Islandijo in 
Veliko Britanijo. Reykjavik je za
hteval podporo pri državah članicah 
atlantskega pakta, ki pa se niso 
hotele zlasati z Veliko Britanijo za
radi islandskih polenovk. Vsi opa
zovalci tolmačijo to potezo reykja- 
viške vlade kot poskus izsiliti med
narodno priznanje za razširitev svo
jih teritorialnih voda.

Za 200 tisoč Islandcev ni nobene
ga dvoma več: Britanci so pirati. 
Zato jih bodo prijavili varnostne
mu svetu OZN in zato je island
ski ministrski predsednik poklical v 
Reykjavik veleposlanika v Londonu; 
zato je prepovedal britanskim le
talom preletavati islandsko ozem
lje in pristali v letališkem opori
šču NATO v Keflaviku. Zato je tudi 
skupina Islandcev pred časom na
padla britansko veleposlaništvo v 
Reykjaviku in ga opustošila. Vzrok 
protibritanske gonje v Islandiji je 
tako imenovana «vojna polenovk*, 
ki traja ' že osem mesecev, a se je 
zaostrila maja letos, ko je propadel 
poskus posredovanja ministra za 
Škotsko Lady Tvveedsmuirove. Lon
donska vlada je poslala v island
ske vode tri vojne ladje, ki s topovi 
branijo britanske ribiče pred napadi 
islandskih izvidniških čolnov.

Ko se je ameriški predsednik Ni- 
xon pred dvema tednoma sestal s 
francoskim predsednikom Pompi- 
doujem v Reykjaviku. je islandska 
vlada skušala izkoristiti priliko in 
pridobiti na svojo stran dve vpliv
ni članici NATO. Uradno je Nixon 
izjavil, da «vojna polenovk* zadeva 
le Islandijo in Veliko Britanijo ter 
ni hotel prodati reykjaviški vladi 
vojne ladje, zasebno pa je skušal 
prepričati britansko vlado, naj sprej
me islandske zahteve.

Za uveljavitev svojih pravic ima 
Reykjavik močno orožje in to je 
strateški položaj Islandije. NATO 
z zaskrbljenostjo gleda na razvoj 
spora med Reykjavikom in Londo
nom, saj je oporišče v Keflaviku 
neobhodno potrebno za nadzorova
nje sovjetskega brodovja. S strate
škega vidika je Islandija v Sever
nem morju veliko bolj pomembna 
za NATO kot je Malta v Sredo-

ICUIl ».v/ je * ■;
vlada razširila mejo svojih te 
rialnih voda od 4 do 12 mo 
milj. Mednarodno priznanje te m j 
je zakonska podlaga, na katero 
Velika Britanija osnovala sv°l 
test. V zadnjem desetletju s° 
hiške ladje vseh držav, predvse 
pa Velike Britanije, Zahodne ,
čije, Francije, Belgije, .Port^70 
ske in Sovjetske zveze mtenzivu 
izkoriščale islandska «ribja P° J 
Posledica tega je bila. da so 
katere vrste rib, kot slaniki, .
sedno izginili. Pomanjkanje s 
kov je prisililo veliko število Is 
cev, da so si poiskali drugo 
posbtev, nekatere industrije Pa 0. 
propadle. Na Islandijo je leg* h0. 
ra: ladje - sesalci, ki so j*ia, iaujc *'— • 1 7 V
gate države opremile za ribo*) 
islandskih vodah, bodo brez d , 
pospravile tudi polenovke. Udl 
odločitev premakniti mejo te 
rialnih voda..

Islandija je bogata država, a nj 
no bogastvo je osnovano prea 
na ribolovu in na prehramben 
dustriji, ki predeluje ribe. Poleg 
ima le toplo vodo geizirskih vrele; 
ki predstavljajo reykjaviško cen g. 
no kurjavo. Brez ribolova m P^_ 
hrambene industrije, bi _bua j 
landija revna. Kar čez noč bi
nile tudi banke, zavarovalnice
trgovine. Država bi težko nasaraZ- 
temativo za svoj gospodarski 

odstotek njenega
kmetijstvo]. Le en 

zemlja je uporaben za

treba zadeven sporazum 
teku leta.
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73 odstotkov ozemlja pa ni oblju

dDejštvo Pa je tudi, da PrfčTvr 
za Britance ribolov v islandsKU* 
dah četrtino vse britanske rilMBP^
izvodnje. Če bi britanski _ ribici* 
lovili na tem področju, bi 2® 
delavcev ostalo brez zapos - 
priljubljeno in ceneno britansko
«fish and chips* pa bi si 
privoščili le petičneži. ,

Islandci s svoje strani trdijo. -n 
meja teritorialnih voda ni sveto .. 
da jo zato lahko po miti 
premikajo. Kot primer navajajo 
nado, Avstralijo, Novo Zelandijo ^ 
številne druge države, ki so P ^ 
maknile mejo svojih voda, o®.,., 
milj od obale. Sama Velika b< 
nija, trdijo v Reykjaviku. je P?1? j 
nila mejo svojih voda 200 ®iu . . 
obale, da bi si zagotovila Pf® 
izkoriščati naftna ležišča v »e _
nem morju. Upati je, da bo 
OZN o morskem zakoniku,

polenovk* ^

kongr^ 
ki w

prihodnje leto v Santiagu 
dokončno rešil to vprašanje 1IV.L.e 
pravil listino, ki bo rešila tovrs 
spore.

V zvezi z «vojno - , m.
danski minister za gospodarske _
noše s tujino Noergaard, ki bo P v 
sedoval ministrskemu svetu E 
drugem polletju 1973, izjavil, da ^ 
skušal posredovati v spodu »e 
landijo in Veliko Britanijo a vjji 
ril je. da po razširitvi a!!aL-tvi
teritorialnih voda in po od" ^ 
Norveške, da ne vstopi v 
treba korenito spremeniti nie"za 
rodne pogodbe in rešiti enBr(? ver- 
vselej vprašanie ribolova v E ^0 
nem Atlantiku. Pribil je tudi. ^

TRŽAŠKI DNEVNIK
SINOČI KMALU PO 19. URI NA TRBIŠKI CESTI

UPOKOJENI ŽELEZNIČAR Z OPČIN 
ŽRTEV HUDE PROMETNE NESREČE
V njegovo vespo je z vso silo trčil avto giulia super
Sinoči se je kmalu po 19. uri 

pripetila na Opčinah zelo huda 
prometna nesreča, ki je terjala 
življenje 60-letnega Milana Sosiča 
z Repentabrske ulice 916. Nesreč
ni Sosič se je vozil s svojo vespo 
po trbiški cesti v smeri od Op
čin proti. Sesljanu. Ko je privo
zil približno do bezbolskega igri
šča, se je približal desnemu robu 
ceste in se ustavil. Na tak način 
je hotel omogočiti avtomobilom, 
ki so vozili v njegovi smeri, da 
bi ga prehiteli, nato pa je name
raval zaviti in se vrniti proti Op
činam.

Tedaj pa je privozil avto znam
ke alfa giulia super z videmsko 
evidenčno tablico ,ki ga je šofi
ral 25-letni Fumei Corta iz S. Vi
ta al Tagliamento 35-A. Mladi 
voznik se ni utegnil izogniti So- 
sičevi vespi. Niso še znani raz
logi nesreče, kaže pa, da je Cor
ta vozil prehitro in da ni opazil 
vozila na robu ceste.

Sosiča je silovit sunek dobesed
no vrgel več metrov daleč, kjer 
je obležal negiben na asfaltu. Ni 
pa še bil mrtev. Ko so v kratkem 
prihiteli reševalci Rdečega križa 
in so ga z nosili naložili v rešil
ni voz, je Sosič še kazal znake 
življenja. Med prevozom proti

glavni bolnišnici pa je izdihnil za
radi hudih notranjih poškodb v 
prsnem košu, udarcev po obrazu, 
zlomov obeh rok in ene noge.

Milan Sosič je bil železničar in 
so ga upokojili pred kratkim, ko 
je po dolgoletnem službovanju po
stal strojevodja.

Še jutri prošnje 
za študijske štipendije

Tržaška trgovinska zbornica ob
vešča, da bo jutri, 15. junija za
padel rok za izročitev prošenj za 
podelitev treh štipendij po 150 000 
lir. Štipendije so namenjene sluša
teljem višje šole za sodobne jezike 
na tržaški univerzi, in sicer za 
izpopolnjevanje v tujini.

Tržačanka žrtev 
nesreče pri Casarsi
Včeraj se je v Casarsi v Furla

niji pripetila prometna nesreča, 
pri kateri je izgubila življenje 51- 
letna gospodinja iz Trsta, Ul. Por
denone 16, Irma Avoledo por, Vol- 
paittL

Ogorčenje staršev 
zaradi izzivanja 
na valeti liceja

Združenje staršev znanstvene^® ^ 
ceja «France Prešeren* v Trs 
na izredni seji 12. junija 1 pre
drobno preučilo dogodek, do K g 
ga je prišlo prejšnjo s0°° °t'aria 
junija v javnem lokalu «H jj
ai Pini* pri Proseku, ko so s• na. 
dijaki in dijakinje poslavljali jg. 
vzočnosti svojih profesorjev d 
tošnjih maturantov. Tedaj Je y
v lokal neznanec, dvignil r oZjl.
fašistični pozdrav in jiro ^orče' 

Združenje izraža splošno 080[)S0- 
nje staršev ter najodločneje ,
ja dejanje, ki spada v žalos n * * * * v0^. 
teklost. Obenem poziva pris01 , j^i 
lasti, da ostro postopajo s ,itja 
izzivači v korist mirnega g. 
tukajšnjega prebivalstvat da s v;ii. 
dobni primeri ne bi vec P° j0 

Izjavo so odobrili soglasno 
poslali v vednost ravnateljici- 

# # *
Prejeli smo: licej®
Ravnateljstvo Državnega da 

«F. PREŠEREN« Vas naproša^ 
objavite naslednji popravek 
ku «Izzivanje na «valeti» J v 
znanstvenega liceja, objavlje ^ 
Primorskem dnevniku dne.„ ' 
na drugi strani v 7. stolpico- .gr 

Netočen je zadnji stavek, , 
pišete:...... «Pač pa je v°dsiv. gre
ja prijavilo provokatorja (obj _ jiu
za človeka, ki stanuje v ^ «jdo 
San Nazario in je znan kot 
Rosso») sodnim oblastem* • lt-

Vodstvo liceja je obvestilo t
zivanju šolskega oskrbnika 1 j,j
javilo dogodek kvesturi, ne 0j
omenilo osebo, katera v’OOs jel!i

s JflSa
(sledi podPlS


